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رژیم خبیث صهیونیست 
را از این جنایت پشیمان 

خواهیم کرد
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راه بی بازگشت !

خودکشی شیطان

تلفن :33722300-5- 33403448-50

1- رشت -روبروی فرودگاه خودروی سبک- مرکز3404
2-رشت- لاکانشهر خودرو سبک- نرسیده به تقاطع راه آهن  مرکز 4463

3-خمام- چوکام - خودروی  سبک- مرکز 3401
4-خمام-چوکام-خودروی سنگین- مرکز 5402

مـراکز مـعاینه  فـنی خـودرو
 بـرادران پـور رستگـار

 همه روزه  آماده خدمت رسانی 
 به مشتریان و همشهریان عزیز میباشد.

یونس رنجکش
انتخابات  با همه پیش بینی ها در کاهش مشارکت و عدم 
تمایل اکثریت برای انتخاب گزینه های مقبول خالص سازان 
تمام شده بود و همه چیز گویا بر ریل دغدغه های بازار عید 
و چالش های گرانی و دخل و خرج مردم قرار داشت که به 
یکباره یک بمب خبری از رفتار صدیق اهل نهی از منکر 
در فضا پیچید و شیخ نگران جریان اصولگرا را به گریانی 

انداخت !
ماجرا همان بود که همه شنیدند و توجیه توطئه ای در قالب 
سناریوی  رابین هودی برای جعل امضا در واگذاری سند چند 
هزار متری زمینی بنام شیخ امر به معروف که  در انکار انرا 

پروژه بدنام سازی خود و نظام خواند!
از  بخشش  و   استغفار  طلب  دیگر  پیامی  در  او  اگرچه 
مستضعفان به دلیل اعتماد به همراهان کرد اما انچه در ذهن 

مردم نشست باوری تلخ تر است.
اینک اما  چه اتفاقی در این سال ها  در دایره قدرت  این 
شیخ معروف و امثال او بر سرنوشت کشور رقم خورده است 
چندان مسیر طولانی و پر پیچ و خم نمی خواهد تا بازشناسی 
شود و  فقط کافی است همین پرونده های برافتاده بر تشت 
رسوایی مثل فرزندان معاون اول قوه ی عدلیه و یا معاون 
اجرایی معروف این قوه در گذشته و یا دیگرانی که بنام ژن 
خوب و آقازاده و خواهر زاده مشهور شدند را در رسانه ها 

دوباره مرور کنیم.
انچه در باور مردم اکنون نشسته  سلب اعتمادی است که به 
حکمرانان دارند هرچند که دامن بسیاری منزه و از الودگی رها 
است اما در اتش بی اعتمادی خشک و تر هر دو می سوزند.

اینک اما حکمرانی اعتماد ساز تنها راه باقی مانده است و 
حاکمیت راهی جز پیگیری برای شفاف سازی ندارد و این 
راه بی بازگشتی است تا مردم به ستوه امده از جنجال های 
اینگونه و فسادهای پیچ در پیچ منفعت جویان دست در جیب 
ملت، به اینده امیدوار شوند و اگر هم ظلمی به گمان اینگونه 
ادم ها بر ایشان رفته است بگذارند به وقت افتادن اب از 
اسیاب وگرنه دامنه خشم عمومی بسیار گسترده است و راه 

جبران نخواهد گذاشت!

رهبر انقلاب :

خاورمیانه در شطرنج کریدور ها
برای  بلکه  امپراتوری ها،  برای  نه  است،  جدید  نبردی  صحنه  خاورمیانه  اکوایران: 
مسیرهای تجاری. ابرقدرت ها با ابتکارات کمربند و جاده چین و IMEC به رهبری 
آمریکا، در حال رقابت برای نفوذ در منطقه هستند. این رقابت، بازیگران منطقه ای را 

نیز به میدان کشانده و آینده خاورمیانه را در هاله ای از ابهام فرو برده است.
به گزارش اکوایران، خاورمیانه که قرن هاست محل تلاقی تمدن ها بوده، بار دیگر 
بلکه  منابع،  یا  امپراتوری ها  برای  نه  بار  این  اما  است،  شدید  رقابت  یک  صحنه 
ابرکریدورها می چرخد؛ پروژه های  این رقابت حول توسعه  برای مسیرهای تجاری. 
سراسر  در  نفوذ  و  مردم  کالا،  جریان  بازسازی  برای  که  بلندپروازانه ای  زیرساختی 

منطقه و فراتر از آن طراحی شده اند.
IMEC در برابر BRI ظهور تایتان ها؛

و   )BRI( چین  جاده  و  کمربند  ابتکار  دارند؛  قرار  غول  دو  رقابت  این  مرکز  در 
با  جاده  و  کمربند  ابتکار   .)IMEC( هند-خاورمیانه-اروپا  اعلام شده  تازه  کریدور 
راه اندازی شد، یک  تریلیون دلاری که در سال 2013  سرمایه گذاری هنگفت 1.3 
پروژه عظیم بوده که هدف آن ایجاد شبکه ای از مسیرهای زمینی و دریایی برای 
این  از  مهمی  بخش  خاورمیانه  است.  آن  از  فراتر  و  آفریقا  اروپا،  به  چین  اتصال 
چشم انداز محسوب می شود و چین شدیدا در بنادر، راه آهن و خطوط لوله در سراسر 

این منطقه سرمایه گذاری کرده است.
از سوی دیگر، کریدور هند-خاورمیانه-اروپا تازه وارد این رقابت است. این ابتکار که 
ایالات متحده بوده که  از سوی  ابتکار حمایت شده  در سال 2013 اعلام شد، یک 
اروپایی  اسرائیل و کشورهای  امارات متحده عربی،  شامل هند، عربستان سعودی، 
می شود. IMEC با هدف ایجاد یک کریدور چندوجهی شامل راه آهن، مسیرهای 
کشتیرانی و زیرساخت های دیجیتال برای تسهیل تجارت بین آسیای جنوبی و اروپا 

است.
فراتر از زیرساخت؛ نقشه های ژئوپلیتیکی

نماد  آن ها  می شوند.  محسوب  زیرساختی  پروژه های  از  فراتر  کریدورها  این 
کمربند  ابتکار  طریق  از  چین  هستند.  درگیر  کشورهای  استراتژیک  جاه طلبی های 
تقویت  و  اوراسیا  در  اقتصادی غالب  بازیگر  به عنوان  تثبیت خود  دنبال  به  و جاده 
دسترسی خود به منابع و بازارهایی است که حدود ۷5 درصد جمعیت جهان و بیش 
 IMEC از نیمی از تولید ناخالص داخلی دنیا را تشکیل می دهد. ایالات متحده با
به دنبال مقابله با نفوذ فزاینده چین، تقویت روابط با متحدان منطقه ای و ترویج نظم 

مبتنی بر قانون برای تجارت است.
رقابت بازیگران منطقه ای برای کسب نفوذ

منطقه ای  بازیگران  است.  یافته  گسترش  اصلی  قدرت های  از  فراتر  به  رقابت  این 
مانند ایران، ترکیه و عراق به طور فعال پروژه های کریدوری خود را دنبال می کنند، 
به امید اینکه از موقعیت جغرافیایی خود استفاده کرده و سهمی از مزایای اقتصادی 

آن به دست آورند.
ایران؛ موقعیت استراتژیک ایران آن را به حلقه ای حیاتی برای هر کریدور شرقی-

غربی تبدیل می کند. با این حال، تحریم های ایالات متحده و روابط پرتنش آن با 
برخی کشورهای عرب مانع از مشارکت کامل آن می شود. با این وجود، ایران در حال 
توسعه مجتمع بندری چابهار خود با سرمایه گذاری حدود 10 میلیارد دلاری و ایجاد 

روابط با کشورهای آسیای مرکزی برای ایجاد مسیرهای جایگزین است.
ترکیه؛ ترکیه که بر فراز اروپا و آسیا قرار دارد، خود را پلی طبیعی برای تجارت میان 
آسیا و اروپا می داند. این کشور سرمایه گذاری هنگفتی بر پروژه های زیرساختی مانند 
خط لوله باکو-تفلیس-جیهان انجام داده و بازیگری کلیدی در ابتکار کمربند و جاده 
چین است. با این حال، کنارگذاشته شدن ترکیه از IMEC و مانورهای ژئوپلیتیکی 
اخیر آن، روابط آنکارا با واشنگتن و برخی پایتخت های اروپایی را متشنج کرده است.

عراق؛ عراق که از سال ها جنگ بیرون آمده، آرزو دارد به قطب تجارت منطقه ای 
تبدیل شود. این کشور شریک کلیدی در ابتکار کمربند و جاده چین بوده و در حال 
بی ثباتی  این حال،  با  است.  ایران  بنادر  با  رقابت  برای  فاو خود  بزرگ  بندر  توسعه 

سیاسی و نگرانی های امنیتی همچنان چالش هایی بر سر راه بغداد هستند.
فراتر از تجارت

رقابت برای کریدورها پیامدهای قابل توجهی فراتر از تجارت داشته و حتی می تواند 
پویایی امنیتی منطقه را بازسازی کند.

و  کرده  تثبیت  را  موجود  شراکت های  می توانند  کریدورها  اتحادها؛  و  همسویی 
اتحادهای جدیدی ایجاد کنند. کشورهایی که با ابتکار کمربند و جاده چین همسو 
هستند، ممکن است خود را در رقابت با کشورهای درگیر در IMEC ببینند. این 

می تواند منجر به قطبی شدن بیشتر خاورمیانه گردد.
کریدور هند-خاورمیانه-اروپا

چالش های امنیتی؛ امنیت این شریان های حیاتی تجارت یک دغدغه امنیتی بزرگ 
خواهد بود. حضور نیروهای خارجی برای حفاظت از پروژه های زیرساختی می تواند 
نقاط درگیری جدیدی ایجاد کرده، در حالی که رقابت بر سر آن ها می تواند تنش های 

منطقه ای موجود را تشدید سازد.
راه پیش روی: همکاری یا درگیری؟

آینده این کریدورها نامشخص است. سؤال اینجاست که آیا رقابت ها جای خود را به 
همکاری خواهد داد؟ در اینجا چند احتمال وجود دارد.

و  بازارها  به  و  باشند  داشته  وجود  یکدیگر  کنار  در  می توانند  کریدورها  همزیستی؛ 
نیازهای مختلف خدمات ارائه دهند. این سناریو به درجه ای از سازگاری سیاسی بین 

قدرت های بزرگ نیاز دارد.
مدل ترکیبی؛ یک مدل ترکیبی نیز می تواند ظهور کند، به طوری که عناصری از 
هر دو ابتکار کمربند و جاده و IMEC در کنار یکدیگر وجود داشته باشند. این امر 

مستلزم راه حل های نوآورانه و تمایل به یافتن نقاط مشترک است.
بن بست؛ رقابت بین قدرت های بزرگ بر سر کریدورها همچنین می تواند منجر به 
بن بست شود، به طوری که هر دو کریدور به دلیل چالش های سیاسی و اقتصادی 

به مشکل بخورند.
نقطه عطف خاورمیانه

وجود  به  را  چالش هایی  هم  و  فرصت ها  هم  خاورمیانه  در  کریدورها  برای  رقابت 
احیای  موارد،  برخی  در  و  تقویت  پتانسیل  پروژه ها  این  که  حالی  در  می آورد. 
اقتصادهای منطقه ای و تقویت ارتباطات به ارزش 20 تریلیون دلار را دارند، رقابت 
ژئوپلیتیکی پیرامون آن ها می تواند تنش های موجود را نیز تشدید سازد. انتخاب هایی 
که قدرت های منطقه ای و جهانی طی سال های آینده انجام می دهند، تعیین خواهد 
یا موانعی  آیا این کریدورها به پل هایی برای همکاری تبدیل خواهند شد  کرد که 

برای صلح و رفاه.

آگهی فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای
شماره: 10/101    تاریخ : 1403/01/11  نوبت اول

سازمان چای کشور  م- الف: -1شناسه آگهی: 1688799

سازمان چای کشور در نظر دارد باستناد مجوز شماره 020/1961 مورخ 1403/01/0۷ شوراي قیمت گذاري و اتخاذ سیاست هاي حمایتي 
محصولات اساسي کشاورزي  و شماره 020/1981 مورخ 1403/01/0۷ وزیر محترم جهاد کشاورزی با موضوع مباشرت خرید تضمینی برگ 
سبز چای، به منظور تامین خدمات خودروئی )اجاره خودرو با راننده( مورد نیاز خود تعداد 30 دستگاه انواع خودرو )سمند، پژو پارس، دنا، پژو 
405، تندر 90 و پژو 206 از مدل سال 1391  به بالا( با راننده )20 دستگاه از تاریخ 1403/02/01 لغایت 1403/0۷/30 و 10 دستگاه از تاریخ 
1403/02/01 لغایت 1404/01/31( برای انجام ماموریت های اداری ستاد سازمان چای کشور و ادارات چای شهرستان های چای خیز استان 
های گیلان و مازندران شامل تنکابن، رامسر، رودسر، املش، لنگرود، لاهیجان، سیاهکل، رشت، شفت و فومن بصورت اجاره )ماهانه – ساعت( 
مناقصه عمومي در سامانه تدارکات الکترونیکي دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاري مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد 
مناقصه-گران و بازگشائي پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد 
شد.لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهي امضاي الکترونیکي را جهت 

شرکت در مناقصه محقق سازند )اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: مرکز تماس  1456 
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه: روز  شنبه مورخ 1403/01/18 ساعت 8 صبح مي باشد.

مهلت زماني دریافت اسناد مناقصه از سایت: از ساعت 8 صبح روز شنبه  مورخ 1403/01/18 لغایت ساعت 14 روز سه شنبه مورخ 
   1403/01/21

مهلت زماني ارائه پيشنهاد و بارگذاري اسناد در سایت: تا ساعت 14 روز  شنبه مورخ 1403/02/01   
توجه: پاکت )الف( سپرده )تضمین( شرکت در مناقصه شامل، ضمانت نامه بانکی به میزان مبلغ 1/592/000/000 ریال مقطوع )دارای سه ماه 
اعتبار وسه ماه قابل تمدید( در وجه سازمان چای کشور با عنوان سپرده شرکت درمناقصه تامین خدمات خودروئی مي باشد. شرکت کنندگان 
مناقصه باید پاکت )الف – ضمانت نامه بانکي(را ضمن بارگذاري در سامانه تدارکات الکترونیک، اصل آن را درب بسته و لاک و مهر شده 
تاساعت14 روز  شنبه مورخ 1403/02/01   به آدرس : گیلان - لاهیجان ،خیابان ملت، سازمان چای کشور، دبیر خانه کمیسیون معاملات 

تحویل و رسید دریافت دارد.  شماره تلفن تماس دریافت اطلاعات بیشتر 42336008 -013
زمان بازگشائي پاكت ها : ساعت  10 صبح  روز یک شنبه مورخ 1403/02/02   

شرایط اختصاصی شركت كنندگان: 
1- شرکت کنندگان در مناقصه نباید مشمول قانون منع مداخله کارکنان دولت مصوب 133۷ باشند.

2- شرکت از لحاظ مالی توان پرداخت حداقل 2 ماه حقوق و مزایاي 30 نفر راننده با خودرو  برابر قیمت پیشنهادي در مناقصه را داشته باشد.
3- ارائه گواهی صلاحیت پیمانکاری معتبر در زمینه تامین خدمات خودرویی از مراجع ذیصلاح الزامي است.

4- ارائه گواهینامه صلاحیت ایمني از سوي مراجع ذیصلاح الزامي است.
5- ارائه صورت های مالی حسابرسی شده معتبر سال 1401 در زمان انعقاد قرارداد و شرکت در مناقصه الزامی می باشد.

6- ارائه یک نمونه قرارداد )سابقه کار( با دستگاه هاي دولتي به همراه رضایت نامه کتبي همان قرارداد درطي سه سال اخیرمنعقد شده و مبلغ 
آن حداقل ۷/000/000/000 ریال باشد براي شرکت کنندگان در مناقصه الزامي است.

 ۷-  براي شرکت ها و یا هر یک از اعضاي هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت هایي که در پنج سال اخیر با سازمان چاي کشور قرارداد داشته 
اند ارائه رضایت نامه کتبي سازمان چاي کشور به تاریخ روز الزامي است. 

8- چنانچه تعداد شرکت کنندگان درمناقصه، یک شرکت و پیشنهاد و اسناد ارائه شده صحیح باشد مناقصه برنده خواهد داشت.
9- ارائه گواهي امضاء ازسوي صاحبان امضاء مجاز اسناد و اوراق شرکت در مناقصه الزامي مي باشد.

شماره مناقصه در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 20030031۷900002 می باشد.



رویداد

رژیم خبیث صهیونیست را از این جنایت پشیمان خواهیم کرد

خودکشی
 شیطان

الگوی عرضه دارو از طریق پلتفرم های اینترنتی تجربه بین المللی موفق و موثقی ندارد 

  چهارشنبه  15 فرودین 1403
 شماره 6733

حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی به مناسبت شهادت سردار رشید اسلام، سرلشکر پاسدار محمدرضا زاهدی و جمعی از همرزمان 2
وی بدست رژیم غاصب و منفور صهیونیست، تاکید کردند: آنها را از این جنایت و امثال آن پشیمان خواهیم کرد، به حول و قوه  

الهی. متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

سردار رشید و فداکار اسلام، سرلشکر پاسدار محمدرضا زاهدی، در کنار همرزم بزرگوارش سردار محمد هادی حاج رحیمی، با 
جنایت رژیم غاصب و منفور صهیونیست به شهادت رسیدند. سلام و رحمت خدا و اولیائش بر آنان و دیگر شهیدان این حادثه، و 

لعنت و نفرین بر سردمداران رژیم ظالم و متجاوز.

شهیدان ما از خداوند مهربان خود، نشان قبول مجاهدتِ درازمدت خود را دریافت کردند و هم اکنون در جمع اولیاء و صلحاء، 
متنعم به نعَِم الهی اند.

سردار زاهدی از دهه شصت در میدان های خطر و مجاهدت، چشم انتظار شهادت بود. آنها چیزی را از دست نداده و پاداش خود 
را دریافت کرده اند، ولی غم فقدان آنان برای ملت ایران به ویژه هرکه آنان را می شناخت سنگین است.

رژیم خبیث به دست دلاورمردان ما مجازات خواهد شد. آنها را از این جنایت و امثال آن پشیمان خواهیم کرد به حول و قوه  الهی.
والسلام علی عبادالله الصاحین

سید علی خامنه ای

اشتباه نکنید! اسرائیل را از زیر فشار 
افکار عمومی خارج نکنید

جلیل بیات - روز گذشته ارتش اسرائیل در یک حمله 
 ۷ دمشق  در  ایران  کنسولگری  ساختمان  به  هوایی 
در  رساند.  شهادت  به  را  پاسداران  سپاه  ارشد  عضو 
مدیر  شریعتمداری  حسین  حادثه،  این  به  واکنش 
مسئول روزنامه کیهان در یادداشتی نوشته است: »بر 
به سفارتخانه ها و  به مثل حمله  اساس اصل مقابله 
از  یک  هر  در  اسرائیل  جعلی  رژیم  کنسولگری های 
و  است  اسلامی  ایران  مسلم  حق  دیگر،  کشورهای 
سازمان ملل نیز باید از حمله ایران به مراکز دیپلماتیک 

رژیم جعلی اسرائیل حمایت کند.«
در این باره چند نکته قابل ذکر است:

1- در اینکه اقدام اسرائیل خلاف اصول حقوق بین 
الملل و کنوانسیون وین بوده هیچ شکی نیست، اما 
از آنجا که در دیدگاه فقه امامیه به هیچ وجه کاربرد 
سلاح های نظامی برای کشتن غیر نظامیان در مقام 
مقابله به مثل جایز نیست و در حقوق بین الملل نیز 
با توجه به قوانین بشردوستانه بین المللی بطور کلی 
اماکن  بخواهد  ایران  اگر  است،  شده  منع  عمل  این 
دهد  قرار  نظامی  حمله  مورد  را  اسرائیل  دیپلماتیک 
عملا خلاف اصول اسلامی و بین المللی عمل کرده 

است.
انجام  غزه  در  اسرائیل  که  جنایاتی  به  توجه  با   -2
افکار  فشار  تحت  به شدت  اکنون  دهد،  می  و  داده 
عمومی دنیا قرار دارد. لذا می توان این احتمال را نیز 
داد که اقدام اخیر اسرائیل از این جهت انجام گرفته 
که با تلافی ایران از نوعی که آقای شریعتمداری ابراز 
کردند، کانون توجهات را از غزه منحرف کرده و خود 
را با مظلوم نمایی از زیر فشار افکار عمومی خارج کند.

بدین ترتیب با قدرت رسانه ای که اسرائیل )و آمریکا( 
در اختیار دارند عملا جای متهم و مدعی را تغییر داده 

و ورق را به ضرر ایران و به نفع اسرائیل برگردانند.
3- ایران قطعا باید به این اقدام اسرائیل پاسخ دهد. 
اساسا این انتقاد وارد است که گستاخی اسرائیل که 
اکنون به آن حد رسیده که یک مکان دیپلماتیک را 
مورد حمله قرار دهد ممکن است به دلیل عدم پاسخ 
یا پاسخ ضعیف ایران در تجاوزات و حملات قبلی این 
رژیم باشد. با این حال پاسخ ایران می بایست متناسب 
و مشروع نیز باشد. لذا به نظر می رسد حمله به یک 
هدف نظامی مهم و معتبر، بهترین پاسخی است که 

ایران می تواند به اقدام اخیر اسرائیل بدهد.
در  را  موضوع  حال  عین  در  بایست  می  ایران   -4
سازمان ملل تا رسیدن به نتیجه نهایی پیگیری کند. 
اگرچه احتمالا آمریکا در شورای امنیت از اسرائیل دفاع 
خواهد کرد، اما محکومیت جمعی اسرائیل در سازمان 
زیر  از گذشته  بیش  را  آن  و مشروعیت  ملل، وجهه 
سوال خواهد برد و ایران را در مقام قربانی و اسرائیل 
را به عنوان متجاوز به افکار عمومی دنیا معرفی خواهد 

کرد.
مذاکرات  و  سیاسی  معادلات  در  قطعا  موضوع  این 
مربوط به غزه نیز تاثیر خواهد داشت. لذا برای این کار 
لازم است ایران به جمع آوری مدارک همچون نمونه 
برداری از محل حادثه در کنسولگری اقدام کند، چرا 
که با صرف ادعا و احتمال چندان نمی توان در محاکم 

بین المللی موفق شد.
5- ایران باید از اشتباهات گذشته درس گرفته باشد. 
زمانی که عربستان با اعدام شیخ نمر و بعد از حادثه منا 
تحت فشار سیاسی و حقوقی ایران و همچنین افکار 
عمومی دنیا بود، با حمله عده ای خودسر به سفارت و 
کنسولگری این کشور در ایران عملا ورق به نفع این 
کشور برگشت و از زیر فشارها خارج شد و در مقابل 
ایران در موضع متهم قرار گرفت. لذا ایران اینبار دیگر 

نباید اشتباه کند.

این خودرو ها پایان 1403 را نمی بینند !
نگاه

یادداشت

جنایت ددمنشانه و وقیحانه اخیر رژیم صهیونیستی در دمشق منجر به 
شهادت مظلومانه سردار محمدرضا زاهدی و عده ای از همرزمان این شهید 

بزرگوار راه نورانی مقاومت شد.
به گزارش ایسنا، حنیف غفاری در یادداشتی با این عنوان در جام جم 
نوشت: سؤال اصلی این است که چرا تل آویو چنین جنایتی را رقم زد و 

هدف دقیق طراحان و مجریان این حمله چه بوده است؟
در این خصوص نکاتی وجود دارد که باید به آن دقت کرد:

نخست این که سفارت جمهوری اسلامی ایران جزء خاک کشورمان بوده 
و هرگونه تعرضی به آن مصداق حمله به ایران محسوب می شود؛ از این رو 
حق کشورمان جهت پاسخ دهی قاطعانه و مستقیم به این اقدام دشمن به 

لحاظ حقوقی و عرف روابط بین الملل محفوظ است. بدیهی است که ایران 
اسلامی از این حق خود نخواهد گذشت و آن را بالقوه نخواهد پنداشت. 
پاسخی محکم، قاطعانه و هوشمندانه ایران در راه خواهد بود و تل آویو نیز 

قدرت محاسبه آن را نخواهد داشت.
نکته دوم معطوف به چرایی این حمله است. واقعیت امر این است که 
اعلامی  اهداف  تحقق  عدم  و  غزه  در جنگ  شکست صهیونیست ها 
نتانیاهو به رغم فرسایشی شدن جنگ، وضعیت آشفته و متزلزلی را در 
اردوگاه دشمن ایجاد کرده و موساد و ارتش رژیم صهیونیستی را در معرض 
شکستی تاریخی و جبران ناپذیر قرار داده است. در چنین وضعیتی تل آویو به 
گزینه بسط جغرافیایی و میدانی جنگ غزه رو آورده است. از این رو اقدامات 

تل آویو منبعث از قدرت و ابتکار عمل در جنگ نبوده و بالعکس، چنین 
اقداماتی محصول تصاعد بحران در عمق استراتژیک اراضی اشغالی است.

نکته آخر مربوط به ادامه مسیر پیش رو و آینده نگاری آن است. جمهوری 
اسلامی ایران نه فقط قواعد مقاومت و اقدام ترکیبی در برابر دشمنان را 
به خوبی آموخته، بلکه آن را به دیگر اضلاع مقاومت نیز تعمیم داده است. 
ابعاد فرامتنی و متنی جنگ غزه جملگی به گونه ای در روندپژوهی جبهه 
مقاومت مدنظر قرار گرفته که جایی برای تنفس دشمن باقی نگذاشته 
و نخواهد گذاشت. قطعا انتقام قطعی ایران از جنایت اخیر صهیونیست ها 
در چارچوب و کالبدی بزرگ تر به نام شکست و تباهی صهیونیست ها در 
نبرد غزه تجلی خواهد یافت. تا آن زمان فرصت اندکی باقی مانده است... 

 بازار سرمایه در حالی امروز کار خود را پس از تعطیلات نوروزی به 
شکل جدی آغاز کرد که در ساعت های اولیه روز در مسیر ریزشی 
قرار گرفت. این در شرایطی است که سال 1402 برای بازار سرمایه 
چندان خوشایند نبود. بررسی ها نشان می دهد که بازار سهام ابتدای 
سال 1402 سبزپوش بود و توانست اواسط اردیبهشت ماه قله 2 میلیون 
و 535 هزار واحدی را فتح کند. با این وجود هر چه به فصل تابستان 
ابتدایی سال در معاملات بورس  از طراوت روزهای  نزدیک شدیم، 
با وجود این،  بازار بیشتر در باتلاق رکودی فرو رفت.  کاسته شد و 
تصور می شد نیمه دوم سال برای بورس نیمه متفاوتی با نیمه نخست 
باشد، اما همچنان رمق بازار گرفته شد و بازار سرمایه کم توان وارد دور 

جدیدی از رکود و نااطمینانی شد.
کارشناسان اعتقاد دارند بازار سرمایه یک سال رکودی را پشت سر 
گذاشت. در بررسی علل رکود حاکم بر بازارها می توان سیاست های 
دولت و بانک مرکزی را یکی از عوامل موثر عنوان کرد که اقتصاد 
را به ورطه رکودی کشاند و بنگاه های تولیدی را با چالش جدیدی 

مواجه کرد.
در  سرمایه  بازار  کارشناس  دارابی،  همایون  خصوص،  همین  در 
گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین با اشاره به وضعیت بورس، می گوید: 
سه پارامتر روی بورس اثرگذار بوده است. یکی، قیمت گذاری دستوری 
است که بخشی از صنایع را زیان ده کرده است. بخش دوم، به نرخ 
بهره بسیار بالا برمی گردد و این که ما الاکلنگی به نام نرخ بهره و 
شاخص داریم. وقتی ما نرخ بهره را بالا می بریم، در واقع شاخص 

بورس و دارایی های دیگر ریزش پیدا می کند.
پایان  در  درصدی  اوراق های 30  فروش  به  توجه  با  می افزاید:  وی 
سال، این مساله تشدید شد. موضوع دوم هم اختلاف های شدید ارز 
دولتی و ارز آزاد است که در پایان سال به حدود 30 درصد رسید. 
یعنی شرکت های صادرکننده در حدود 30 درصد دارایی و درآمد خود 
را دودستی تقدیم واردکنندگان می کنند. به همین دلیل هم چندان 

استقبالی از صادرات نمی شود.
این کارشناس بازار سرمایه متذکر می شود: مسایل مختلف دیگری از 
جمله دست اندازی دولت به درآمد شرکت ها را اضافه کنید و قوانین 
خلق الساعه و یا تغییراتی چون نرخ خوراک پتروشیمی و نرخ گاز و 
یا عوارض صادراتی، همه گی باعث می شود که شرایط بازار سرمایه 

مطلوب نباشد.
دارابی عنوان می کند: در سال 1403 هم این مسایل دارد ادامه پیدا 
می کند و اگر تغییراتی در این زمینه اعمال نشود، شرایط نمی تواند 

خیلی تغییر کند.
وی تصریح می کند: البته در ابتدای سال مرحله دوم انتخابات مجلس 

را داریم که تشکیل این مجلس و نیز در فصل پاییز، انتخابات آمریکا، 
اهمیت خاص خود را دارد.

این کارشناس بازار سرمایه یادآور می شود: با توجه به این شرایط انتظار 
نداریم که اقتصاد ایران بتواند نفسی بکشد. وقتی اقتصاد ایران نفس 
نکشد، نمی توانیم در واقع شاهد تغییرات جدی در بورس باشیم، چون 
بورس، آینه بخش اقتصاد است و بدون همراهی بخش واقعی اقتصاد، 
تنها امید به تورم است که تورم هم با توجه به قیمت گذاری دستوری 
و نرخ ارز، در حساب های شرکت ها منعکس نمی شود و شرکت ها به 

شدت تضعیف شده اند.
سال  در  بورس  شرایط  این  با  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  دارابی 
جدید درجا خواهد زد؟ می گوید: این ها بستگی دارد به این که بتوانیم 
را نجات  بازار  ارز،  از مثلث قیمت گذاری دستوری، نرخ بهره و نرخ 
دهیم. همچنین تصمیماتی که دولت در سال جدید برای اقتصاد کشور 

می گیرد.
نمی توان  می کند:  عنوان   ،1403 سال  در  ارز  نرخ  به  اشاره  با  وی 
دولت  سیاست های  به  زیادی  مقدار  به  ارز  نرخ  کرد.  پیش بینی 
این که  دلیل  به  دولتی  ارز  نرخ  حاضر  حال  در  اما  برمی گردد، 

برای  ارزی  صف  یک  دارد،  آزاد  بازار  ارز  نرخ  با  زیادی  فاصله 
صادرکنندگان  هم  طرف  آن  از  است.  گرفته  شکل  واردات 

انگیزه ای برای صادرات ندارند.
تراز تجاری  بازار سرمایه تصریح می کند: کسری  این کارشناس 
سال   3 تقریبا  ما  است.  رسیده  دلار  میلیارد   15 بالای  به  کشور 

از کره جنوبی بودیم. 6 میلیارد دلار مطالبات مان  انتقال  درگیر 
تراز  کسری  دلار  میلیارد   15 که  حالا  می شود:  متذکر  دارابی 
دارد  بزرگی  دردسر  چه  که  می دهد  نشان  این  آوردیم،  تجاری 
بازار ارز را تهدید می کند و هر چه زودتر باید این نرخ ها اصلاح 

شود.
رخ  بعدا  که  شوکی  نشود،  اصلاح  نرخ ها  اگر  می کند:  تاکید  وی 
باید هر چه  دلیل  به همین  و  می دهد، خیلی شدیدتر خواهد شد 

کنیم. تدبیری  زودتر 
 28 ارز  نرخ  اگر  بازار سرمایه خاطرنشان می کند:  کارشناس  این 
اقتصاد  سر  بر  بلایی  همان  کند،  پیدا  ادامه  تومانی   500 و  هزار 
می آید که ارز 4 هزار و 200 تومانی بر سر اقتصاد آورد و در نهایت 

منجر به خروج منابع و همچنین کالاها از کشور شد.

کف بازار خودرو در نیمه دوم سال 1402 تغییراتی را به خود دید و کف قیمت 
بازار صفر کیلومتر ها تا حوالی 400 میلیون تومان بالا آمد.

به گزارش اقتصادنیوز، خانواده تیبا در سال 1403 با بازار خودرو خداحافظی 
می کند تا کوییک معمولی با رینگ فولادی عنوان ارزان ترین خودروی بازار 

را تصاحب کند.
بررسی قیمت بازاری خودرو ها در نیمه دوم سال 1402 نشان می دهد خانواده 
تیبا و کوییک معمولی با رینگ فولادی رقابت جذابی را در انتهای جدول 

قیمتی بازار خودرو تجربه کردند.
تیبا صندوقدار در پایان هفته اول مهر 1402 با قیمت حدود 320 میلیون 
تومان از بازار قابل خریداری بود. این محصول خودروسازی سایپا در هفته 
پایانی سال گذشته قیمتش تا حوالی 390 میلیون تومان بالا آمد تا شاهد 
رشد قیمت حدود 22 درصدی قیمت این خودرو طی 6 ماهه دوم سال 

گذشته باشیم.
این عضو خانواده تیبا در بازه زمانی مهر تا اسفند پارسال حول و حوش ۷0 

میلیون تومان افزایش قیمت را در کارنامه خود ثبت کرد.
دیگر عضو خانواده تیبا یعنی تیبا 2 )بدون صندوق عقب( نیز رشدی حدود 

20 درصدی رادر بازه زمانی یاد شده به خود دید.
این خودروی هاچ بک )بدون صندوق عقب( در پایان اولین هفته از پاییز 
1402 با قیمت 330 میلیون تومان از سوی فروشندگان به بازار خودرو 
عرضه شد. خریداران در هفته منتهی به 24 اسفند 1402 برای در اختیار 
گرفتن این خودرو پیش از رفتن به بازار باید حساب خود را نزدیک به 395 

میلیون تومان شارژ می کردند.
بررسی قیمت تیبا 2 نشان می دهد قیمت بازاری آن در فاصله زمانی مهر تا 

اسفند 1402 حدود 65 میلیون تومان افزایش یافت.
با رینگ فولادی دیگر خودرویی از سبد محصولاتی  کوییک معمولی 

خودروسازی سایپا است که در در نیمه دوم سال 1402 در کف بازار خودرو 
حاضر بود. قیمت بازاری این خودرو طی بازه زمانی یاد شده رشد حدود 
60 میلیون تومانی را تجربه کرد. خریداران در پایان هفته منتهی به 6 مهر 
پارسال می توانستند با پرداختی حول و حوش 325 میلیون تومان کوییک 
معمولی با رینگ فولادی را از بازار خریداری کنند. فروشندگان در پایان 
آخرین هفته سال گذشته تنها حاضر بودند با دریافت نزدیک به 385 میلیون 

تومانی کوییک معمولی با رینگ فولادی را به متقاضیان تحویل دهند.
مطالعه روند قیمتی این محصول خودروسازی سایپا در بازار خودرو نشان 
می دهد قیمت کوییک معمولی با رینگ فولادی به زبان درصد حدود 18.5 
درصد رشد را به خود دیده است؛ بنابراین در میان سه خودرویی که مثلث 
کف بازار خودرو را تشکیل می دهند تیبا صندوقدار، تیبا 2 و کوییک معمولی 
با رینگ فولادی به ترتیب بیشترین رشد قیمت را در بازه زمانی پایان اولین 

هفته از پاییز تا آخرین هفته از زمستان 1402 به نام خود ثبت کردند.
دو عضو خانواده تیبا در نیمه دوم پارسال در دو مقطع مختلف قیمتشان قله 
400 میلیون تومانی را فتح کرد، اما نتوانستند حضور خود را در کانال 400 
میلیون تومانی تداوم بخشند و به کانال 300 میلیون تومانی سقوط کردند. 
با توجه به این اتفاق پیش بینی می شود کف قیمت خودرو در سال جاری 
وارد کانال 400 میلیون تومانی شده و خود را در این کانال قیمتی تثبیت کند. 
این اتفاق خبر خوبی برای متقاضیانی که کف هرم تقاضا را در بازار خودرو 

تشکیل می دهند، نخواهد بود.
خانواده تیبا در سال 1401 تولیدش توسط خودروسازی سایپا متوقف شد. اما 
دو عضو این خانواده خودوریی به رغم خداحافظی با سبد محصولاتی سایپا 
همچنان در بازار حضور دارند. پیش بینی می شود مدل صفر خانواده تیبا پایان 
سال جاری را نبیند و متقاضیان همانند پژو 206 تیپ دو باید خود را مهیای 

خداحافظی با تیبا صندوقدار و تیبا 2 کنند.
بررسی قیمت بازاری خودرو نشان می دهد بعد از خداحافظی با دو عضو 
خانواده تیبا، کوییک معمولی با رینگ فولادی می تواند عنوان ارزان ترین 

خودروی بازار را به خود اختصاص دهد.
البته فراموش نکنیم تولید این محصول نیز در خطوط تولید سایپا متوقف شد 
و مدیران نارنجی های جاده مخصوص با ایجاد تغییراتی در خانواده کوییک، 
اعضای این خانواده را با استاندارد های جدید و همچنین آپشن های مختلف 

روانه بازار خودرو خواهند کرد.
با توجه با اینکه تولید کوییک معمولی با رینگ فولادی در سال گذشته در 
دستورکار سایپایی ها قرار داشت به نظر می رسد مدل صفر این خودرو حداقل 

تا پایان سال جاری در بازار در دسترس متقاضیان قرار داشته باشد.

 رییس انجمن داروسازان ایران درباره خرید و فروش دارو از طریق 
پلتفرم های اینترنتی گفت: الگویی که نهادهای اقتصادی دولت از 
جمله وزارت اقتصاد و دارایی، هیات مقررات زدایی و معاونت فناوری 
ریاست جمهوری در این زمینه پیگیری می کنند، تجربه بین المللی 

موفق و موثق ندارد.
به گزارش خبرنگار ایلنا، دارو و فرآورده های سلامت محور نقشی 
اساسی بر سلامت جامعه دارند و چالش عرضه و فروش دارو توسط 
پلت فرم های آنلاین مسئولان را نیز بر آن داشته است که در راستای 

جلوگیری از این اقدام سیاست گذاری هایی انجام دهند.
در همین راستا وزارت بهداشت آیین نامه ارائه خدمات غیرحضوری 
نسخه الکترونیکی در داروخانه ها را تدوین کرد. طبق این آیین نامه 
سازمان غذا و دارو موظف به راه اندازی سامانه توزیع آنلاین دارو 
شده است. از سمت دیگر داروخانه های متقاضی توزیع آنلاین دارو و 
پلتفرم های حمل و نقل دارو برای ارسال دارو، حتما باید به این سامانه 
متصل شوند. این آیین نامه تاکید کرده که داروخانه ها برای اتصال به 
سامانه باید ابتدا از سازمان غذا و دارو تاییدیه دریافت کنند و پس از 
آن مجاز هستند در سامانه ای که از سوی این سازمان اعلام می شود، 
با رعایت مقرارت خاص نسبت به پذیرش و عرضه انواع داروهای 
نسخه ای و تنها نسخه الکترونیکی اقدام کنند. این در حالی است که 
صاحبان کسب و کارهای اینترنتی سلامت همچنان این آیین نامه 
را  در مخالفت با مصوبه هیئت وزیران و بند 2 ماده 8 آیین نامه 
حمایت از تولید دانش بنیان و اشتغال آفرین در حوزه سلامت می دانند 
که براساس آن وزارت بهداشت مکلف شده تا زمینه عملیاتی شدن 
توزیع دارو از طریق پلتفرم  ها و کسب و کار های اینترنتی را با رعایت 
اصل رقابت و جلوگیری از انحصار عملیاتی کند و معتقدند که سازمان 
غذا و دارو در متن آیین نامه که اخیراً منتشر شده، عملًا سکو ها را از 

فرآیند توزیع آنلاین دارو حذف کرده است.
در حالی که آیین نامه ارائه خدمات غیرحضوری نسخه الکترونیک در 
داروخانه ها همچنان در حال بررسی انجمن داروسازان است که با 
جدیت با فروش دارو از طریق پلتفرم ها مخالف است و معقداست که 

فروش داروهای تاریخ گذشته، فروش دارو با قیمت های چند برابری 
و عرضه داروهای تقلبی از جمله چالش هایی است که فروش دارو 
در پلت فرم های آنلاین به همراه داشته است و امکان سوءاستفاده از 

اطلاعات افراد با این روند نیز وجود دارد.
در همین خصوص »شهرام کلانتری« رییس انجمن داروسازان 
ایران در گفت و گو با خبرنگار ایلنا درباره خرید و فروش دارو از 
طریق پلتفرم های اینترنتی گفت: الگویی که نهادهای اقتصادی دولت 
از جمله وزارت اقتصاد و دارایی، هیات مقررات زدایی، معاونت فناوری 
ریاست جمهوری پیگیری می کنند تجربه بین المللی موفق و موثق 
ندارد. الگویی که مبتنی بر پلتفرم یا سکو باشد و سکوها بین بیمار 
و ارائه دهنده خدمت و درمانگر یعنی پزشک و داروخانه محسوب 
می شوند قرار بگیرند تجربه های موفقی در هیچ جای دنیا ندارد. حتی 
در کشورهای بسیار پیشرو در حوزه تکنولوژی نیز به این شکلی که 
الان در ایران به آن اصرار می کنند و می خواهند جلو ببرند، عمل 

نمی شود. 
وی ادامه داد: در آسیا کشورهایی که جزء کشورهای تراز اول اقتصاد 
و تکنولوژی هستند مانند کره جنوبی و حتی چین از توزیع اینترنتی 
دارو توسط سکوها استقبال نکرده اند و مانع انجام این کار شده اند. 
بنابراین اولین بحث ما این است، کاری که اصرار به انجام آن وحود 
دارد، تجربه مورد اعتماد جهانی ندارد. نکته دوم این است که این کار 
در مخالفت با بسیاری از قوانین جاری کشور و از جمله با بند ب ماده 
6 قانون تجارت الکترونیک در مخالفت صریح است. در آنجا عنوان 

شده است که عرضه دارو براساس داده پیام ممنوع است. 
رییس انجمن داروسازان ایران خاطرنشان کرد: در بند ج همین ماده 
قانونی آمده است هرجایی که لازم است هشدارها و اخطارهای لازم 
در خصوص موضوعی داده شود نمی توان داده پیام را جایگزین کرد 
که این موضوع در بحث دارو از اهمیت و حساسیت ویژه برخوردار 
است و همان چیزی است که در ارتباط با دستورات دارویی و اخطارها 
و هشدارهای دارویی با سلامت مردم در ارتباط است. البته مخالفتهای 
قانونی محدود به همین ماده قانون نیست؛ در مواد 15 و 16 قانون 

تعزیرات حکومتی به صراحت آمده که باید دارو در حضور مسئول 
فنی به بیمار تحویل شود. بنابراین اینجا بحث حضور فیزیکی بیمار و 
دریافت مشاوره ها مطرح است. تنها موضوعی که در قوانین اخیر برای 
آن اجازه داده شده است، تجویز الکترونیک دارو توسط پزشک است و 
این با ارائه دارو از طریق اینترنت، مشابه آنچه پلتفرم ها و حامیان آن ها 

در دستگاههای اجرایی دنبال می کنند بسیار تفاوت دارد. 
کلانتری خاطرنشان کرد: در قانون مدیریت دولت الکترونیک یا قانون 
دوام در بندهای مکرر و متعدد آمده است که اطلاعات سلامت باید 
تحت مدیریت وزارت بهداشت باشد. ماده 60 و ۷9 قانون تجارت 
الکترونیک نیز صراحت دارد که ذخیره سازی داده های سلامت باید 
در وزارت بهداشت و درمان انجام گیرد. آن چیزی که در الگوی فعلی 
پلتفرم ها پیشنهاد داده می شود و در واقعیت اتفاق می افتد این است که 
فرد به عنوان بیمار اطلاعات سلامت خود را در اختیار یک پلتفرم قرار 
می دهد و پلتفرم این اطلاعات را به عنوان یک سرور واسط اخذ کرده 
و برای مراکز درمانی طرف قرارداد از جمله داروخانه ارسال می کند 
سپس دوباره باید این اطلاعات را به پلتفرم بدهند که او دارو را به 

بیمار تحویل دهد. 
وی ادامه داد: سوال این است که آیا در این پروسه اطلاعات درمانی 
شما در اختیار پلتفرم قرار نمی گیرد؟ و اگر فرد دچار بیماری خاصی 
باشد که نخواهد دیگران از آن اطلاعی داشته باشند این محرمانگی 
اتفاق می افتد؟ آیا اینکه پلتفرم بیاید شعار بدهد که امن است کفایت 
می کند؟ اتفاقی که در ماه های اخیر برای اسنپ فود افتاد نمی تواند 
در حوزه دارو در دیگر پلتفرم ها اتفاق بیفتد؟ ما و وزارت بهداشت 
و سازمان غذا و دارو اصرار بر این داریم که اگر قرار است داده های 
سلامت در جایی ذخیره شود صرفا باید در وزارت بهداشت این کار 
صورت بگیرد و به هیچ وجه نباید هیچ کسی بین بیمار و درمانگر 

قرار بگیرد. 
اینکه  برای  برخی  کرد:  تصریح  ایران  داروسازان  انجمن  رییس 
این طرح را توجیه کنند عنوان می کنند که در حال حاضر هم این 
اطلاعات در داروخانه ها ذخیره می شود! اما باید در پاسخ بگوییم 

که اطلاعات 80 میلیون نفر نفوس ایرانی در یک داروخانه ذخیره 
نمی شود و تعداد محدودی از مردم مراجعه کنندگان یک داروخانه 
هستند بنابراین محدودیت در داروخانه وجود دارد. دوم اینکه وقتی 
درباره داروخانه صحبت می کنیم در واقع درباره یک مرکز درمانی 
صحبت می کنیم که مسئول فنی و مدیر آن مرکز پزشکی یک دکتر 
داروساز است که برای حفظ اسرار بیماران سوگند خورده است و ما 
نمی توانیم این را مقایسه کنیم با اینکه اطلاعات 80 میلیون ایرانی در 
فضای مجازی در پلتفرم ها بچرخد و در سرورهای این ها ذخیره شود 
و این احتمال وجود داشته باشد که این اطلاعات مورد سوءاستفاده 
و هک شدن قرار بگیرد. حتی ممکن است در درون این پلتفرم ها 
افرادی باشند که از این اطلاعات سوءاستفاده کنند و ممکن است 
این پتلفرم ها با تحلیل داده های سلامت مردم، به برندسازی در جامعه 
اقدام کنند و برندهای خاص تجاری را به مردم و پزشکان تحمیل 
و ترغیب و القا کنند. لذا نباید اطلاعات بیماران در هیچ جایی غیر از 

وزارت بهداشت ذخیره شود.
اما با توجه به اینکه در مواد 15 و 16 قانون تعزیرات حکومتی صراحتا 
آمده است که باید دارو در حضور مسئول فنی به بیمار تحویل شود، 
درباره  تعزیرات حکومتی  سازمان  اسفنانی سخنگوی  محمدعلی 
فروش دارو از طریق پلتفرم ها نیز به خبرنگار ایلنا گفت: در قانون 
تعزیرات حکومتی به صراحت آمده است کسی که بخواهد دارو را 
تولید یا عرضه کند باید مجوز لازم را از وزارت بهداشت داشته باشد 
و اگر چنین چیزی مطرح نبود مسئول فنی برای داروخانه تعیین نمی 
شد. در واقع مسئول فنی در داروخانه پزشک و متخصص داروساز 

است.
وی ادامه داد: از آنجایی که ممکن است این موضوع خطراتی را برای 
مردم ایجاد کند و چون اینگونه ارسال ها معمولا فاقد نسخه است 
و یا اگر نسخه ای هم باشد اعتبارسنجی آن ممکن نیست در نتیجه 
ممکن است آثار و تبعاتی برای مردم داشته باشد و از حیث سلامت به 
آنها آسیب وارد کند و قطعا وزارت بهداشت در این زمینه تدبیر خواهد 

اهدای خون در شب 21 ماه رمضان در تبریزداشت تا چنین اتفاقی نیفتد. 

عکس

نفس بورس گرفته شد ؛ امیدی به نجات بورس از تله رکودی است؟
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»اوپنهایمر« 2.5 میلیون دلار در ژاپن فروخت
در اکران اولیه این فیلم در ژاپن، اوپنهایمر در 343 سینما، 2.5 میلیون دلار فروش رفته است و در رتبه 
سوم فیلم های پرفروش ژاپن قرار گرفته. براساس گزارش یونیورسال پیکچرز، اوپنهایمر، پرفروش ترین فیلم 
هالیوودی در ژاپن است.به گزارش خبرآنلاین، »اوپنهایمر« سرانجام با واکنش های متفاوت در ژاپن اکران شد 
و توانست 2.5 میلیون دلار فروش داشته باشد.با گذشت 8 ماه از اکران اولیه فیلم اوپنهایمر، تازه ترین شاهکار 
کریستوفر نولان و بردن بهترین جایزه اسکار، این فیلم همچنان درحال جذب مخاطبان جدید است.براساس 
گزارش ورایتی، در اکران اولیه این فیلم در ژاپن، اوپنهایمر در 343 سینما، 2.5 میلیون دلار فروش رفته است 

و در رتبه سوم فیلم های پرفروش ژاپن قرار گرفته. براساس گزارش یونیورسال پیکچرز، اوپنهایمر، پرفروش ترین فیلم هالیوودی در ژاپن است.
وقفه در اکران فیلم های آمریکایی در ژاپن مسئله عجیبی نیست. اما با توجه به اینکه موضوع فیلم درباره رابرت جی اوپنهایمر، پدر بمب اتم و 
به کار گرفته شدن این بمب ها علیه ژاپن در روند جنگ جهانی است، بسیاری گمان می بردند که اوپنهایمر در ژاپن اکران نشود. اما با گذشت 
هشت ماه و گفتگوهای متعدد، این فیلم بحث برانگیز در نهایت در ژاپن اکران شد.در مقایسه با دیگر آثار نولان، اوپنهایمر در ژاپن بیشتر از فیلم 
»میان ستاره ای«، شوالیه تاریکی و دیگر آثار نولان فروش رفته است.تاکنون، اوپنهایمر در سراسر دنیا، بیش از 965 میلیون دلار فروش رفته 

است و این رقم، برای فیلمی 3 ساعته و روایت گرانه، تاریخی است. این فیلم همچنین ۷ جایزه اسکار را از آن خود کرده است.
 چهارشنبه  15 فروردین  1403

 شماره 6733

جهان سینما در 365 روزی که گذشتسینما و تلوزیون
سالِ درخشش همه و هیچ

هنر هفتم؛ در سال سپری شده؛ روزهایی متفاوت را پشت گذاشت. چهارگوشه 
جهان، شاهدِ اتفاقاتِ ریز و درشت سینمایی بود؛ و خونی تازه در رگ های این 
هنر به جریان افتاد! نخستین دلیل رونق سینما )در سال گذشته(؛ کوچِ آرامِ 
ویروس کرونا بود. بنابراین؛ بسیاری از فیلم های پشتِ در، مانده؛ وارد شدند؛ 
و راه فستیوال های معتبر جهانی؛ یا اکران عمومی را درپیش گرفتند. برخی 
از تهیه کنندگانِ آینده نگر؛ که به صورتِ عمدی، فیلم های شاخص را در ایام 
کرونا نگه داشتند. حالا با گشایش بیشتر سینماها، برای برگشت سرمایه خود 

به انتظار نشستند.
 دیگر تفاوتهای سال گذشته؛ حضور نسل های قدیمی، میانه و جدید سینمای 
جهان بود. برخی از قدیمی ترین فیلسمازن در قید حیات دنیا، در کنار نسل های 
میانه و جدید، دنیایی متنوع و گوناگون را به روی پرده نقره ای آوردند. برای 
تورق دفتر خاطرات 2023 سینمای جهان؛ باید برگ هایش را در هر 4 قاره؛ 

دنیا ورق زد؛ و به سطور پیدا و پنهان آن؛ سرک کشید.
یک؛ گيشه گرمِ قاره سرد

برای آغاز حرکت سینمای جهان، باید دوربین را درست؛ به سال قبل میلادی 
برگرداند؛ به شهر برلین رفت؛ در گوشه و کنار هفتاد و سومین دوره برلیناله؛ 16 
تا 26 فوریه 2023 )2۷ بهمن تا ۷ اسفند 1401( به گشت وگذار پراخت؛ این 
دوره از جشنواره؛ رویکرد خود؛ را تمرکزِ بر فیلمسازان مستقل جهان، تعریف 
کرد؛ همچنین؛ مستندی از »شان پن« ستاره سینما؛ به اکران درآمد. مخاطبان 
همیشه با دیدن چهره وی؛ به یاد هنرنمایی اش در »رودخانه مرموزِ« کلینت 
ایستوود و جایزه اسکارش می افتند؛ با این حال؛ حضور او در جشنواره برلین 
)همراه با آرون کافمن؛ مستندساز جهانی(؛ نه جنبه سینمایی محض؛ بلکه در 

رابطه با جریان روز و جنگ روسیه و اکراین، بود.
جالب ترین؛ نکته این رویداد بین المللی؛ اعطای جایزه بهترین فیلم )خرس 
 »On the Adamant« طلایی برلین( به یک اثر مستند بود. در ادَمان
به کارگردانی »نیکلا فیلیبر« اثر یادشده است. این مستند در میان 19 فیلم 

داستانی بخشِ مسابقه، حضور داشت؛ و گوی سبقت را از همه ربود.
این برای دومین بار بود؛ که یک فیلم مستند، طی دهه گذشته در صدرِ آثار 
رقابتی برلین، می ایستاد. »جان فرانکو رُزی« در سال 2016 به خاطر ساختنِ 
»آتش در دریا« خرس طلای برلین را با دستانِ خود، بالا برد. سابقه اعطای 

بهترین جایزه به آثار مستند؛ در سینمای جهان، معدود و انگشت شمار است.
برلینی ها؛ در نخستین دوره برپایی جشنواره خود )1951( پنج جایزه ی اصلی؛ 
برای ژانرهای مختلف سینمایی، تعیین کردند. درام، کمدی، مستند، هیجانی 
و ماجراجویانه؛ و موزیکال، گونه های مختلف سینمایی بودند؛ که هر کدام 
جایزه بهترین فیلم را می گرفتند؛ این سنت؛ البته از میان رفت، اما همان؛ سال 
)دوره ی نخست( مستند »در دره سگ آبی« به کارگردانی »جیمز الگار«، 
جایزه اصلی را برد. فیلمی که در آن ایام؛ به مراسم آکادمی فیلم، راه یافت؛ 
و برنده جایزه اسکار نیز شد. بنابراین؛ جشنواره برلین، 3 جایزه بهترین فیلم 
را در طی ۷4 سال برگزاری؛ به فیلم های مستند داد. با این حال؛ مستند در 
ادَمان »On the Adamant« اثر »نیکلا فیلیبر« فیلمساز اهلِ نانسی 
)فرانسه( است. فیلم؛ درباره عده ای از بیماران اعصاب و روان؛ در یک مرکز 
درمانیِ شهر پاریس است. فیلیبر تلاش دارد؛ تا در این اثر؛ با لحنی عاطفی و 
عمیق؛ ارتباط انسانی و درست پرستاران، مددکارن و پرسنل مرکز اعصاب و 

روان؛ را با بیماران، نشان دهد.
این هنرمند ۷3 ساله ی اهل نانسی؛ فردی کارکشته و روزگاردیده، است. وی، 
اومانیسم )انسانگرایی( را زیربنای دیدگاه و بن مایه ی اندیشه خود، قرار داده 
است. او قبلًا هم؛ فیلم قوی و ارزشمند »در سرزمین ناشنوایان« را ساخت. 
اثری که با رویکردی مشابه به دنیای ناشنوان می پردازد. نیکلا فیلیبر، بعد از 
گرفتن جایزه اش؛ از رای هیات داوران، ابراز شگفتی کرد. او گفت؛ 40 سال 
است که برای دیده شدن سینمای مستند می جنگد و حالا احساس خشنودی 

دارد.
البته؛ فیلم وی، یک مستند عادی نیست. لوکیش و ایده ساخت مرکز اعصاب 
و روان، خارق العاده است. بیمارستان؛ فضایی شناور؛ روی آب است. پاریسی ها؛ 
این مرکز را روی رودخانه مشهور شهرشان )سن( ساخته اند. احتمالاً این نوع 
معماری؛ به دلیل نزدیکی بیماران به طبیعت آب؛ و تاثیرات شگفت انگیز و 

آرامبخش آن؛ بر روح و روان افراد، صورت گرفته است!
نیکلا فیلیبر؛ برای هنرمندان مستندساز ایران؛ چهره ای آشناست. او برنده 
تندیس بهترین مستند بخش بین الملل؛ از جشنواره »سینما حقیقت« است. 
سال 9۷ به تهران آمد و ارزیابی بسیار مثبتی از سینمای کشور دارد. اکثر 
فیلم های عباس کیارستمی؛ و اصغر فرهادی را دیده و تحلیل های دقیقی؛ از 
این سینماگران ارائه می دهد. به گفته خودش تجربه گرایی کیارستمی در سینما 
را دوست دارد؛ و آن را دنبال می کند. یکی از آثار مشهو این هنرمند مستند 
» To Be and to Have« است. این فیلم )بودن و داشتن( به شیوه 
آموزش در مناطق روستایی فرانسه؛ می پردازد. لوکیشن داخلی؛ در این اثر؛ 
یک کلاس درس است. همچنین؛ یک معلم به دانش آموزان چهار؛ تا یازده 
ساله درس می دهد. بی شک تم این فیلم؛ از نزدیکی دنیای ذهنی او؛ با عباس 
کیارستمی حکایت دارد؛ و آثاری از جمله؛ خانه دوست کجاست و... )لبته در 

گونه داستانی( در حوزه کودک و نوجوان به یاد می آورد.
با این تفاسیر؛ درخشش فیلم مستند را یگانه پدیده ی ایستگاه آغازین سینمای 
دنیا؛ در سال گذشته باید دانست. رویدادی که کمتر اتفاق می افتد؛ و در کل 
تاریخ سینما، انگشت شمار است. قدیمی ترین فستیوال جهانی دنیا )ونیز( نیز؛ 
یکبار در سال 2013 شیر طلایی خود؛ را به مستند »سکرو جی. ئه ره. آ« اثر 

مستندساز نامدار »جان فرانکو رُزی« اعطا کرد.
همچنین؛  فستیوال هنری کن نیز 2 بار؛ از این سنت داوری؛ پیروی داشته 
است. سال 1956 مستند »جهان خاموش« ساخته ی »ژاک-ایو کوستو« و 
»لویی مال« بر صدر آثار کن، قرار گرفت؛ و نخل طلا؛ در دستان این دو 
هنرمند، نشست. داوران کن؛ یکبار دیگر در سال 2004 به سراغ ژانر مستند، 
رفتند؛ و نخل طلا را به مایکل مور؛ کارگردان شهیر؛ و فیلم معروفش » 

فارنهایت 11/9« دادند.
جشنواره برلین 2023؛ سوای انتخاب یک مستند جذاب، دیگر برندگان خود را 
از میان آثار مطرح این رویداد برگزید. تندیس خرس نقره ای جایزه بزرگ هیأت 
داوران به – شعله ور )Afire( ساخته ی کریستین پتزولد رسید. ژوائو کانیژو، 
با فیلم زندگی بد؛ دیگر خرس نقره ای هیأت داوران؛ را برد. همچنین؛ فیلیپ 
گارل؛ با فیلم ارابه بزرگ )خرس نقره ای بهترین کارگردانی( سوفیا اوترو؛ بازیگر 
20 هزار گونه زنبور )جایزه بهترین بازیگر نقش اول( تیا ایره؛ برای بازی در تا 
پایان شب )بهترین بازیگر نقش مکمل( آنجلا شانلک برای نگارش فلیلمنامه 
موسیقی )بهترن متن( را به دست آوردند. خرس نقره ای بهترین دستاورد هنری 

نیز؛ به الن لووار برای فیلمبرداری؛ پسر دیسکوباز )Disco Boy(رسید.
فستیوال برلین؛ یک نکته قابل اشاره حرفه ای دیگر هم داشت؛ آنهم نظر 
کاملا متفاوتِ هیات داوران فیپرشی )فدراسیون بین المللی منتقدان فیلم( با 
داوران رسمی است. آنها سه فیلم داستانی و یک مستند؛ را به عنوان بهترین ها؛ 

برگزیدند که معیارهای هنری و داستانی متفاوت داشت.
»بقای مهربانی« به کارگردانی »رولف دی هیر« از آثار انتخابی است. این فیلم 
بدون دیالوگ است؛ و شبیه پرفورمنسی متفاوت؛ میراث استعمار و نژادپرستی 
را به چالش می کشد. دیگر اثر انتخابی منتقدان، فیلمی است؛ که زندگی یک 
کارگر ساختمانی را محور داستانی خود، قرار می دهد. او با یک دانشمند آشنا 

می شود؛ و در تمام طول فیلم، این دو کاراکتر، به همدیگر کمک می کنند. این 
اثر با عنوان »اینجا« و ساخته ی »باس دووس« است.

»مهاجرت آرام« اولین فیلم داستانی »مالنه چوی«؛ دیگر اثری بود؛ که عنوان 
بهترین فیلم را به خود اختصاص داد. قصه؛ درباره یک جوان 19 ساله و متولد 
کره جنوبی است. خانواده ای دانمارکی؛ او را در دوران کودکی؛ به فرزندی 
قبول کرده اند؛ و هم اکنون با هم، زندگی آرامی را در حومه شهر می گذرانند. 
فدراسیون بین المللی منتقدان فیلم؛ یک مستند را هم به در مجموعه ی 
چهارگانه ی بهترین فیلم های خود، گذاشت. این اثر »بین انقلاب ها« ساخته 
»ولاد پتری« نام داشت. پتری؛ در ساخت این مستند، فقط از ویدیوهای 
آرشیویی استفاده کرده است. آنچنانکه پیداست؛ نظر فیپرشی؛ بیشتر بر تم های 
فردی تر، داستان های تازه، زندگی های شخصی و کاراکترهای متفاوت از اقشار؛ 

و طبقات اجتماعی جهان معاصر، تکیه دارد.
جشنواره برلین 2023 یک حاشیه ی دیگر هم داشت؛ ماریته ریسن بیک و 
کارلو چاتریان؛ رئیسان مشترک این رویداد هنری؛ به ناگاه، اعلام کردند که 
پس از جشنواره سال بعد، استعفا داده و از این رویداد، کنار می روند. آنها دو 

نفری؛ به مدت 5 سال این جشنواره را اداره کرده بودند.
شهر آبی؛ در سایه صنفِ و ستارگان

ونیز؛ در نگاه مردم جهان؛ شهری بدون اتومبیل، است! مردمش با قایق 
تردد می کنند؛ شهری آبی که با معماری منحصر به فردش؛ رویای سفر را 
به ذهن انسان های ساکنِ کره خاکی می آورد! اما شهرت این شهر؛ فقط به 
رودخانه هایش، محدود نیست. جشنواره اش؛ قدیمی ترین، برگ از خاطراتِ 
سینمای دنیاست. ونیزی ها؛ از سال؛ 1932 کارشان را آغاز کردند. چند سالی؛ 
به بلای خانمانسوز جنگ جهانی دوم، برخوردند و فستیوالشان را تعطیل کردند. 
اما با برگزاری؛ 80 دوره از این رویداد، چراغ نخستین رویداد سینمایی دنیا؛ را 

برای تاریخ؛ روشن نگه داشته اند.
هشتادمین جشنواره ونیز؛ تحت تاثیر 2 جریان بود. منتقد سینمایی هالیوود 
ریپورتر؛ با تیتر »ونیز بی ستاره« به یکی از این جریان ها اشاره داشت. اما 
واقعیتش؛ این برداشت درست نیست! یعنی روایتِ واقعی و مستند این جشنواره 
نیست. چون ونیز اخیر؛ پر از ستاره هایی بود که یا درخشیدند؛ و یا از درخشش 
باز ماندند. بسیاری از مشهورترین فیلمسازان معاصر دنیا، در این رویداد حضور 
داشتند. کارگردانانی؛ که برخی از آنها، یک؛ یا حتی دو فیلمشان؛ در لیست 
100 فیلم برتر جهان آمده است؛ اما در هشتادمین جشنواره فیلم ونیز، صرفا 
»ستارگان خاموش« بودند. البته؛ برخی از آنان؛ در بخش مسابقه و برخی دیگر؛ 

بنابر ترجیح و مصلحت اندیشی؛ در بخش خارج از مسابقه، قرار گرفتند.
دیوید فینچر )خالقِ آثار مشهور؛ِ باشگاه مشت زنی، هفت، مورد عجیب بنجامین 
باتن، شبکه اجتماعی و...( برنده 9 اسکار، ۷ بفتا و 4 گلدن گلوب؛ یکی از 
حاضرین جشنواره ونیز بود. او فیلم »آدمکش« را در بخش مسابقه اصلی 
به روی پرده داشت. اما نمره؛ ۷2 منتقدان به این فیلم؛ از همان آغاز، نشان از 

ناکامی اش در تصاحب شیر طلای ونیز بود.
 » DOGMAN « ،لوک بسون )کارگردانِ فیلم شهیرِ لئون حرفه ای( نیز
را در بخش مسابقه شیر طلا، اکران کرد. نمره غیر قابل باور 3۷ از 100 در 
نقدها، حاکی از نارضایتی در ارزیابی فیلم جدید؛ این کارگردان نامدار سینماست.

»سوفیا کوپولا«؛ از دیگر چهره های سرشناس درگیرِ رقابت؛ برای جایزه اصلی 
ونیز؛ با فیلم »پریسیلا« بود. او پیش از این؛ شیر طلایی ونیز؛ را برای ساخت 
فیلم؛ یک جایی )2010( بر فراز دستان خود، دیده است. هنرمندی؛ که با فیلم 
»گمشده در ترجمه«؛ سال 2003 در رقابتی تنگاتنگ؛ با فیلم »ارباب حلقه 
ها: بازگشت پادشاه«؛ نامزد بهترین، فیلم، کارگردانی و ... بود. اما در نهایت؛ 
به اسکار بهترین فیلمنامه اصلی، بسنده کرد. 3 جایزه بفتا؛ 3 گلدن گلوب، 
2 اسکار و 6 جایزه معتبر فستیوال کن )از جمله؛ جایزه بزرگ هیات داوران( 
کارنامه کاری او را آراسته است. او فطری؛ متولد سینماست؛ دختر فرانسیس 
فورد کاپولا )کارگردان سه گانه شهیر؛ پدرخوانده( و نوه ی کارمینه کوپولا؛ 
موسیقیدانان پرآوازه ی دنیای سینماست؛ که موسیقی متنِ آثار مشهوری از 
جمله؛ اینک آخرالزمان، پدرخوانده و... را ساخت و برنده اسکار بهترین موسیقی 
نیز، شد. بنابراین مطبوعات جهانی؛ از آنها )کاپولاها( به عنوانِ خاندانِ سه نسل 

اسکاری؛ یاد می کنند.
»مایکل مان«؛ از دیگر کارگردانان سرشناس و نامزد اداوار مختلف کن و 
)Ferrari( در رویداد کهنسال  فِراری  با جدیدترین ساخته اش؛  اسکار؛ 
سینمایی، حضور داشت. این اثر؛ پیرامون زندگیِ انزو فراری؛ صنعتگر ایتالیایی؛ 
و سازنده ی ماشین فراری است. فیلم برداشتی سینمایی؛ از کتابِ مرد و ماشین 
)1991( به قلمِ براک یتس؛ نویسنده و خبرنگار حوزه صنعت و ماشین است. 
جالب اینکه؛ هیئت ملی بازبینی فیلم؛ این اثر را جزو 10 فیلم برتر 2023 قرار 
داده است. اثری که مایکل مان؛ نزدیک به 25 سال؛ به عنوان یک ایده ذهنی، 
آن را دنبال؛ و حتی با هنرمندان نامداری همچون؛ سیدنی پولاک )سال 2000( 
مشورت کرده بود.»ریوسوکه هاماگوچی« کارگردان پیشرو قاره آسیا؛ و برنده 
خرس نقره ای برلین؛ با فیلم »شیطان وجود ندارد« آمد. او کارگردان فیلم 
مطرح »ماشینم را برِان« براساس داستان کوتاهی از »هاروکی موراکامی« 
است که با 5 نامزدی اسکار، در سال 2021 نگاه ها را به سوی خود خواند. 
این فیلم در نهایت؛ اسکار بهترین فیلم بین المللی؛ را برد. قبل از آن نیز؛ برنده 
بهترین فیلمنامه از جشنواره کن؛ بهترین فیلم خارجی گلدن گلوب و بفتا شده 
 Evil Does Not( بود. با این حال؛ فیلم جدید او شیطان وجود ندارد
Exist( یک پله پایین تر از شیر طلا؛ موفق به دریافتِ جایزه بزرگ شیر 

نقره ای هیأت داوران جشنواره 2023 شد.
»وس اندرسن« کارگردانی که سه فیلم او با عناوین؛ خانواده اشرافی تننبام، 
قلمرو طلوع ماه و هتل بزرگ بوداپست؛ در نظرسنجی یکصد فیلم برتر قرن 
بیست و یک )2016( قرار گرفته اند؛ از دیگر حاضرین ونیز بود. او با برای 
مخاطبان عمومی با؛ »هتل بزرگ بوداپست« به ذهن می آید که نامزد 9 جایزه 
اسکار؛ از جمله بهترین کارگردانی )2014( بود. اگرچه؛ جایزه کارگردانی را به 
دست نیاورد، اما، 4 اسکار به این فیلم حرفه ای تعلق گرفت. وس اندرسن؛ فیلم 

»داستان شگفت انگیز هنری شوگر« را با خود به ونیز آورده بود.
»بردلی کوپر«؛ ستاره هالیوودی؛ و نامزد دریافت جوایز متعددی همچون؛ 12 
اسکار، 6 گلدن گلوب و... از دیگر شرکت کنندگان جشنواره بود؛ او فیلم »استاد« 
را به روی پرده داشت؛ که تا اسکار 2024 هم پیش تاخت؛ و نامزد بهترین فیلم 
و بهترین بازیگری مرد بود؛ که در رقابت با کریستوفر نولان؛ و کیلین مورفی 

از هر دو اسکار؛ باز ماند.
علاوه براین همه؛ ستاره ی درگیر رقابت برای شیر طلا، افراد دیگری هم بودند؛ 

که بخشی از تاریخ سینما به شمار می روند! آثار آنان؛ در بخش غیر رقابتی 
اکران شد. رومن پولانسکی خالقِ آثار مشهور تاریخ سینما )محله چینی ها، 
پیانیست، بچه رزماری و...( برنده 5 اسکار و 2 نخل طلا، خرس طلای برلین 
و... از حاضرین ونیز بود. او با فیلم کاخ )The Palace( به این رویداد 
آمد؛ اما نمره نقدها )یک و نیم از دَه( آب پاکی را؛ روی دست کارگردان شهیر 

91 ساله ریخت.
»ویلیام فریدکین« دیگر کارگردان سرشناس دنیای فیلم؛ و خالق آثاری از 
جمله؛ جن گیر )برنده 2 اسکار( و ارتباط فرانسوی )برنده 5 اسکار( فیلم »دادگاه 
نظامی شورش کِین« را به هشتادمین جشنواره ونیز، آورد. ارزیابی ها؛ از کار این 
کارگردان صاحب نام؛ به مراتب بهتر از پولانسکی بود؛ و نمره ۷4 از 100 وی؛ 

وضعیتی نسبی؛ را برایش رقم زد.
»وودی آلن« از دیگر کارگردانان جهانی حاضر در جشنواره بود. او که با 
مجموعه ای از اعتبار و افتخار مختلف؛ شناخته می شود؛ همواره؛ هنرمندی 
پویا؛ و در حرکت با نسل های مختلف بوده است. این کارگردان 89 ساله؛ طی 
دوره های مختلف با آثارش؛ آنی هال )اسکار بهترین کارگردانی و فیلمنامه 
نویسی( هانا و خواهرانش )اسکار بهترین فیلمنامه اقتباسی( نیمه شب در پاریس 
)اسکار بهترین فیلمنامه( و... مطرح شده است. او در ونیز؛ »شانس دوباره« را 

داشت که البته؛ با نظر نسبی تماشاگران؛ روبه رو شد.
نه  یادشده؛  منتقد  طنزآمیز  تیتر  برخلاف  ونیز 2023  بنابراین؛ جشنواره 
سرگذاشت.  پشت  را  خود  ادوار  پُرستاره ترین  از  یکی  بلکه  »بی ستاره«؛ 
سرشناس ترین کارگردانان نسل های مختلف جهان؛ در این رویداد؛ حضور 
داشتند و سرانجام در رقابتی نفسگیر؛ شیر طلایی به »یورگوس لانتیموس« 
کارگردان فیلم »بیچارگان« تعلق گرفت. فیلمی که با 11 نامزدی اسکار 
امسال؛ در رقابتی نزدیک؛ به فیلم »اوپنهایمر« قرار داشت. حتی دیگر برندگان 
ونیز؛ را نیز طیفی از بهترین کارگردانان نسل های مختلف، شکل داده اند؛ و 

در کارنامه حرفه ای آنان جوایز فستیوال های درجه الف دنیا، به چشم می آید.
شیر نقره ای بهترین کارگردان جشنواره؛ به متئو گارونه برای ساختِ فیلم 
»کاپیتان« رسید. گی یرمو کالدرون و پابلو لارائین؛ به خاطر نگارش فیلمنامه 
»ال کنده« خرس نقره ای بهترین متن؛ را به خانه بردند. پیتر سارزگارد؛ برای 
بازی در »خاطره« جایزه )بهترین بازیگری مرد( و کیلی اسپینی به خاطر 
ایفای نقش در فیلم پریسیلا )بهترین بازیگر زن( را به دست آوردند. ریوسکه 
هاماگوچی با فیلم؛ شیطان وجود ندارد؛ جایزه بزرگ جشنواره )شیر نقره ای 
هیأت داوران( را کسب کرد. همچنین؛ ژلونا گرانیتسا کارگردان فیلم »مرز سبز« 

برنده جایزه ویژه ی ونیز شد.
رویداد سینمایی شهر آبی؛ سوای این جریان های هنری و تخصصی؛ با موارد 
دیگری هم درگیر بود. این مسائل صنفی؛ و به یکی از اعتصابات کم سابقه در 

دنیای سینما ربط دارد.
حرکت اعتراضی ونیز؛ سمبلیک،ْ اما پر طنین بود. ستاره تئاتر برادوی )جسیکا 
چستین( با پوشیدن تیشرتی که تیتر – بایگران در اعتصاب- داشت؛ در 
کنفراس مطبوعاتی فیلم »خاطره« شرکت کرد. چستین از تکنیکی ترین 
بازیگران روز دنیا؛ و صاحب سبکی منحصر به فرد؛ و خلاف جهت جریان 
مدیتیشن،  از  وامداری  به  برادوی«  »ژولیت  است.  هالیوودی  بازیگری 
بداهه پردازی و تاثیر در روایت فیلم، مشهور است! او برنده ی سه جایزه اسکار 
بازیگری زن؛ برای فیلم های؛ »چشم های تامی فی«، »سی دقیقه پس از 

نیمه شب« و »خدمتکاران« است.
جسیکا چستین؛ در کنفرانس مطبوعاتی ونیز گفت؛ که همراهِ بازیگران است و 
از اعتصاب آنها حمایت می کند. این درحالی بود؛ که دمین شزل )رییس هیات 
داوران ونیز( و اکثر فیلمسازان حاضر در فستیوال؛ تی شرتی مشابه در حمایت 
از نویسندگان پوشیدند. آرم انجمن نویسندگان بر این تی شرت ها خود را نشان 
می داد و از حمایت طیف ها و صنوف جهان سینما؛ از همدیگر حکایت داشت.

اما ماجرا چیست و چرا این اعتراضات صنفی؛ جشنواره های درجه الف دنیا؛ 
را تریبون بیانِ انتقادات خود قرار می دهد؟ این داستان، یکی از حیاتی ترین 
جریان های سینماست که بر سرنوشت این هنر تاثیرِ؛ صد در صد دارد. با این 
حال؛ چون رویداد از اعتراضات انجمن نویسندگان آمریکا، سرچشمه می گیرد؛ 
در بخش بعدی این نوشته و قسمت؛ قاره آمریکا خواهد آمد. از این رو؛ ادامه 

جریان سینما؛ در اروپا دنبال می شود و به ایستگاه کن می رسیم
رقابت هنری ها؛ برای نخل طلا

جشنواره کن به روال مرسوم؛ هنری ترین فیلم های دنیا را به نمایش می گذارد. 
هفتاد و ششمین جشنواره فیلم کن )2023( نیز از چنین کیفیتی برخوردار بود. 
با این حال؛ از همان روزهای نخستین؛ 6-5 فیلم در ارزیابی ها مورد بحث 
و گمانه زنی بیشتر، قرار می گرفتند و از شانس های اصلی نخل طلا به شمار 
می رفتند. این تعداد؛ به مرور زمان به 3 فیلم تقلیل یافتند؛ و شانس صید نخل 
طلا را به نام خود ثبت می کردند. »برگ های افتاده« اثر آکی کائوریسماکی 
از جمله این آثار بود. »آکی کائوریسماکی« فلیمساز صاحب سبک فنلاندی؛ 
برنده جوایز متعدد جهانی و خالق اثار مشهوری از جمله؛ »جنایت و مکافات«، 
»کابوی های لنینگراد به آمریکا می روند« و... است. هنرمندی که پیرو سبک؛ 
ژان پیر ملویل و روبر برسون در سینماست. فیلم اخیر او در کن؛ به داستان 
زن و مردی به نام های آنسا و هولاپا می پردازد. آنها؛ طی رویدادهایی سر 
راه هم قرار می گیرند، با هم آشنا می شوند؛ ودر طول روال فیلم؛ به همدیگر 

کمک می کنند.
فیلم هیولا )Monster( ساخته هیروکازو کورئیدا؛ کارگردانِ مطرح ژاپنی؛ از 
دیگر آثار دارای شانس این جشنواره بود. او در حافظه کن؛ هنرمندی آشناست. 
مردی که با فیلم »دزدان فروشگاه« نخل طلا را در سال 2018 به دست آورد. 
فیلم جدید او )هیولا( به داستان مادری مجرد می پردازد که با فرزند کوچکش 
زندگی می کنند. بچه دچار مشکلاتی میشود و مادر؛ این معظلات را ناشی از 
معلم و سیستم آموزشی مدرسه می داند. کورئیدا؛ در ژاپن به کارگردان درام 
های خانوادگی مشهور است. او همچنین در گفت گویی؛ یکی از فیلم های 

شاخص خود )همچنان قدم زنان( را شرح حال خانواده خودش، نامیده است.
فیلم »روزهای عالی« به کارگردانی؛ ویم وندرس، فیلمساز سرشناس آلمانی؛ 
برنده نخل طلا )1984( یوزپلنگ لوکارنو و... از دیگر آثار شاخص حاضر در کن 
2023 بود. ویم وندرس، پیرو سبک فیلمسازی »یاسوجیرو اوزو«؛ کارگردان 
افسانه ای ژاپن است. »اوزو«؛ به دلیل فیلم های ساده و شاعرانه اش؛ در تاریخ 
سینما شهرت دارد؛ و از او، به عنوان یکی از معدود هنرمندانِ خلافِ جریان 
سینمای استودیویی؛ و هالیوودی یاد شده است. وندرس؛ این بار دوربین اش 
را برداشته و با خود به دیارِ استادش برده است. »روزهای عالی« به زندگی 
هیرایاما؛ یک نظافچی توالت می پردازد. مردی که اگرچه؛ در یک طبقه 
کارگری و پایین جامعه است؛ اما زندگی ساختمند و نظام یافته دارد و اسیر 
روزمرگی و چرخش کلافه کننده ی شب و روز نیست. کاراکتر؛ علایق متفاوتی 
از جمله؛ موسیقی و عکاسی را دنبال می کنند؛ و در اوقات فراغتش؛ درگیر 

عکاسی؛ کتابخوانی، یا گوش دادن به موسیقی است.
»روی علف های خشک« نهمین ساخته نوری بیلگه جیلان؛ کارگردان مطرح 
اهل ترکیه نیز؛ از دیگر فیلم های تامل برانگیز کن بود. فیلم؛ به داستان معلمی 
می پردازد که به روستایی در آناتولی می رود؛ او امیدوار است؛ که از این روستا 
بتواند؛ به استانبول مهاجرت کند. بیلگه جیلان؛ سه بار نامزد دریافت جایزه 
اصلی کن بوده و در نهایت؛ با فیلم خواب زمستانی )2014( نخل طلا را به 

دست آورده است.

چرا »داستان های فوتبال« سراغ کشور 
خودمان نرفت؟/ چالش قصه گویی

سینما

اقامتگاه های  حرفه ای  انجمن های  جامعه  رئیس 
از  ایران از خروج بیش از 500 بومگردی  بومگردی 
چرخه فعالیت رسمی در سال گذشته و فعالیت چراغ 
خاموش بعضی از آنها خبر داد و گفت: فعالیت آزاد 
دلایل  جمله  از  غیرمجاز  اقامتگاه های  قارچ گونه  و 
تاثیرگذار بر رکود کاری بومگردی های دارای مجوز 

است.
یاور عبیری که تعطیلات نوروز سال 1403 را یکی از 
خلوت ترین دوره های کاری بومگردی ها در بسیاری از 
نقاط کشور می داند، در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: 
البته با توجه به شرایط اقتصادی، پیش بینی می شد 
که وضعیت سفر و اقامت در نوروز 1403 به نسبت 
خوب نباشد، اما فکر نمی کردیم تا این حد با ریزش 
از  پرتردد  استان های  برخی  در  شویم.  مواجه  تقاضا 
جمله خراسان رضوی در روزهای نخست تعطیلات 
نوروز، تنها حدود هشت درصد ظرفیت اقامتگاه های 
بومگردی آن تکمیل شده بود. وضعیت در استان های 
همدان، چهارمحال و بختیاری و دیگر استان ها نیز 

خوب نبود.
برای  مردم  رغبت  کاهش  عامل  اصلی ترین  که  او 
استفاده از بومگردی ها را وجود خانه های اجاره ای و 
غیرمجاز می داند، در ادامه گفت: ماه هاست که فریاد 
می زنیم فعالیت اقامتگاه های غیرمجاز به بومگردی ها 
که  درحالی  نمی شود،  توجهی  اما  است،  زده  ضربه 
وضعیت در برخی مناطق بغرنج شده است، مثلا در 
یک روستا فقط یک اقامتگاه بومگردی دارای مجوز 
وجود دارد، اما حدود هفت هشت خانه دیگر با این 
عنوان درحال فعالیت هستند، این خانه ها نه مالیات 
می دهند، نه تعهدی دارند و نه به جایی پاسخگو هستند 
و هر اتفاق و تخلفی که در آن خانه ها رخ دهد، به نام 

بومگردی ها تمام می شود.
ایران  اقامتگاه های بومگردی  رئیس جامعه حرفه ای 
اضافه کرد: بارها گزارش هایی از تخلف های خانه های 
اجاره ای و اقامتگاه های بدون مجوز به ما اعلام شده 
آن  شده ایم  متوجه  شده  بررسی  وقتی  ولی  است، 
اقامتگاه اصلا مجوز نداشته و ما نمی توانیم به موضوع 
آن رسیدگی کنیم. متاسفانه هیچ عزمی هم برای پلمب 
این غیرمجازها نیست. ما ماه هاست فریاد می زنیم که 
در وضعیت موجود، بومگردی ها دیگر رغبتی به ادامه 
یا گرفتن مجوز  و  تمدید  آن  از  یا مهم تر  و  فعالیت 

گردشگری ندارند.
عبیری افزود: در سال گذشته بیش از 500 اقامتگاه 
بومگردی از سامانه »جانا« )وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی( خارج شده و مجوزشان را 
تمدید نکرده اند و بعضی از آنها چراغ خاموش فعالیت 
آنها  همسایگی  در  می بینند  وقتی  چون  می کنند، 
اقامتگاهی وجود دارد که دردسرهای گرفتن مجوز از 
گردشگری را ندارد، ناچار هم نیست به جایی پاسخگو 
باشد و بدون آنکه مالیات بدهد و کسی با آن کاری 
داشته باشد، راحت کار می کند، آنها هم زیر بار آن همه 
تعهد نمی روند. این درحالی است که بومگردی ها کار 
فرهنگی انجام می دهند و اصلا هویت و ماموریتشان با 

اقامتگاه های دیگر متفاوت است.
ایران  اقامتگاه های بومگردی  رئیس جامعه حرفه ای 
درباره دیگر عوامل رکود کاری بومگردی ها در نوروز 
امسال، گفت: بیشترین مهمانان بومگردی ها از قشر 
کمتر  امسال  آنها  ظاهرا  اما  بودند،  جامعه  متوسط 
مسافرت رفته اند. پرس وجوها نیز حاکی از این است 
که هتل های 4 و 5 ستاره همانند دوره های گذشته 
اقامتگاه ها  این  مسافران  داشته اند،  را  مهمانانشان 
وضعیت  که  هستند،  جامعه  مرفه تر  قشر  از  معمولا 
اقتصادی روی آنها تاثیری نداشته و اگر بررسی شود 
حتما هتل های کم ستاره، وضعیت مشابه بومگردی ها 
را داشته اند.او فعالیت ستاد اسکان نوروزی در مدارس 
اقامتگاه های فرهنگیان و مهمانسراهای دولتی را  و 
معضل دیگر اقامتگاه های رسمی گردشگری دانست 
و اظهار کرد: البته که آموزش و پرورش، فضاهایی را 
برای قشر ضعیف تر جامعه و یا مواقع اضطراری آماده 
می کند، اما در کجای قانون آمده است که آنها در هر 
شرایطی باید مهمان و مسافر بپذیرند و نگاه درآمدزایی 
آنها  ماموریت  با  سنخیتی  هیچ  که  بخش،  این  به 
ندارد، داشته باشند؟عبیری افزود: باید تاکید بر استفاده 
مسافران از ظرفیت اقامتگاه های رسمی باشد و بعد از 
ظرفیت مدارس و اقامتگاه های فرهنگیان استفاده شود. 
هر دستگاهی باید به وظایف خود بپردازد؛ آیا این درست 
که بومگردی ها هم وارد حوزه آموزش شوند؟رئیس 
جامعه حرفه ای اقامتگاه های بومگردی ایران  در ادامه 
با بیان اینکه برخی عامل خلوت بودن بومگردی ها 
در نوروز را قیمت آنها دانسته اند، گفت:  شاید برخی 
بومگردی ها قیمت ها را بالا اعلام کرده باشند، که البته 
می گویم درباره بومگردی های دارای مجوز، نمی تواند 
خیلی درست باشد، چون آنها ملزم به ارائه نرخنامه 
مصوب هستند و نظارت وجود دارد و نمی توانند نرخ 
بالاتر از حد تعیین شده بدهند، اما موضوع این است 
که برخی اقامتگاه ها در نوروز امسال حتی یک تماس 
نداشتند که ما بگوییم مردم چون قیمت بالا گرفته اند 
یا  و  اقامتگاه های غیرمجاز  پشیمان شده اند و سراغ 
مدارس رفته اند. قطعا عوامل دیگری دخیل بوده است. 
اقامتگاه های بومگردی داشته ایم که تا قبل از تعطیلات 
نوروز، ظرفیتش تکمیل می شده، اما در نوروز حتی یک 
تماس نداشته است. وقتی حتی روبه روی هتل ها کارتن 
به دست های خانه های اجاره ای ایستاده اند و کسی با 

آنها کاری ندارد، چه انتظاری می توان داشت؟
عبیری تاکید کرد: با ادامه این وضعیت، بومگردی ها 

دوام نمی آورند و این صنعت به بیراهه می رود.

رئیس جامعه اقامتگاه های بومگردی:
غیرمجازها پلمب نمی شوند!

کارگردان فصل سوم »داستان های فوتبال« با 
اشاره به ویژگی های این مجموعه توضیح داد که 
سراغ دربی های مهم دنیا رفته است تا بتواند در 

بستری تاریخی و اجتماعی آنها را روایت کند.
مستند  مجموعه  سوم  فصل  مهر،  گزارش  به 

»داستان های فوتبال« به کارگردانی مهدی افضل زاده، نویسندگی مهدی مافی و 
تهیه کنندگی وحید پناهلو تازه ترین محصول مرکز مستند سوره که از یکم فروردین 

ماه روی آنتن شبکه ورزش رفت و به تازگی پخشش به پایان رسید.
»داستان های فوتبال3« پس از استقبال از 2 فصل پیشین این مجموعه مستند 
فوتبالی تولید شد و در ایام نوروز 1403 هرشب ساعت 22 از شبکه ورزش و ساعت 

19:30 از شبکه مستند پخش شد.
مهدی افضل زاده کارگردان این مجموعه مستند درباره موضوعات فصل سوم به 
خبرنگار مهر بیان کرد: در انتخاب سوژه های هر قسمت سعی کردیم از انتخاب 
قصه هایی که برای مخاطب تکراری است، پرهیز کنیم. تولید فصل اول مستند 
»داستان های فوتبال« را از سال 98 آغاز کردیم و در فصل اول بیشتر به فرهنگ 
فوتبالی و هواداری پرداختیم. در فصل دوم تمرکزمان درباره فساد و دست های 
پشت پرده فوتبال بود و فصل سوم که در ایام نوروز امسال پخش شد به دربی های 

مهم دنیا اشاره  داشتیم.
وی درباره زمان تولید این مجموعه عنوان کرد: ساخت فصل سوم »داستان های 
فوتبال« حدودا یک سال زمان برد. برای هر قسمت کمتر از یک ماه فرصت 
داشتیم و صد در صد آرشیومان را از اینترنت تهیه کردیم که طبیعتا کار را دشوارتر 

می کرد.
چالش قصه گویی در مستند فوتبالی

این کارگردان در ادامه درباره چالش های مستندسازی آرشیوی توضیح داد: یکی 
از چالش های ما اولویت قصه گویی بود. خیلی اوقات پیش می آمد که نویسنده 
قصه  جذابی را پیدا می کرد اما متریال و آرشیو کافی نداشتیم که بتوانیم روایتمان 
را از لحاظ بصری به درستی پیش ببریم. در یکی دو قسمت در بحث آرشیویابی 
دچار مشکل شدیم بنابراین مجبور شدیم مستندی را از یکی از شبکه های خارجی 

خریداری کنیم.
وی با اشاره به دسترسی به منابع آرشیوی در ایران هم گفت: مستند »داستان های 
فوتبال« تماما آرشیوی است. در کشور ایران ساخت مستندهای آرشیوی به دلیل 
نبود وجود کپی رایت پر طرفدار شده به همین دلیل در سال های اخیر ساخت 
اینگونه از مستندها بسیار کم هزینه و رایج شده است. برای مثال اگر ما در کشور 
دیگر می خواستیم این مستند را بسازیم برای هرکدام از ویدیوهایی که استفاده 

کردیم باید ده ها هزار دلار هزینه می کردیم.
بگوییم یک  اگر  کرد:  تصریح  دنیا  های  دربی  روی  تمرکز  درباره  زاده  افضل 
مستند درباره دربی های دنیا نام ببرید در ابتدا ال کلاسیکو را نام می برید بنابراین 
ما در اولویت آخر به آن پرداختیم. در کل تمرکزمان را روی قصه های قدیمی  و 

تاریخی تر گذاشتیم.
چرا سراغ فوتبال كشورمان نرفتيم؟

وی ادامه داد: همانطور که گفتم فصل سوم این مستند به دربی های مهم دنیا 
اختصاص دارد بنابراین ما سعی کردیم داستان ها و قصه های فوتبالی را در بستری 
تاریخی، سیاسی و اجتماعی روایت کنیم و تلاشمان این بود که ریشه تقابل های 
فوتبالی را به نحوی درست بیان کنیم به همین دلیل به سراغ فوتبال کشور 

خودمان نرفتیم.
این کارگردان درباره دیگر چالش های تولید گفت: موضوعی که مدام ما را نگران 
می کرد این بود که شاید مخاطب نسل جدید نتواند با سوژه هایی که مرتبط به 
پنجاه سال پیش است، ارتباط برقرار کند اما واقعیت این است که در دل مستند 

خرده قصه هایی است که برای بیننده جذاب خواهد بود.
وی با اشاره به حضور حمید محمدی به عنوان گوینده نریشن ها یادآور شد: هرچه 
قدر هم که یک نریتور صدای خوبی داشته باشد مادامی که نتواند درک درستی 
از متن داشته باشد در انتقال مفاهیم به مخاطب دچار مشکل خواهد شد. حمید 
محمدی کاملا فوتبالی است و با داستان های فوتبالی ما تا حدود خیلی زیادی 
آشنایی داشت و بعضی اوقات در اجرای درست داستان ما را راهنمایی می کرد که 

این به بهتر شدن کار و پیشبرد آن کمک می کرد.
به سياست بی توجه بودیم

افضل زاده در ادامه با تاکید بر اجتناب از نگاه سیاسی و جانب داری در مستند عنوان 
کرد: البته به این معنا نیست که ما به سیاست بی توجه بودیم، در حقیقت تلاش 
داشتیم تحولات سیاسی کشورها و تاثیرشان در فوتبال را هم در نظر بگیریم. برای 
مثال در قسمتی به هیتلر اشاره کردیم که سعی می کرده از مسابقات المپیک 1936 

برای اهداف حزبی و سیاسی خودش استفاده ابزاری کند.
وی اضافه کرد: در بخش دیگری مستقیم و غیرمستقیم به موضوع فلسطین و 
حمایت محمد ابوتریکه از مردم فلسطین پرداختیم. یا مثلا در جای دیگری به 
داستان  زندگی دروازه بانی به نام فرانکو آرمانی اشاره کرده ایم که دچار مشکلاتی 
می شود و در نهایت با رفتن به کلیسا و صحبت های یک کشیش مسیر زندگی اش 

تغییر می کند.
این کارگردان در پایان گفت: در هر صورت در انتخاب سوژه ها تلاش کردیم تا 
تنوع را مدنظر قرار دهیم. البته این نکته را هم در نظر گرفتیم که مبادا مخاطب 

احساس کند ما می خواهیم از علاقه اش سواستفاده کنیم.
اینفوگرافیک



 

غلامعلی نیک فهم از ثبت 25 هزار 389 سفر به استان گیلان از ابتدای طرح نوروزی تا روز گذشته خبر داد .
به گزارش معین؛ غلامعلی نیک فهم با اشاره به این که از تاریخ 24 اسفند سال 1402 تا ساعت 24 یکشنبه 12 فروردین ماه 1403 ، 25 هزار و 389 سفر به گیلان صورت گرفته است، گفت: در این بازه ی زمانی 128 هزار و 399 مسافر در سامانه حمل 

و نقل ثبت شده  است .
وی خاطر نشان نمود: کلیه همکاران ما در پایانه های مسافربری حضور داشته و کنترلهای لازم را جهت نظارت بیشتر انجام خواهند داد و هموطنان عزیز می توانند جهت رفع مشکل به همکاران ما مراجعه نمایند ، همچنین شماره تماس 141 مرکز 

مدیریت راه های گیلان نیز به صورت شبانه روزی، آماده پاسخگویی به شکایت هموطنان عزیز است.
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نماینده ولی فقیه و استاندار گیلان 
 12 بمناسبت  مشترک  پیامی  در 
اسلامی  جمهوری  روز  فروردین 
راستای  در  کردند:  اظهار  ایران 
نظام  و  انقلاب  آرمان های  تحقق 
ایران با  مقدس جمهوری اسلامی 
وحدت و اتحاد همگانی به کوری 
چشم دشمنان؛ شاهد رشد و تعالی 
بزرگ  این سرزمین  پیش  از  بیش 

خواهیم بود.
به گزارش ایرنا، در پیام مشترک آیت الله رسول فلاحتی و اسدالله عباسی تصریح 
شده است: یوم الله 12 فروردین روز جمهوری اسلامی ایران از مهم ترین و تعیین 
مؤمن،  بصیر،  انقلابی،  ملتی  به  متکی  و  اسلامی  ایران  تاریخ  مقاطع  کننده ترین 

سرافراز، اصیل و ریشه دار است.
آنان در این پیام، این روز را تبلور اراده ملت بر تعیین سرنوشت خود، تحت رهبری 
بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی حضرت امام خمینی)ره( و نفی هرگونه سلطه بیگانه 
بر ایران اسلامی دانستند که نتیجه آن استقرار نظام قدرتمند و مردم سالار دینی 

برآمده از آراء 2/98 درصدی ملت با عنوان جمهوری اسلامی ایران بود.
سیره  و  ها  آرمان  کردند:  اعلام  پیام  این  در  گیلان  استاندار  و  فقیه  ولی  نماینده 
سالاری  مردم  استکباری،  ضد  ماهیت  ستیزی،  ظلم  پاس  به  اسلامی  جمهوری 
دینی و حمایت از محرومین و مستضعفان عالم علیرغم توطئه های مستمر دشمنان 
به تدریج از مرزهای جغرافیایی فراتر رفته و نقطه امید همه ملت های آزادی خواه 
به خصوص  بیگانگان  سلطه،  نظام  تسلط  از  رهایی  بدنبال  که  بود  خواهد  جهان 

آمریکا، انگلیس و برخی از کشورهای اروپایی هستند.

پرورش گیلان گفت:  و  آموزش  مدیرکل 
در  نوروزی  مسافران  پذیرش  ابتدای  از 
گذشته  اسفندماه   28 از  گیلان  مدارس 
پایان روز یازدهم فروردین در مجموع  تا 
34 هزار و 694 نفر در واحدهای آموزشی 

استان اسکان یافتند.
با  محمد حسین رمضانی  در گفت و گو 

خبرنگار ایرنا اظهار کرد: این تعداد مسافر در قالب 6 هزار و 624 خانواده و 104 
هزار و 82 نفر روز در این مراکز اقامت کردند.

وی بیان کرد: در این مدت بیشترین پذیرش مسافر به ترتیب در مدارس آموزش و 
پرورش ناحیه 2 و یک رشت، بندرانزلی- تالش و آستارا انجام شده است.

مدیرکل آموزش و پرورش گیلان عنوان کرد: 154 مدرسه با هزار و 16۷ کلاس 
برای  اتاق، 8۷ سوئیت و هشت رستوران  با تجهیز ۷2  درس و 13 مرکز رفاهی 

پذیرایی از مسافران نوروزی آماده است.
پذیرش حضوری فرهنگیان در واحدهای آموزشی استان گیلان  از 28 اسفند ماه 
1402 آغاز شده و تا سیزدهم فروردین 1403 ادامه دارد، نوروز پارسال 12 هزار و 
603 خانوار شامل 44 هزار و 33۷ نفر از امکانات رفاهی آموزش و پرورش استان 

گیلان بهره مند شدند.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر گیلان گفت: از ابتدای اجرای طرح خدمات 
نوروزی در استان 24 اسفندماه تا پایان دهم ماه جاری، چهار هزار و 118 نفر به 

پویش بهرفت )بهبود رفتارهای ترافیکی( پیوستند.
هادی سلیمی  در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار کرد: این پویش با هدف 
کاهش تصادفات انجام شده که مسافران نوروزی در گیلان از آن استقبال 

خوبی کردند.
وی در ادامه با تشریح سایر خدمات جمعیت هلال احمر گیلان به مسافران 
نوروزی افزود: در این مدت به 112 مورد حادثه خدمات رسانی شد که از این 
تعداد 62 مورد سوانح جاده ای، هشت مورد کوهستان و بقیه شامل سایر حوادث 

است.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر گیلان بیان کرد: 106 نفر در جریان این حوادث 
مصدوم شدند که با خدمات سانی به آنان 53 نفر به مراکز درمانی انتقال یافتند.

وی با بیان اینکه هشت هزار و 250 مسافر در ارتباط با نقاط حادثه خیز و آسیب 
پذیر استان گیلان راهنمایی لازم را دریافت کردند، عنوان کرد: پنج هزار و ۷86 

مسافر نوروزی به لحاظ فشارخون کنترل و پایش شدند.
وی اظهار کرد: ارایه آموزش های مهارت ایمنی امدادی و نحوه سنجش فشار 
خون به هزار و 151 نفر، ارایه خدمات امداد و کمک های اولیه به 88۷ نفر، 
اجرای پویش سبز شامل اجرای برنامه های حفظ محیط زیست و منابع طبیعی، 
فرهنگی و زیست محیطی و کاشت نهال با شرکت 354 نفر از دیگر اقدامات 

انجام شده در این مدت است.
 مدیرعامل جمعیت هلال احمر گیلان با بیان اینکه از ابتدای طرح خدمات 
نوروزی 24 اسفندماه تا پایان دهم ماه جاری هزار و 564 نفر از خیمه نماز 
بهره مند شدند، اضافه کرد: پنج هزار و 164 کودک از فضای دوستدار کودک 
استفاده کردند.وی در ادامه با اشاره به پویش هلال رحمت در گیلان به مناسبت 
ماه مبارک رمضان بیان کرد: در این پویش با مشارکت 581 نفر از داوطلبان 

هلال احمر، یک هزار و 206 بسته معیشتی بین نیازمندان توزیع شد.
طرح خدمات نوروزی و سفر جمعیت هلال احمر در 32 پایگاه امداد و نجات در 
گیلان در حال اجرا است و در مجموع افزون بر چهار هزار نیروی این جمعیت 

به مسافران نوروزی خدمات رسانی می کنند.

خبر

وزیر راه و شهرسازی و رئیس پلیس راهور فراجا  در سفر به 
گیلان از آزاد راه قزوین - رشت در امام زاده هاشم بازدید 
کردند.به گزارش ایرنا ، مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی و 
سید تیمور حسینی رئیس پلیس راهور فراجا به منظور بررسی 
عملکرد دستگاههای خدمات رسان در حوزه سفرهای نوروزی 
نشست  در  از شرکت  پس  راه  .وزیر  کردند  سفر  گیلان  به 
بررسی عملکرد دستگاههای خدمات رسان گیلان از پایگاه 

نوروزی هلال احمر گیلان بازدید و با مردم گفت وگو کرد.
هشت کیلومتر باقی مانده آزاده راه قزوین - رشت 21 اسفند با 
حضور معاون اجرایی رئیس جمهور ، وزیر راه و شهرسازی و 
مسئولان استانی گیلان به بهره برداری رسید.آزادراه منجیل- 
رودبار سومین وعده دولت در مسیرهای آزادراهی بود؛ پروژه 
ای که گره بزرگ ترافیکی مسیر بزرگراه تهران _ رشت را 
مرتفع کرد این پروژه به لحاظ فنی، ابنیه و مهندسی از پروژه 
های سخت آزادراهی کشور محسوب می شد.این مسیر 8.2 
کیلومتری، دارای پنج کیلومتر پل و تونل است و طولانی ترین 
پل بزرگراهی به طول یک هزار و 250 متر را در خود دارد.این 
پروژه یکی از بزرگ ترین گره های ترافیکی کشور را حل کرد 
و ترافیک در محدوده منجیل - رودبار را در ایام پیک سفر که 
موجب معطلی 20 تا 30 ساعته مردم می شد را برطرف کرد؛ 
کاهش قابل توجه مصرف سوخت و صرفه جویی در انرژی 
نیز از دیگر دستاوردها و برکت های اجرای این پروژه است.

آزادراه قزوین - رشت در مجموع حدود 138 کیلومتر است که 
126.۷ کیلومتر از آن شامل 31.5 کیلومتر از امامزاده هاشم تا 
شمال رودبار و 95 کیلومتر از جنوب منجیل تا قزوین تا حوالی 
سال 1390 احداث شد و حدود 3.2 کیلومتر آن اواخر سال 95 
به بهره برداری رسید.تکمیل پروژه آزادراه قزوین - رشت از 
سال 1398 شروع شده و تا شروع دولت سیزدهم ۷0 درصد 
پیشرفت فیزیکی داشت و طی دو سال اخیر با همه تنگناها و 
محدودیت های مالی دولت به انجام رسید چنانکه ارزش روز 

این پروژه پنج همت برآورد می شود.

مدیر کل حفاظت محیط زیست استان گیلان گفت: ماهی 
قرمز از گونه های غیر بومی و مهاجم بوده و رهاسازی 
آن در منابع آبی طبیعی به محیط زیست استان آسیب 
می زند.حمزه عشوری 13 فروردین ماه در گفت وگو با ایسنا 
با تاکید به اینکه مردم و گردشگران از رهاسازی ماهی 
قرمز عید نوروز در منابع آبی طبیعی جدا خودداری کنند، 
اظهار کرد: گونه غیر بومی کاراس یا ماهی قرمز به دلیل 
ویژگی های زیستی همچون بکرسایی، تحمل شرایط بد 
زیست محیطی و رقابت غذایی با گونه های بومی، تهدید 
زیستی جدی برای منابع آبی و گونه های بومی استان 

محسوب می شود.
وی از مردم گیلان، مسافران و گردشگران خواست در 
پایان تعطیلات نوروز و خصوصا در روز انس با طبیعت این 

گونه های غیر بومی را در طبیعت رهاسازی نکنند.
مدیرکل حفاظت محیط زیست گیلان گفت با اشاره به 
در  مردم، گفت:  بین  فرهنگ سازی  و  آموزش  اهمیت 
رسانه ها،  طریق  از  همگانی  آموزش  نیازمند  زمینه  این 
و  زیستی  نهاد محیط  مردم  سازمان های  و سیما،  صدا 
فعالان فضای مجازی هستیم.عشوری با اشاره به اهمیت 
قرمز  ماهی  دریافت  برای  مشخص  مکان های  تعیین 
شهرداری ها  کرد:  تصریح  مرتبط،  دستگاه های  توسط 
برای  مستعد  مناطق  معرفی  با  مرتبط  دستگاه های  و 
جمع آوری گونه غیربومی ماهی قرمز با مشارکت مردم 
می توانند این خطر را از محیط زیست طبیعی استان دور 

کنند.

 سند کمپانی و برگ سبز خودرو کامیون 
ون سیستم نیسان تیپ 2400 رنگ آبی 
روغنی مدل 1386به شماره انتظامی 
315ن66 ایران 22وبه شماره موتور 

 K112869 398510وبه شماره شاسی
بنام عبدالرضا حاجی باقری مفقود گردیده 

واز درجه اعتبار ساقط می باشد

سند و برگ سبز خودرو سواری پژو پارس مدل 
1400به شما ره پلاک 34-349ن94به شما 
ره موتور 16۷B0108546به شما ره شا سی 

NAA11FE5MK121265بنام سیده زهرا آشنا 
گر مفقود واز درجه اعتبار ساقط است

مفقودی نوبت سوم گواهینامه موقت پایان 
تحصیلات اینجانب سعید جمشید ی تلگرد فرزند 

عوض به شماره ملی 4240119936رشته مهندسی 
تکنولوژی برق قدرت در مقطع کارشناسی ناپیوسته 

به شماره 12929صادره از دانشگاه آزاداسلامی 
واحد گچساران مفقود واز درجه اعتبار ساقط است از 
یابنده تقاضا میشود اصل مدرک رابه آدرس دانشگاه 

آزاد اسلامی واحد گچساران ارسال نمایید

مجوز حمل سلاح شکاری ساچمه زنی تک لول 
ساخت آمریکا به شماره سلاح 133689بنام 

حشمت الله پوش فرزند صدرالله مفقود واز درجه 
اعتبار ساقط است

بازدید وزیر راه و رئیس پلیس 
راهور فراجا از آزاد راه 

قزوین - رشت

مدیرکل محیط زیست گیلان:
رهاسازی ماهی قرمز در منابع آبی 

طبیعی گیلان ممنوع است

پیام مشترک نماینده ولی فقیه و 
استاندار گیلان:

ایران اسلامی با وحدت و اتحاد همگانی 
رشد می کند

اسکان مسافران نوروزی در مدارس 
گیلان به بیش از 34 هزار نفر رسید

افزون بر چهار هزار مسافر نوروزی 
گیلان به پویش »بهرفت« پیوستند

18 هزار میلیارد ریال اعتبار برای نوسازی ماشین آلات تولیدی در گیلان پرداخت شد

رئیس شورای اسلامی شهر رشت :
آشناسازی نسل آینده ایران اسلامی با حماسه های جنگ تحمیلی؛ همکاری مجموعه مدیریت 

شهری رشت در ایجاد پارک موزه دفاع مقدس

انجام زایمان در مرکز آموزشی و درمانی پورسینا رشت پس از چهار سال

مدیر کل صنعت، معدن و تجارت گیلان گفت: سال 1402 بیش از 18 
هزار میلیارد ریال از مجموع اعتبارات بانکی با نرخ مصوب در راستای 
به منظور  )تبصره 18(  تولید  قالب کارگروه رونق  تولید در  از  حمایت 

بازسازی و نوسازی ماشین آلات پرداخت شد.
تیمور پورحیدری  به خبرنگار ایرنا گفت : پارسال با سیاست گذاری وزارت 
صمت برای تسریع در جذب منابع تولید و اشتغال در قالب تبصره 18 
قانون بودجه، کمک فنی اعتباری از طریق سازمان های توسعه ای وابسته 
به این وزارت خانه، منابع رونق تولید، منابع نهضت احیای واحدهای راکد 

، عملکرد خوبی داشت و کل منابع تخصیصی جذب شد.
وی عنوان کرد:مسیرهای پیش بینی شده همچنان با جدیت و بیش از 

پیش پیگیری می شود.
وی با اشاره به نامگذاری سال 1403 با عنوان »جهش تولید با مشارکت 
مردم« گفت : امسال نیز همانند دهه گذشته نامگذاری سال حول مساله 
»اقتصاد« است با این تفاوت که امسال نقش مردم در این مسیر پررنگ تر 
از گذشته دیده شده است و »جهش تولید« به »مشارکت مردم« گره 

خورده است.
کی با بیان اینکه در گیلان بیش از 140 هزار واحد صنفی و هزار و 800 
واحد صنعتی با اشتغال ۷5 هزار نفر و 13 هزار بافنده فرش در بخش 
خصوصی استان فعال هستند ، افزود: این نشان از مشارکت جدی مردم 

در حوزه تولید دارد.
وی تصریح کرد: یکی از برنامه ها برای جلب مشارکت مردم در امر تولید 
به ویژه در بخش صنعت درقالب ترغیب سرمایه گذاران توانمند و دارای 

اهلیت لازم است.
وی اظهار کرد: برای جذب سرمایه های خرد سایر آحاد جامعه هم از 
طریق بازارهای پول یا سرمایه مانند بورس و غیره برنامه ریزی خواهدشد 
تا با تجمیع این سرمایه ها؛ اعتبارات مورد نیاز بخش تولید فراهم شود 
و این به معنای مشارکت غیر مستقیم سرمایه های مردم در حوزه های 

مولد است.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت گیلان در خصوص راهکار جلب اعتماد 
عمومی برای مشارکت در عرصه تولید، گفت : تمرکز در هدایت امتیازات 
و اعتبارات به بخش تولید مانند تضمین مسیر دسترسی تسهیل شده به 
مواد اولیه، منابع مالی، تخصیص ارز مورد نیاز و به حداقل رساندن موانع و 
بوروکراسی های اداری اثرات مثبتی در این زمینه خواهد داشت که اعتماد 

عمومی را به تاثیر گذاری تولید جلب می کند.
پورحیدری اضافه کرد: در این راستا کاهش جذابیت فعالیت های سوداگرانه 
و شناسایی درآمدهای غیر شفاف و غیر مولد که با همکاری دستگاه های 

اجرایی ذیربط از جمله سازمان امور مالیاتی میسر می شود، مزیت های 
تولید را بیش از پیش برجسته خواهد کرد.

وی شفافیت، اطلاع رسانی و ارائه اطلاعات شفاف در مورد فرصت های 
موجود در حوزه تولید، ارتباط مستقیم و برگزاری جلسات و کارگاه ها و 
نشست های اطلاع رسانی با مردم برای شناخت نیازها و ارائه پاسخ های 
مناسب به آنها، ارائه حمایت های مالی و فنی و نیز تسهیلات بخصوص 
در مناطق روستایی و محروم و کمتر توسعه یافته، برگزار کمپین ها، 
نمایشگاه ها و همایش های ترویجی برای تشویق به کارآفرینی و تولید 
محصولات ملی را از جمله برنامه های این سازمان برای جلب علاقه 

مردم برای مشارکت در حوزه تولید اعلام کرد.
وی تصریح کرد: برای تحقق شعار سال و تولید کالاهای با کیفیت ایرانی 
نظارتی مضاعف خواهیم داشت و همکاری با مراجع مسئول مانند سازمان 
استاندارد در دستور کار قرار دارد، همچنین کمک به ارتقای توانمندی های 
فنی واحدهای صنعتی از طریق بازسازی نوسازی ماشین آلات خطوط 
تولید، تقویت فعالیت های نوآورانه، ایجاد خوشه های صنعتی به منظور 
تکمیل زنجیره ارزش و استقرار صنایع بر اساس مزیت های نسبی و 

منطقه ای توان رقابت پذیری را بیشتر می کند..
وی ادامه داد : طی سال های اخیر با تشکیل »کارگروه تسهیل و رفع 
موانع تولید« حمایت های خوبی از کارآفرینان و تولید کنندگان صورت 
گرفته است. اما یکی از مشکلات این بخش اجرای مصوبات است که 
با اضافه شدن نظارت و پیگیری در اجرای مصوبات مشکل مذکور هم 
رفع شد و در مواقع ویژه و خاص اگر کارآفرین با مشکلی مواجه شود 
به صورت اختصاصی جلسه ای با حضور هر یک از کارآفرینان و تولید 

کنندگان و دستگاه مربوطه برگزار می شود.
تولیدی در  بنیان  اکنون 88 واحد دانش  پورحیدری تصریح کرد: هم 

گیلان وجود دارد و تاکنون 192 واحد صنعتی موفق به کسب مجوز 
R&D شده اند و در سال جدید به اهداف دانش بنیانی مد نظر دست 
خواهند یافت. وزارت صمت هم ارتباط خوبی با مراکز علمی و دانشگاهی 
و دانش بنیان دارد و در حال حاضر فعالان اقتصادی در حوزه دانش 
بنیان از طریق مراکز پارک علم و فناوری، دانشگاه ها به معاونت فناوری 
ریاست جمهوری معرفی شده اند و از این اداره کل مجوز فعالیت دریافت 

کرده اند.
وی اظهار کرد: به طور کلی فعالیت شرکت های دانش بنیان به ایجاد 
افزایش کارایی و  و  بالا  افزوده  ارزش  با  محصولات و خدمات جدید 
بهره وری کمک می کند. با افزایش فعالیت R&D شرکت های دانش 
بنیان می توانند فرصت های شغلی برای متخصصان و پژوهش گران 
فناوری ایجاد کرده و به ایجاد اشتغال در جامعه کمک کنند و با توانایی 
نوآوری و پتانسیل رشد بالا پتانسیل لازم را برای جذب سرمایه گذاری 
خصوصی و عمومی فراهم کرده و ارتباط خوبی بین صنعت و دانشگاه 

برقرار کنند.
وی اقتصاد را شاه کلید حل مسائل اساسی کشور دانست و افزود :رکن 
اصلی اقتصاد تولید و صنعت است پس چرخ صنعت به دستان پرتوان 
جوانان نیاز دارد. برهمین اساس با توجه به شرایط تحریمی کشور تکیه 
بر توان داخل و متخصصین ارزشمند داخلی، به توسعه پایدار کشور منجر 

می شود.
از  حمایت  مقوله  نقش 2  گیلان  تجارت  و  معدن  کل صنعت،  مدیر 
توانمند  افراد  در جذب  را  بی رویه  واردات  از  و جلوگیری  داخلی  تولید 
ها  نیازمندی  نمایشگاه  چندین  کرد:  بیان  و  دانست  بااهمیت  بسیار 
و توانمندی های داخلی در این زمینه برگزار شده که نقش مهمی در 
پیشرفت صنایع داخلی و جلوگیری از واردات بی رویه داشته است؛ این 

راه باید ادامه یابد تا صنایع و کارخانه های کشور از واردات بی نیاز شود.

پورحیدری موانعی که برای تحقق شعار سال و مشارکت مردم در جهش 
اقتصاد وجود دارد را قوانین و مقررات دست و پاگیر و ضد اقتصادی و 
سرمایه گذاری عنوان کرد و خواستار حذف این قوانین شد و افزود : ارکان 
دولت به خصوص دستگاه های خدمات رسان در هر بخش اقتصادی 
باید تسهیلگر و مشوق مشارکت مردم باشند. همچنین فشارهای مالیاتی، 
سقف و محدودیتهای ارزی باید به نحو مطلوبی مدیریت شود تا به اهداف 
شعار سال دست پیدا کنیم و مردم نیز از این گشایش و فضای مطلوب 

اقتصادی بهره مند شوند.
 

رشت-معین:رئیس شورای اسلامي شهر رشت گفت: باید با حفظ آثار بر 
جا مانده از دوران دفاع مقدس و تشریح رشادت های رزمندگان هشت 
سال جنگ تحمیلی ، نسبت به آشناسازی نسل آینده ایران اسلامی با 

رشادت های دلاور مردان و شیرزنان این میهن تلاش کنیم.
به گزارش معین به نقل از روابط عمومی و امور بین الملل شورای رشت، 
محمد حسین واثق کارگرنیا رئیس شورای اسلامي شهر رشت امروز در 
دیدار نوروزی با مدیر کل بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
گیلان با تسلیت ایام شهادت مولای متقیان امیرمؤمنان علی)ع( و گرامی 
داشت شب های لیالی قدر اظهار کرد: عید نوروز امسال با بهار قرآن 
متقارن شده است و یقینا این تقارن خیرات و برکات فراوانی برای ملت 

بزرگ ایران اسلامی به همراه دارد.
وی با گرامی داشت یاد و خاطره شهدای ایران اسلامی و با بیان اینکه 
متاسفانه آن گونه که باید نتوانستیم دِینمان را نسبت به شهدای گرانقدر 
دفاع  سال  دوران هشت  در  اسلامی  ایران  رزمندگان  افزود:  کنیم  ادا 
مقدس ، در شرایطی با نیروهای بعثی مقابله کردند که کشور عراق تحت 
حمایت کشورهای مستکبر ، به مدرن ترین تجهیزات جنگی مجهز بود 
و رزمندگان ایرانی با رشادت و ایثار و با کمترین تجهیزات در مقابل 
نیروهای دشمن برای دفاع از میهن سینه سپر کرده و حماسه ها آفریدند.

رئیس شورای اسلامي شهر رشت با بیان اینکه رزمندگان ایرانی در دوران 

هشت سال دفاع مقدس با کمبودهای فراوانی مواجه بودند تصریح کرد: 
باید با حفظ آثار بر جا مانده از جنگ تحمیلی و تشریح رشادت های 
رزمندگان هشت سال جنگ تحمیلی ، نسبت به آشناسازی نسل آینده 
ایران اسلامی با رشادت های دلاور مردان و شیرزنان این میهن تلاش 

کنیم.
کارگرنیا با ابراز تاسف از برخی اتفاقات و ناهنجاری های اجتماعی افزود: 
اگر امروز شاهد هستیم که تعدادی از نوجوانان و جوانان نسبت به فرهنگ 
ایثار و شهادت ناآشنا هستند ، به دلیل آن است که مسئولین مربوطه در 

انتقال فرهنگ ایثار و شهادت به خوبی عمل نکردند و معتقدم باید از 
تمامی ابزارها برای انتقال این ارزش های والا و پُرافتخار استفاده کنیم و 

در شرایط فعلی جامعه این یک نیاز اساسی محسوب می شود.
وی با تاکید به اینکه شورای ششم رشت به حوزه ایثار و شهادت توجه 
فراوانی دارد بیان کرد: اعضای شورای ششم رشت به دور از هر گونه نگاه 
سیاسی و جناحی به حفظ ارزش های انقلاب و ترویج فرهنگ ایثار و 
شهادت توجه دارند و گسترش این فرهنگ والا ازاهداف منتخبین مردم 

رشت در شورای ششم است.
وی با اشاره به اینکه شهردار رشت نیز از یادگاران شهدا است تصریح 
کرد: ایجاد پارک موزه دفاع مقدس یکی از اقدامات اساسی در زنده نگه 
داشتن فرهنگ ایثار و شهادت است و یکی از مزیت های آن معرفی هر 
چه بهتر فرهنگ ایثار و شهادت به نوجوانان و جوانانی است که به لحاظ 

سنی در سالهای جنگ تحمیلی حضور نداشتند.
رئیس شورای شهر رشت با بیان اینکه ایجاد پارک موزه دفاع مقدس در 
شهر رشت در زنده نگه داشتن یاد و خاطره شهدا نقش مهمی ایفا می 
کند گفت: مجموعه مدیریت شهری رشت از هرگونه همکاری در این 
باره دریغ نمی کند و امیدواریم با این اقدامات بتوانیم تا حدی ارادت قلبی 

خود را نسبت به شهدا نشان دهیم.

پس از چهار سال، یک نوزاد در مرکز آموزشی و درمانی پورسینا به دنیا 
آمد.

به گزارش معین به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دانشگاه علوم پزشکی 
گیلان )گیل وب دا(؛ مراجعه کننده زن 42ساله با علائم درد شکمی که از 
بیمارستان امام رضا )ع( شفت به مرکز آموزشی و درمانی پورسینا رشت 
اعزام شده بود، پس از ویزیت بیمار توسط پزشک طب اورژانس، نوزاد 

خود را در مرکز آموزشی و درمانی پورسینا به دنیا آورد.
این نوزاد که در 3۷ هفته قرار داشت؛ پس از تأیید علائم زایمان، با حضور 

متخصص زنان و فراهم نمودن شرایط لازم در اتاق عمل مرکز آموزشی 
و درمانی پورسینا به دنیا آمد.

این نخستین زایمان در مرکز آموزشی و درمانی پورسینا پس از چهار سال 
بود. پیش ازاین به صورت همزمان عمل زایمان و برداشت تومور بر روی 

یک بیمار دارای تومور مغزی در این مرکز انجام شده بود.
گفتنی است؛ این مادر که دومین فرزند خود را زایمان کرد، علیرغم قرار 

داشتن در 3۷ هفتگی بارداری از حاملگی خود بی اطلاع بوده است.

اداره ثبت اسناد و املاک  حوزه ثبت  ملک خمام 
و  اراضي  ثبتي  وضعیت  وتکلیف  تعیین   قانون  موضوع  هیات 

ساختمانهاي فاقد سند رسمي 
و  تعیین  قانون  نامه  آیین   13 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع  آگهي 

تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي 
  1402/12/5 مورخ     140260318015005994 شماره  راي  برابر 
و  اراضي  ثبتي  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  اول  هیات  
ثبت   حوزه  ثبتي   واحد  در  مستقر  رسمي  سند  فاقد  ساختمانهاي 
ملک خمام  ، تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمدرضا  
خوانین  زاده    فرزند    عباس  به شماره شناسنامه  10236 صادره از 
تهران  در  ششدانگ    یکباب خانه  ومحوطه  به مساحت 6۷ /525  
متر مربع پلاک 2454  فرعی  از 22 اصلی   مفروز  و مجزي شده   
ازپلاک 60فرعی   از 22 اصلي  بخش 5  گیلان واقع در خواچکین  
کوچه شهید  دروگر    خریداري  از مالک رسمي   آقای  حسین  
امین  پور  خواچگینی  محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
به فاصله 15 روز آگهي میشود در صورتي که  نوبت  مراتب در دو 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضي اعتراض داشته باشند 
میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را 

به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
نمایند  تقدیم  قضایي  مراجع  به  را  خود  دادخواست  اعتراض  تسلیم 
بدیهي است  درصورت  انقضاي مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند  مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/12/28 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/1/15    

کیانوش کیانی نژاد  - رئیس اداره ثبت  اسناد و املاک 
 م- الف : 3912 

***
اداره ثبت اسناد و املاک  حوزه ثبت  ملک خمام 

و  اراضي  ثبتي  وضعیت  وتکلیف  تعیین   قانون  موضوع  هیات 
ساختمانهاي فاقد سند رسمي 

و  تعیین  قانون  نامه  آیین   13 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع  آگهي 
تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي 

  1402/12/3 مورخ   140260318015005960 شماره  راي  برابر 
و  اراضي  ثبتي  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  اول  هیات  
ثبت   حوزه  ثبتي    واحد  در  مستقر  رسمي  سند  فاقد  ساختمانهاي 
ملک خمام  تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای حسین  پیری   

در   تهران   از  صادره   200 شناسنامه   شماره  به  خالد   فرزند    
ششدانگ یکباب خانه  ومحوطه  به مساحت 63 /384  متر مربع 
پلاک 2455  فرعی  از 22 اصلی   مفروزو مجزي شده    ازپلاک 62 
فرعی   از 22 اصلي  بخش 5  گیلان واقع در خواچکین  کوچه 106 
کوچه شالیزار    خریداري  از مالک رسمي   آقای  یداله  نزدیک بین 
پیشور مقدم   محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي میشود در صورتي که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضي اعتراض داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
بدیهي  نمایند  تقدیم  قضایي  مراجع  به  را  دادخواست خود  اعتراض 
است  درصورت  انقضاي مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند  مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/12/28 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/1/15   

کیانوش کیانی نژاد  - رئیس اداره ثبت  اسناد و املاک
  م- الف : 3914  



معین - بندرعباس
به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری بندرعباس ، اختتامیه 
دومین جشنواره رسانه ای گمبرون شهر با حضور شهردار و اعضای شورای 
اسلامی شهر بندرعباس، مدیر کل ارشاد اسلامی هرمزگان، معاونت روابط 
عمومی استانداری هرمزگان، رئیس بسیج رسانه هرمزگان، تعدادی از رؤسای 
سازمان های زیر مجموعه شهرداری و جمعی از خبرنگاران استان در سالن 
مدیر  پاسالار،  شد.مریم  برگزار  بندرعباس  شهرداری  فردوسی  همایش 
ارتباطات و امور بین الملل شهرداری بندرعباس در این همایش با اشاره به 
اینکه دومین جشنواره رسانه ای گمبرون شهر با استقبال خوب اصحاب خبر 
و قلم استان برگزار شد گفت : فرا خوان این جشنواره در آبان ماه سال جاری 

اعلام و مهلت ارسال آثار تا پایان آذر ماه تعیین شد.
پاسالار بیان کرد: این جشنواره در دو بخش اصلی و ویژه  برگزار شد که 
بخش اصلی جشنواره در محورهای  مصاحبه، گزارش های  خبری  تحلیلی ، 
یادداشت ، گزارش های تصویری  و مستند خبری و بخش های ویژه  شامل  

شهر دوستدار کودک  و شهر خلاق بود.
وی هدف از برگزاری این جشنواره را شناسایی و معرفی استانداردهای  رسانه 
ای، ایجاد رقابت سالم  به منظور ارتقای  استانداردهای رسانه گری، ارج 
نهادن  به تلاش ها و فعالیت های اصحاب رسانه در حوزه شهری و محیط 
زیست ، آشنایی با ظرفیت ها و استعدادهای درخشان در رسانه های مکتوب  
و الکترونیکی و بهره گیری از این ظرفیت ها در توسعه شهر، استفاده از نقد 
منصفانه اصحاب رسانه در پیشبرد اهداف بلند مدت و کوتاه مدت شهرداری 
بندرعباس و در نهایت ایجاد شور و نشاط و دریافت ایده های جدید مرتبط با 

حوزه شهری و شهرداری عنوان کرد.  
دبیر دومین جشنواره گمبرون شهر با اشاره به کارکرد و اهمیت رسانه ها در 
انتقال کاستی ها و نقص ها و همچنین ایجاد امید و نشاط اجتماعی در جامعه 
گفت :رسانه ها همیشه یاریگر ما در حوزه های مختلف شهری هستند زیرا 
گاهی نقص و مشکلی از دید ما پنهان می ماند اما نگاه تیز بین رسانه ها سبب 

انتقال آن و در نهایت رفع مشکل خواهد شد.
مهمترین وظیفه رسانه تولید محتوا است 

شهردار بندرعباس نیز در این مراسم با تبریک حلول ماه مبارک رمضان گفت: 
مهمترین وظیفه هر رسانه تولید محتوا است.

مهدی نوبانی با اشاره به ثبت شهر بندرعباس به عنوان شهر خلاق در حوزه 
صنایع دستی در یونسکو  بیان کرد : شهر خلاق مختص به شهرداری نیست 
بلکه تنها دبیر خانه آن در شهرداری مستقر است، شهر خلاق متعلق به همه 
شهروندان ، دستگاه های دولتی و نهادها و سازمان هاست که باید در جهت 

معرفی  آن تلاش کنند. 
وی تاکید کرد: رسانه ها با تولید محتوا در خصوص شهر خلاق بندرعباس  فکر 
و هدف مردم را به این سمت هدایت نمایند تا آنها نیز در معرفی هرچه بهتر 

این برند فعالیت نمایند.
شهردار بندرعباس در بخش دیگری  از سخنان خود گفت : مردم در خصوص 
چالش ها و مشکلات شهری تنها شهرداری را می شناسند این در حالی است 
که ارگان های مختلفی در حوزه شهری و رفع مشکلات آن دخیل هستند. 
نوبانی ادامه داد: صنایع بنا بر مسئولیت اجتماعی خود باید در زمینه توسعه 
فضای سبز و ورزش همکاری نمایند ، همانطور که سازمان باز آفرینی در 
خصوص بافت فرسوده و کمک به بازگشایی معابر ۷0 درصد مسئول است. 
وی با اشاره به اینکه رسانه ها می توانند در زمینه آگاهی بخشی به مردم نقش 
موثری داشته باشند افزود : بسیاری از کارهای بزرگ در حوزه عمران شهری 
و برای رفاه شهروندان از مهر ماه آغاز شده و تا کنون ادامه داشته است به 
طوریکه هر هفته یک پروژه در شهر بندرعباس آغاز شده که در زمینه امید 

آفرینی و نشاط اجتماعی بسیار موثر بوده است. 
شهردار بندرعباس تصریح کرد: از فروردین سال آینده نیز این روند همچنان 

ادامه خواهد داشت.
مهدی نوبانی بیان کرد: علاوه بر کار ها و فعالیت های زیر ساختی و توسعه 
حمل و نقلی ،زیبا سازی و توسعه پارک ها و فضای سبز شهری نیز جزو اولویت 
های ماست  که در همین راستا پارک دانشجو درکنار دانشگاه آزاد اسلامی با 

فضا و منظر زیبا و نورپردازی جذاب به زودی به بهره برداری خواهد رسید. 
اهمیت دادن به رسانه زوایای تاریک مسایل  را روشن می کند

مصیب نظری،رئیس شورای اسلامی شهر بندرعباس نیز در این آیین با بیان 
اینکه در عصر رسانه و دیجیتال اهمیت رسانه ها و اطلاع رسانی سریع و به 
موقع صد چندان شده است گفت : حضور رسانه  در لایه های مختلف جامعه 
سبب می شود زوایای تاریکی که در حوزه های مختلف وجود دارد آشکار و 
روشن شود.نظری افزود : اگر در مقابل رسانه ها جبهه گیری نماییم و فضای 

بسته ای ایجاد کنیم قطعا عقب افتاده و ضربه خواهیم خورد.
وی با بیان اینکه باید در تولید محتوا سلیقه مخاطب را مدنظر قرار دهیم تا تاثیر 
گذاری آن افزایش یابد تصریح کرد: با روایت صحیح از خدماتی که ارائه می 
شود ، حال خوش و طعم شیرین خدمت رسانی توسط زحمت کشان به مردم 

چشانده خواهد شد.
رئیس شورای اسلامی شهر بندرعباس بر اطلاع رسانی سریع و به موقع وقایع 

تاکید کرد و گفت : هر کجا در روایت اول کوتاهی کردیم ضربه خوردیم. 
ماهیت فرهنگی شهرداری بندرعباس بیش از ماهیت عمرانی آن است 

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی هرمزگان نیز  در این آیین با بیان اینکه 
ماهیت فرهنگی شهرداری بندرعباس بیش ازماهیت عمرانی آن  است گفت 
: کار های فرهنگی زیادی از مجموعه شهرداری بندرعباس شاهد هستیم که 
نشان از فعالیت  و حضور عناصر فرهنگی، اصحاب فرهنگ و هنر و رسانه در 

حوزه شهرداری و شورای شهر دارد. 
اسماعیل جهانگیری  افزود :اهمیت رسانه بر کسی پوشیده نیست زیرا از روز 
خلقت تا کنون رسانه نقش محوری داشته و امروزه نیز به دلیل گستردگی 

فعالیت های رسانه ای نقش بی بدیل و مهم آن بر همه آشکار شده است. 
وی با تا کید بر اینکه رسانه یک فرصت ،سلاح و ابزار است گفت: برای رسیدن 

به اهداف و موفقیت باید از این فرصت بیشتر استفاده نمود. 
مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی هرمزگان با تاکید بر تقویت رسانه ها گفت 

: وقتی رسانه ها در جامعه تقویت شوند و آگاهی بخشی بیشتری اتفاق بیفتد ، 
نگرش مردم نیز نسبت به مسائل جامعه بازتر شده و بهتر می توانند مسایل را 
تحلیل نمایند و حق و ناحق را از یکدیگر تشخیص دهند ،حق و حقوق خود را 

بشناسند و مطالبه گری بهتری در جامعه اتفاق خواهد افتاد. 
توجه شهرداری و شورای اسلامی شهر  از  تقدیر و تشکر  با  جهانگیری 
بندرعباس به حوزه فرهنگ و رسانه افزود : امید که بتوانیم در کنار یکدیگر 

بهتر ، منسجم تر و باگام های استوارتری حرکت نماییم. 
لازم به ذکر است : در این جشنواره از 4 کتاب »آموزش خلاقیت طراحی 
نور در معماری » نوشته حدیث انصاری و منصوره کمالی ، کتاب »باغ های 
طراحی شده« نوشته مصطفی خادم و کتاب های منسوخ« و »جنگ های  
سیاسی برابر در مدت نا معلوم« نوشته کوروش سلمانی دهبارز رونمایی شد. 

یاد آور می شود؛ بر اساس آرا هیأت داوران دومین جشنواره رسانه ای گمبرون 
شهر ؛

در بخش یادداشت
شهین صادقی رتبه اول
آیت منصف رتبه دوم 

جمیله دبیری نیا رتبه سوم
در بخش مصاحبه 

زینب شکوه رتبه اول
مرضیه دشتی رتبه سوم

در بخش گزارش تحلیلی خبری
آنا رام رتبه اول

محمود رئیسی و علی اکسیر رتبه دوم
سوسن قتالی رتبه سوم

در بخش ویژه شهر خلاق
مهران منصف رتبه دوم

معصومه زارعی رتبه سوم
در بخش ویژه شهر دوستدار کودک

مریم منصف رتبه اول
فاطمه درویش پور رتبه دوم
عبدالسلام جمالی رتبه سوم

به عنوان افراد برگزیده انتخاب شدند.
شایان ذکر است داوری این دوره از جشنواره را صدیقه باوقار ،کوروش 

سلمانی دهبارز، معصومه میرزاخواه و محمد جواد قنبری بر عهده داشتند.

مدیر ستاد دیه استان قزوین گفت: با پرداخت 216 میلیارد تومان از 
بدهی محبوسان غیر عمد مالی تعداد 2۷1 زندانی در سال گذشته از 

زندان آزاد شدند.
به گزارش ارسالی خبرنگار معین -پورکاظم از قزوین،مهدی عبدیان در 
این باره اظهارداشت: ستاد دیه با مشارکت خیرین همه ساله تعدادی از 
زندانیان جرایم غیر عمد مالی را که توان پرداخت بدهی خود را ندارند 

از زندان آزاد می کند.
وی افزود: در سال گذشته تعداد 2۷1 زندانی جرایم غیر عمد با کمک 
ستاد دیه و خیرین آزاد شدند که در این راستا 216 میلیارد تومان از بدهی 

این افراد پرداخت شد.
عبدیان تصریح کرد: زندانیان آزاد شده شامل 251 مرد و 20 زن بودند 

که بدهی آن ها با همکاری خیرین تامین شده است.
با کمک ستاد دیه استان قزوین 2۷1 زندانی آزاد شدند

وی یادآورشد: سرانه بدهی زندانیان با افزایش 2 برابری معادل هشتصد 
میلیون تومان و میزان بدهی زندانیان آزاد شده در مقایسه با سال قبل 68 

درصد افزایش داشته است.
مدیر ستاد دیه استان قزوین افزود: خوشبختانه مسئولان دستگاه قضایی 
استان با ستاد دیده همکاری بسیار خوبی دارند و دغدغه آنها نیز آزادی 

افرادی است که دچار جرایم غیر عمد مالی شده اند و توان پرداخت بدهی 
خود را ندارند و این همکاری به تسریع در کارها کمک کرده است.

عبدیان تصریح کرد: در سال 1401 حدود یک صد و 11 میلیارد و ششصد 
میلیون تومان معادل 51 درصد بدهی زندانیان به صورت اقساطی متناسب 

با توانایی زندانی بر عهده افراد بود و مابقی را ستاد دیه تامین کرد.
وی افزود: همچنین 6۷ میلیارد و دویست میلیون تومان معادل 31 درصد 
از بدهی زندانیان با همیاری و گذشت طلبکاران از اصل بدهی محکومان 

کم شد.
مدیر ستاد دیه استان قزوین گفت: در سال گذشته برای آزادی زندانیان 
12 میلیارد و سیصد میلیون تومان کمک بلاعوض و مبلغ 1۷ میلیارد و 
دویست میلیون تومان به صورت وام قرض الحسنه تامین شد و مبلغ 4 
میلیارد و چهارصد میلیون تومان نیز توسط خانواده زندانیان به شاکیان 

پرونده ها پرداخت شد.
وی بیان کرد: مبلغ یک میلیارد و دویست میلیون تومان نیز بابت دیه 
به  بدنی  تامین خسارت های  زندانیان سوانح جرحی توسط صندوق 

حساب دادگستری استان واریز شده است.
عبدیان اظهارداشت: ضمن تقدیر از نیکوکاران و خیرین استان قزوین 
اظهارامیدواری کرد در ماه مبارک رمضان نیز با کمک نیکوکاران افراد 

دیگری از زندان آزاد شوند و به آغوش خانواده بازگردند.

یزد - معین -طرح راه آهن یزد - اقلید از مهمترین طرح های ریلی کشور به عنوان حلقه اتصال 
کریدور ریلی شمال به جنوب محسوب می شود، این طرح در هفتم مرداد سال 1400 در حالی 
که تکمیل نهایی نشده بود، در دولت دوازدهم افتتاح شد و به همین دلیل عملا بهره ای از 
ظرفیت آن برده نشد، در دولت سیزدهم تکمیل این طرح به صورت ویژه در دستور کار قرار 
گرفت و در آستانه بهره برداری است.به گزارش ارسالی خبرنگار معین، اسفندماه سال 1390 
قرارداد پروژه راه آهن اقلید - یزد منعقد و عملا از سال 91 ساخت این مسیر ریلی به طول 2۷0 
کیلومتر آغاز شد که 245 کیلومتر طول مسیر این راه آهن در محدوده استان یزد و بقیه در حوزه 
استحفاظی استان فارس قرار دارد، ایستگاه ابتدایی این راه آهن ایستگاه رخش در محور یزد به 
بافق است و ایستگاه انتهایی آن نیز در محور اصفهان به شیراز است که به ایستگاه اقلید منتهی 
می شود.این خط ریلی که تکمیل کننده راه آهن اصفهان و شیراز است، مسیر اتصال فارس به 
بندر عباس و بندر شهید رجایی را کاهش می دهد و فاصله این استان را به استان خراسان 
رضوی و مشهد مقدس نیز کوتاه می کند؛ در واقع این خط ریلی این مسیر را سه ساعت کوتاه 
می کند.این طرح ملی که از مصوبه های سفر رهبر معظم انقلاب است با هدف جابه جایی مسافر 
و همچنین بار و تکمیل شبکه ارتباطی مثلث گردشگری مرکز ایران در استان های یزد، شیراز 
و اصفهان ایجاد شده و بر اساس پیش بینی ها در سال اول بهره برداری، قابلیت حمل بیش از 

چهار میلیون تُن بار را دارد که در نهایت تا هفت میلیون تُن جابه جایی بار افق این طرح است.
این طرح ریلی در مسیر اجرا با فراز و نشیب های فراوان همراه شد و پس از 10 ساله بدون 
تکمیل شدن زیرساخت های آن در مردادماه 1400 در دولت دوازدهم مورد بهره برداری قرار 
گرفت اما بعد از افتتاح، قطاری از این مسیر عبور نکرد.مجری این طرح پیش از این اعلام کرد: 
در هفتم مردادماه سال 1400 نخستین قطار مسافربری از مسیر این طرح از شیراز به مشهد 
مقدس اعزام شد و دومین قطار مسافربری هم 11 مردادماه همان سال اقدام به جابه جایی مسافر 

در این مسیر کرد و بعد از آن روند جابه جایی بار و مسافر در این خط ریلی کاملا متوقف شد.
افتتاح این طرح در سال 1400 باعث رضایت مردم شد زیرا ضمن امکان تردد ایمن در مرکز 
کشور را فراهم و موجب رونق و توسعه گردشگری استان یزد با استان های همجوار می شد، اما 

طولی نکشید که پس از افتتاح تردد در این مسیر متوقف شد ، زیرا زیرساخت های این مسیر 
برای جابجایی مسافر و بار کامل نشده بود.یکی از اولویت های دولت سیزدهم تکمیل طرح های 
نیمه تمام است که بارها از سوی رییس جمهور مورد تاکید قرار گرفته و همچنین از افتتاح های 
زودهنگام طرح ها در این دولت جلوگیری شده است، اعتقاد دولت سیزدهم بر این است که طرح 
ها باید با پیشرفت صدرصد مورد بهره برداری قرار گیرد به همین دلیل تکمیل راه آهن یزد - اقلید 

در دستور کار قرار گرفت تا این سرمایه ملی به هدر نرود و مورد استفاده قرار گیرد.
***چرا تردد در مسیر راه آهن یزد - اقلید متوقف شد؟

در این گزارش خبرنگار ایرنا ضمن پاسخ به این سوال، اقدامات دولت مردمی برای تکمیل طرح 
و طنین سوت  همیشگی قطار یزد - اقلید که از مطالبات شهروندان استان یزد است مورد واکاوی 

قرار گرفت تا مشخص شود چه زمانی این طرح مورد بهره برداری کامل قرار می گیرد؟
بر اساس بررسی ها انجام شده در دولت سیزدهم از همان ابتدایی فعالیت و در همان سفر اول 
رییس جمهور وهیات دولت به استان یزد، اعتبار ویژه ای برای این طرح در نظر گرفته شد و 2 
ماه از این سفر دولت به استان نگذشته بود که اعتبار این طرح تخصیص یافت.همچنین آیت الله 
سیدابراهیم رئیسی در جلسه بررسی آخرین وضعیت مهمترین پروژه های ریلی و تزانزیتی کشور و 
راهکارهای تسریع در اجرا و تسهیل تامین مالی این طرح ها که در 23 آذرماه برگزار شد بر اهمیت 
سرعت بخشی به اجرای پروژه های ریلی به منظور بالفعل کردن ظرفیت های ترانزیتی و ارتقاء 
موقعیت جغرافیایی کشور در مسیر دالان های منطقه ای و بین المللی، بر اهمیت »رعایت توأمان 
سرعت و کیفیت« در اجرای این طرح ها تاکید کرد.همچنین در این جلسه با توجه به گزارش ارائه 
شده در این جلسه درباره افتتاح ناقص خط آهن یزد- اقلید پیش از تکمیل طرح در آخرین روزهای 
دولت قبل، دکتر رئیسی خواستار تسریع در تخصیص منابع لازم برای تکمیل و بهره برداری از 

این پروژه تا پایان سال 1402 شد.
***اختصاص اعتبار قابل توجه در دولت سیزدهم به راه آهن یزد- اقلید

استاندار یزد در این زمینه با اشاره به نگاه ویژه دولت مردمی به تکمیل پروژه راه آهن یزد - اقلید 
در سفرهای رییس جمهور به استان گفت: از ابتدای دولت سیزدهم اعتبار قابل توجهی برای 

تکمیل این طرح تخصیص یافته است.
»مهران فاطمی »افزود: عملیات اجرایی راه آهن 

یزد - اقلید از دولت دهم
آغاز و در آن دولت اقدامات و فعالیت های متعددی 
مسائل  و  گرفت  صورت  طرح  این  اجرای  برای 
و  یازدهم  های  دولت  در  پروژه  این  به  مربوط 
دوازدهم نیز به عنوان یکی از ابرپروژه های مهم 

استان دنبال شد، اما با توجه به عدم اجرای علائم مخابراتی، ایستگاه های طول مسیر به صورت 
ناقص افتتاح و نتوانست تائیدیه های فنی شرکت راه آهن را دریافت کند.وی با اشاره به عدم عبور 
قطار از خط آهن یزد - اقلید از زمان افتتاح پروژه تاکنون خاطرنشان کرد: تکمیل این ابرپروژه، از 
ابتدای دولت سیزدهم در دستور کار قرار گرفت، به طوریکه در دور نخست سفر رئیس جمهور به 
استان سه هزار و 830 میلیارد ریال به صورت کامل به آن تخصیص یافت.فاطمی با اشاره به نگاه 
ویژه به پروژه مذکور در جریان دور دوم سفر رئیس جمهور به استان تصریح کرد: در این سفر نیز 
یکهزار و 500 میلیارد ریال برای این پروژه دیده شد که به صورت اسناد خزانه تحویل داده شد 
و افتتاح و بهره برداری از این پروژه، یکی از موضوعات مورد تاکید رئیس جمهور است.***راه 
آهن یزد - اقلید در آستانه بهره برداری استمعاون هماهنگی امور عمرانی استاندار یزد با بیان اینکه 
طرح راه آهن یزد - اقلید یکی از طرح های مهم در حوزه ریلی کشور است و یک ارتباط ریلی بین 
استان های فارس، اصفهان و یزد ایجاد می کند، گفت: این طرح با توجه به اقدامات انجام شده و 
همت دولت سیزدهم تقریبا تکمیل شده و در آستانه بهره برداری است.» محمد جواد ابوالحسینی« 
در گفت و گو با خبرنگار ایرنا در خصوص علل توقف فعالیت راه آهن یزد - اقلید بعد از افتتاح آن 
در دولت قبل افزود: عملیات اجرایی این طرح در دولت نهم و دهم با پیگیری استاندار وقت کلید 
خورد و در همان مقطع اجرای این طرح سرعت قابل قبولی داشت اما در دولت یازدهم و دوازدهم 
با کندی روبرو شد که دولت سیزدهم برای تکمیل تمامی بخش های آن با اهتمام ویژه وزیر راه 
و شهرسازی به طرح های زیرساختی، با تامین اعتبار لازم، اجرای این طرح را سرعت داد.وی 

تصریح کرد: این طرح در سال 1400 با وجود آنکه هنوز تکمیل نشده بود و امکان تردد قطار میسر 
نبود، به بهره برداری رسید و بعد از مدت کوتاهی حرکت قطار در این مسیر متوقف شد.ابوالحسینی 
خاطرنشان کرد: دولت سیزدهم از همان آغاز فعالیت با بررسی طرح هایی که متوقف شده بودند، 
بی تفاوت از این کنار این گونه طرح ها عبور نکرد و با پیگیری مسوولان استان و اهتمام دولت، 
این سرمایه در آستانه بهره برداری کامل قرار گرفته است.معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار 
یزد ادامه داد: این طرح در زمان بهره برداری در دولت قبل 80 درصد پیشرفت فیزیکی داشت، 
جدای از میزان پیشرفت، در آن زمان نیز قابل بهره برداری نبود زیرا یک سری الزامات داشت 
که مهیا نشده بودند و عملا طرح قابل افتتاح نبود.ابوالحسینی افزود: از ابتدای دولت سیزدهم 
تاکنون 6 هزار میلیارد ریال اعتبار برای این طرح تخصیص یافته که از این میزان سه هزار و 500 
میلیارد ریال آن در سال 1401 و مابقی در سال 1402 برای این طرح جذب شد همچنین قرار 
است 800 میلیارد ریال دیگر برای اتمام آن تامین می شود.وی اضافه کرد: این گونه احساس 
می شود که تکمیل این طرح اولویت اصلی شرکت مجری نیست و مدیران فعلی آن که همان 
مدیران دولت قبل هستند، منابع را برای طرح های دیگر هزینه می کنند، چون یکبار این طرح 
را افتتاح کرده اند و دیگر برای آنها ارزشی ندارد.وی یادآور شد: در ابتدایی دولت سیزدهم شرکت 
ساخت، هزینه تکمیل این طرح را 2 هزار و 500 میلیارد ریال اعلام کرد که در همان ابتدا مبلغ 
یاد شده از محل اعتبارات دور اول سفر رییس جمهور به استان به این شرکت پرداخت شد.وی 
اضافه کرد: اکنون نقاط کور این طرح رفع شده و در حال تکمیل نهایی است، البته شخص 
رییس جمهور ظرف ماه های گذشته به شرکت ساخت در زمینه تکمیل این طرح تذکر داده 
است که بعد از این تذکر ، اتفاقات خوبی رخ داد و امید آن می رود که بزودی این طرح مهم 
ریلی مورد بهره برداری قرار گیرد.استان یزد به دلیل قرار گرفتن در مرکز جغرافیای کشور ، در 
کانون پنج راه ریلی مرکز ایران قرار دارد و تکمیل راه آهن یزد - اقلید ارتباط مستقیم این 
استان را با استان فارس برقرار می کند.استان های اصفهان، فارس و یزد به مثلث گردشگری 
ایران شهرت یافته اند و توسعه راه های ارتباطی میان این سه استان باعث رونق هرچه بیشتر 

صنعت گردشگری در این محدوده از کشور می شود.

با کمک ستاد دیه استان قزوین 271 زندانی آزاد شدند

تکمیل راه آهن یزد - اقلید طرحی که در دولت سیزدهم به حقیقت پیوست

به همت شهرداری بندرعباس؛
اختتامیه دومین جشنواره رسانه ای گمبرون شهر برگزار شد
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سخنگوی اورژانس آذربایجان شرقی گفت: بر اثر انفجار کپسول گاز در تبریز چهار نفر مصدوم شدند.
به گزارش ایرنا، وحید شادی نیا اظهار کرد: بعد از ظهر دوشنبه 13 فروردین یک مورد انفجار کپسول گاز در منطقه عطار نیشابوری تبریز به مرکز پیام اورژانس استان گزارش شد.

وی افزود: پس از دریافت این گزارش بلافاصله نیروهای اورژانس سریع به محل حادثه اعزام شدند؛ در این حادثه انفجار کپسول گاز، پدر و مادری به همراه 2 کودک دختر و پسر 4 و 13 ساله دچار مصدومیت و سوختگی سطحی شدند که 
توسط آمبولانس فوریت های پزشکی تبریز به بیمارستان سینا تبریز منتقل شدند.

چهار شنبه  15  فروردین 1403 
 شماره 6733  

حادثه انفجار در تبریز یک خانواده چهار نفری را روانه بیمارستان کرد

بازدید از تجهیزات عملیاتی، اطفا 
حریق، ابنیه، مخازن ذخیره سازی، 

سکوهای بارگیری 

هشدار منابع طبیعی گلستان درباره 
آسیب آفرودسوار ها به جنگل ها

معاون سیاسی،امنیتی و اجتماعی 
استاندار روزه خود را با فرزندان 
معنوی تحت حمایت کمیته امداد 

افطارکرد

معین - گلستان -مدیر عملیات شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی ایران در بازدید از تجهیزات عملیاتی، 
سکوهای  سازی،  ذخیره  مخازن  ابنیه،  حریق،  اطفا 
بارگیری و ... انبار نفت گرگان،  به نقاط قوت ، چالشها و 
مشکلات موجود جهت اتمام پروژه و بهره برداری از این 
طرح اشاره کرد و ابراز امیدواری کرد با پیگیریهای انجام 
انجام شود و هرچه سریعتر  پایانی طرح  شده مراحل 

پروژه به بهره برداری برسد.
ابراز رضایت از  عرب عامری در حاشیه این بازدید با 
روند سوخترسانی در ایام سال بویژه در تعطیلات نوروز 
1403، از تلاش و همت شبانه روزی مدیر و مجموعه 
کارکنان شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
گلستان در ارائه خدمات مطلوب به مسافرین عزیز و 

مردم شریف استان تشکر و قدردانی کرد.

آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  کل  -مدیر  گلستان   - معین 
گلستان به آفرود سوارانی که به بهانه گردش موجب خسارت 

و تخریب طبیعت می شوند هشدار داد.
صورت  به  آفرود  خودرو های  تردد  گفت:  سلامتی  حمید 
گروهی و با خودرو های سنگین و لاستیک های پهن و بزرگ 
در اراضی جنگلی و مرتعی استان آسیب های جدی به همراه 
دارد که علاوه بر آسیب به حیات گیاهان و حیات وحش، با 

اخلاق طبیعت گردی در تضاد است.
او ادامه داد: جنگل ها و مراتع یکی از ثروت های ملی است که 
حفاظت و بهره برداری اصولی از آن وظیفه همگانی به شمار 
می رود و هرگونه آسیب به آن و سهل انگاری در محافظت از 

آن برای نسل های آینده مشکل ساز خواهد بود.
جنگلی  مناطق  به  آفرود  خودرو های  ورود  با  که  افرادی  با 
موجب واردآوردن خسارت به طبیعت بکر منطقه شوند، برخورد 

قانونی صورت می گیرد.
شهروندان استان هرگونه تخریب و حریق در عرصه های منابع 

طبیعی را با شماره تلفن 139 و 1504 اطلاع دهند

ایتام،  اکرام  و  اطعام  با هفته  معین - گلستان -همزمان 
واجتماعی  امنیتی  سیاسی  معاون  مهاجر  سیدعلی  باحضور 
استاندار گلستان، ابراهیم باغبانی رئیس مرکز پایش فقر و 
شناسایی نیازمندان کمیته امداد کشور، فرهادسمیعی مدیرکل 
اموراجتماعی استانداری گلستان ، عیسی بابایی مدیرکل کمیته 
امداد استان گلستان و جمعی از خیرین و حامیان اکرام ، مراسم 

افطاری 200 فرزند معنوی تحت حمایت این نهاد برگزارشد.

مدیرکل کمیته امداد استان قزوین گفت: توسط گروه های جهادی به بیش از 800 
خانواده نیازمند خدمات درمانی به ارزش 26 میلیارد و ۷00 میلیون ریال ارائه شد.

به گزارش ارسالی خبرنگار معین -پورکاظم از قزوین، ناصر ظاهری در این باره 
اظهارداشت: خدماتی که گروه های جهادی به خانواده های نیازمند ارائه کردند 
شامل حدود 1300 خدمت دندانپزشکی مانند کشیدن دندان، ترمیم، عصب کشی، 

جراحی و معاینه بود.
مدیرکل کمیته امداد استان قزوین بیان کرد: با تفاهم نامه ای که با گروههای 
بسیج  تیپ 12 مستضعقین،گروههای جهادی  سپاه،  سازندگی  بسیج  جهادی 
دانشجویی ، دندانپزشکی منعقد شد، این گروههای جهادی به بیش از 800 خانواده 

نیازمند انواع خدمات را ارائه کردند.
وی بیان کرد: خدماتی که گروههای جهادی به خانواده های نیازمند ارائه کردند 
حدود 1300 خدمت دندانپزشکی شامل کشیدن، ترمیم ، عصب کشی جراحی و 

معاینه ،برای خانواده های تحت حمایت انجام شد.
800 خانواده مددجو در استان قزوین از خدمات گروه های جهادی برخوردار شدند

ظاهری افزود: در زمینه مسکن تعداد 5 منزل مددجویی توسط گروههای جهادی 
احداث و بیش از 180 واحد مسکونی را تعمیر و تحویل خانواده های ولی نعمت 

قرار گرفته است.
این مدیر گفت: گروههای جهادی در زمینه های دیگری نظیر اطعام، تامین 
جهیزیه و لوازم خانگی، توزیع بسته سبد غذایی و سایر خدمات پزشکی نیز ارائه 

خدمات به مددجویان داشته اند.
ویزیت  از 120  بیش  انجام  داشت:  اظهار  قزوین  استان  امداد  مدیرکل کمیته 
پزشکی تخصصی توسط پزشکان متخصص، توزیع سبد غذایی و تامین 141 عدد 
لوازم ضروری منزل قسمتی از خدمات انجام شده به خانواده های ولی نعمت در 
سال گذشته بوده که با برنامه ریزی و هماهنگی انجام شده با گروههای جهادی 

این خدمت در سال جدید با وسعت و تعداد بیشتر صورت خواهد گرفت.

مدیرعامل   - معین   - یزد 
گفت:طرح  یزد  آبفای  شرکت 
روستاهای  به  آبرسانی  جهاد 
اعتبار یکهزار و 315  با  استان 
میلیارد ریال از محل اعتبارات 
مشارکت  با  زدایی  محرومیت 
قرارگاه امام حسن مجتبی )ع( 

در حال اجرا است.
خبرنگار  ارسالی  گزارش  به 
این  عمومی  روابط  معین 
با  علمدار«  جلال  شرکت، 
به پیشرفت فیزیکی ۷۷  اشاره 

درصدی طرح جهاد آبرسانی در استان افزود: در این طرح 45 هزار نفر از 
جمعیت 58 روستای استان از نعمت آب شرب پایدار برخوردار می شوند.

وی بهره مندی روستاهای محروم از آب پایدار و سالم را یکی از مهم ترین 
دغدغه های دولت سیزدهم عنوان کرد.

مدیرعامل شرکت آبفای یزد ادامه داد: این طرح شامل 6 مجتمع آبرسانی، 
چنار  تنگ  خاتم،  شهریاری  و  بختیاری  اردکان،  عقدای  ابرکوه،  بهمن 

مهریز، ولایت 2 و 3 یزد است.
علمدار از اجرای 136 کیلومتر خط انتقال آب در این طرح خبر داد و اظهار 
داشت: تاکنون بیش از 109 کیلومتر آن حفاری و لوله گذاری شده است.

مکعب  متر  و 200  هزار  با حجم هشت  مخزن  باب   26 احداث  از  وی 
ذخیره آب در این طرح خبر داد و گفت: همچنین در این طرح عملیات 

ساخت 9 ایستگاه پمپاژ با دبی آب 48 لیتر بر ثانیه در دست اجرا است.
تعداد مشترکان شرکت آبفای استان ۷00 هزار نفر اعلام شده است.

800 خانواده مددجو در استان قزوین از 
خدمات گروه های جهادی برخوردار شدند

طرح جهاد آبرسانی به روستاهای یزد با 
اعتبار یکهزار و 315 میلیارد ریال در حال 

اجرا است
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کارشناس کمیته کشوری تجویز و مصرف منطقی داروی سازمان غذا و دارو، عوارض مصرف نابجای آمپول دگزامتازون را از افزایش فشار 
خون تا افزایش احتمال شکستگی ها تشریح کرد.به گزارش خبرآنلاین از سازمان غذا و دارو ، نوشین محمد حسینی افزود: داروی دگزامتازون یا 
به نام مشهورتر »دگزا« از جمله داروهایی است که در شکل های مختلف مانند شربت، قرص، قطره، آمپول، پماد و محلول ها، یکی از پرکاربرد 
ترین و قوی ترین داروها به شمار می رود.وی ادامه داد: این دارو شبیه انواع آنتی بیوتیک هاست که برای هموطنان ، داروی شناخته شده ای 
است.وی اضافه کرد: تزریق آمپول دگزامتازون از طریق کاهش توان دفاعی بدن، موجب افزایش خطر بازگشت دوباره نشانه های بیماری های 
ویروسی از جمله سرماخوردگی و سایر بیماری های عفونی می شود.کارشناس کمیته کشوری تجویز و مصرف منطقی داروی سازمان غذا و 

دارو گفت: عوارض مصرف دگزامتازون شامل افزایش توده چربی در صورت و بدن، کاهش تراکم و استحکام استخوان 
ها و افزایش احتمال شکستگی است.محمدحسینی ، جوش های پوستی ، اختلال در بهبود انواع زخم ها، ضعف و تحلیل 
عضلات ، افزایش احتمال پارگی و آسیب تاندونها، افزایش فشار خون و قند خون، آب مروارید و افزایش فشار داخل چشم 
را از دیگر عوارض مصرف نابجای آمپول دگزامتازون بیان کرد.گفته می شود که دگزامتازون و داروهای مشابه آن از دسته 
کورتون هایی هستند که در ایران چندین برابر کشورهای پیشرفته مورد استفاده مردم قرار می گیرند این دارو قوی  ترین دارو 
و دارای طولانی ترین اثر از انواع کورتون است. مصرف خودسرانه این دارو در بهار و بابت آلرژی معمولا افزایشی می شود.

عوارض آمپولی که در بهار محبوب می شود

 چهارشنبه  15 فروردین  1403
 شماره 6733

جامعه

مشابه  شرایطی  جدید  »سال  می گوید:  خبرآنلاین  به  جامعه شناس  یک 
انتظار ضمنی جامعه در شرایط  سال 1402 خواهد داشت، یعنی صبر و 
فقر  و  بیکاری  تورم،  گرانی،  مانند  اقتصادی  مشکلات  سیاسی،  انسداد 
اجتماعی  آسیب های  و  مهاجرت  موج  آن  تبع  به  می کنند،  پیدا  افزایش 
چون سرقت، اعتیاد، خودکشی و خشونت های اجتماعی از جمله قتل و 

نزاع بیشتر خواهد شد.«
جامعه شناسی  شاخص های  سایه   زیر  یکدیگر  با  افراد  اجتماعی  زیست 
از  پس  و  گذشت  که  سالی  در  ایران  جامعه  می گیرد.  خاصی  مسئولیت 
اعتراضات 1401 که پشت سرگذاشتیم با تغییرات کلی همراه بود. نگاه 
تابوها شکسته شد. برخی  از  مردم به کل جامعه دگرگون و یک سری 
ارتباطات  آشکار شد.  بود  پنهان  خانه ها  در  و  پرده  پشت  که  مسائلی  از 
شد. کلاف  بالعکس عوض  و  و حکومت  مردم  میان  رابطه  و  اجتماعی 
فرصت و چالش های اجتماعی یک سر مشخص ندارد و سرنخ های زیادی 
برای کاوش وجود دارد. از افزایش آمار مهاجرت برای یک قشر خاص 
برای  زنان  مطالبات  تا  دانشگاهی  التحصیلان  فارغ  و  پرستاران  مانند 
دریافت حق و حقوشان، معضلات محیط زیستی، آمار خشونت و وضعیت 
معیشت کارگران را در برمی گیرد. فاطمه موسوی ویایه، جامعه شناس و 
موضوعات  به  جامعه شناسی  عینک  از  ایران  اجتماعی  مسائل  پژوهشگر 
خبرآنلاین  به  مهاجرت  آمار  افزایش  سوال  به  پاسخ  در  و  می کند  نگاه 
می گوید: »علوم اجتماعی ورای تصمیم های فردی به روابط و ساختارهای 
اجتماعی می نگرد و با این زاویه دید؛ آن ها که مهاجرت می کنند از تغییر 

شرایط جامعه ناامید شده اند و به همین دلیل کشور را ترک می کنند.«
متن کامل این گفت وگو را در ادامه بخوانید.

از نگاه جامعه شناسی سال ۱۴۰2 را چگونه ارزیابی می كنيد؟
انتظار اینکه حاکمیت پس از  انتظار مردم بود.  سال 1402 سال صبر و 
روبرو شدن با اعتراضات پاییز سال قبل، و پس از آرام شدن شرایط، اندک 
ابتدای تابستان که بحث تصویب  از  اما  اندک اصلاحاتی را انجام دهد. 
با  مجلس  انتخابات  که  سال  آخر  تا  شد  مطرح  حجاب  و  عفاف  قانون 
ادامه روند قبلی خالص سازی و رد صلاحیت گسترده حتی برای اشخاص 
مستقل به انجام رسید نشان داد که حاکمیت نه تنها قصد اصلاح رویه 
اقتدارگرایانه خود را ندارد که در اعمال آن سرعت گرفته است. نتیجه را 

هم در مشارکت مردم در انتخابات مجلس دیدیم.
به مشاركت مردم در انتخابات اشاره كردید، شما حضور و 
عدم حضور مردم در انتخاباتی كه گذشت را چطور ارزیابی 

می كنيد؟
واجدین  درصد   25 از  کمتر  دهیم  قرار  مبنا  را  رسمی  ارقام  و  آمار  اگر 
شرایط در تهران پای صندوق رای رفته اند و نزدیک به نیمی از آنها هم 
رای باطله داده اند یعنی هیچ کدام از کاندیدهای منتخب شورای نگهبان 
از  انتخابات  در  نرخ مشارکت  پایین ترین  ندانسته اند.  دارای صلاحیت  را 
ابتدای انقلاب رقم زده شد که واکنشی به وضعیت سیاسی و اقتصادی 

ایران بود.
مهاجرت به هر شکلی زیادتر شده است، به نظر شما این 

حجم از مهاجرت ایرانيان عادی است؟
نیست.  عادی  ایرانیان  مهاجرت  فعلی  موج  دارند  توافق  ناظران  همه 
گاهی  می کند  اشاره  دولت«  اعتراض،  »خروج،  مقاله  در  هیرشمن 
شهروندان در تقابل با دولت به این نتیجه می رسند که اعتراض به جایی 

نمی رسد یا هزینه اش بسیار زیاد است و خروج را در دستور کار خویش 
درصدی   140 افزایش  می کنند.  مهاجرت  کشورشان  از  و  می دهند  قرار 
موج مهاجرت جوانان متخصص در یک سال اخیر که بیش از نیمی از آنان 
زن بودندُ، را می توان توسل به استراتژی خروج به دلیل ناامیدی از تغییر 

و اصلاح دولت دانست.
به نااميدی از بهبود شرایط اشاره كردید، آیا این موضوع در 

افزایش آمار مهاجرت تاثيرگذار است؟
علوم اجتماعی ورای تصمیم های فردی به روابط و ساختارهای اجتماعی 
می نگرد و با این زاویه دید؛ آن ها که مهاجرت می کنند از تغییر شرایط 

جامعه ناامید شده اند و به همین دلیل کشور را ترک می کنند.
آسيب های  و  خشونت  آمار  فقر  سایه  زیر  كه  نگاه  این 

اجتماعی بيشتر می شود، درست است؟
شما از فقر می گویید بله با افزایش فقر و مشکلات معیشت، سرقت های 
خرد، کیف قاپی و زورگیری افزایش پیدا می کند اما مساله بسیار بزرگ تر 

از افزایش جرایم خرد به دلیل فقر و مشکلات اقتصادی است. 
به استراتژی خروج اشاره کردم اما نکته مهم تر این است که استراتژی 
خروج تنها به مهاجرت اشاره ندارد، خودکشی نیز نوعی خروج است، البته 
فردی که خودکشی می کند دلیل کار خود را اعتراض سیاسی نمی داند. او 

به شدت ناامید است و دیگر تحمل ادامه زندگی را ندارد.
اجتماعی  مشکلات  از  هم  فرد  خودخواسته ی  مرگ  یعنی 

جامعه تاثير می پذیرد؟
دورکیم می دانیم  اثر  کتاب »خودکشی«  انتشار  و  بیستم  قرن  ابتدای  از 
حتی این فردی ترین تصمیم نیز تحت تاثیر روندهای اجتماعی رخ می دهد 
و افزایش آمار خودکشی نوجوانان، جوانان و حتی کادر پزشکی در این 
برهه خاص به دلیل ناامیدی از بهبود شرایطی است که دولت مانع آن 

است.
نتيجه ی این نااميدی ها كجا آشکار می شود؟

این  گاهی  نمی شود،  منجر  خودکشی  به  تنها  شرایط،  بهبود  از  ناامیدی 
واقعیت  کردن  فراموش  برای  تلاش  و  اجتماعی  انزوای  به  ناامیدی 
نامطلوب می انجامد و اعتیاد نیز نوعی استراتژی خروج است. مواد مخدر 
و  نمی شناسد  گریزی  راه  ندارد،  امیدی  که  است  انتخاب کسی  الکل  و 
و  فراموشی  به  آنکه  جز  ندارد  امکانی  غیرقابل حل،  معضلات  برابر  در 
تن  تخریب  قیمت  به  واقعیت  از  گریز  نوعی  را  اعتیاد  برد.  پناه  نئشگی 
می بینیم و در عین حال محصولی اجتماعی و نتیجه مناسبات غیرعادلانه 

اقتصادی_سیاسی است.
در سال ۱۴۰2 وضعيت زنان را از لحاظ مطالباتی كه داشتند، 

چطور ارزیابی می كنيد؟
در سالی که گذشت نه تنها هیچ یک از مطالبات زنان برآورده نشد بلکه 
منازعه سیاسی بر سر حجاب اجباری افزایش یافت و حاکمیت به دنبال 
قانون  با  حتی  موارد  برخی  در  که  بود  حجاب  و  عفاف  قانون  تصویب 
اساسی و سایر قوانین مدنی در تعارض بود و به دلیل همین اشکالات 
هنوز به تصویب نرسیده اما حاکمیت سیاسی فراتر از رویه هّای قانونی به 
جریمه زنان بدون روسری با توقیف خودروها و پلمپ کسب وکارها ادامه 
می دهد. نبردی فرساینده که امکانات محدود حاکمیت در نیروی انتظامی 
را مصرف می کند و به نارضایتی اجتماعی دامن می زند و باعث شده حتی 
بخشی از قشر مذهبی و چادری نیز به مخالفان حجاب اجباری بپیوندند.

جدید  سال  اخیر/  یک سال  در  مهاجرت  موج  درصدی   140 افزایش 
افزایش  سیاسی،  انسداد  داشت:  خواهد   1402 سال  مشابه  شرایطی 

مشکلات اقتصادی و آسیب های اجتماعی
اتفاق  جامعه  از  قشری  چه  در  بيشتر  اجتماعی  تغييرات 

می افتد؟
در تحلیل تاریخی در کشورهای مختلف شاهدیم که طبقه متوسط جدید 
نیازهای  تامین  از  تغییرات اجتماعی مدرن است. یعنی  شهری پیش ران 
زندگی  سبک  به  و  رفته  فراتر  خودرو  و  مسکن  شغل،  چون  اقتصادی 
انتخابی، رشد و توسعه فردی علاقه دارد و از این رو ارزش های سکولار و 

دموکراتیک که بستر رشد فردی هستند را مطالبه می کند.
به نظر شما بيشتر تغييرات اجتماعی و مدنی از قشر متوسط 

جامعه ایران شروع می شود؟
رکود  و  تورم  چون  اقتصادی  معضلات  افزایش  با  اخیر  سال  ده  در 
اقتصادی، از درصد طبقه متوسط کاسته شده و بخشی از آنها به طبقه 
اما  معاش هستند  تامین  درگیر  به سختی  اکنون  و  کردند  پایین سقوط 
به توزیع  ناعادلانه ثروت در جامعه  به توزیع  اعتراض  همچنان در کنار 
به آن معترض هستند. طبقه متوسط شهری  آگاه و  نیز  نادرست قدرت 
به خصوص در کلان شهرها سکوت کرده اما این سکوت به معنای پذیرش 

شرایط موجود نیست.
منظور شما از سکوت كلان شهرها چيست؟

از  که  دارد  وجود  کلان شهرها  در  زیرپوستی  و  درونی  گفت وگوی  یک 
اصلاح شرایط موجود ناامید است و در عین حال از دخالت ارتش خارجی 
نیز بیمناک است. به دنبال چاره این شرایط انسداد  یا خشونت مسلحانه 
آینده  مطلوب  سیاسی  نظام  درباره  آن  از  مهم تر  حتی  و  است  سیاسی 

می اندیشد.
سال ۱۴۰۳ را از لحاظ جامعه شناسی، آسيب ها و تغييراتی 

اجتماعی چگونه پيش بينی می كنيد؟
سال آینده شرایطی مشابه سال 1402 خواهد داشت، یعنی صبر و انتظار 
ضمنی جامعه در شرایط انسداد سیاسی، مشکلات اقتصادی مانند گرانی، 
و  مهاجرت  موج  آن  تبع  به  می کنند،  پیدا  افزایش  فقر  و  بیکاری  تورم، 
خشونت های  و  خودکشی  اعتیاد،  سرقت،  چون  اجتماعی  آسیب های 
اجتماعی از جمله قتل و نزاع بیشتر خواهد شد. مشکلات زیست محیطی 
مثل آلودگی هوا، کمبود آب و فرونشست زمین بدتر خواهد شد. جامعه 
ایران مثل فنری است که در حال جمع شدن است و این فنر در سال 

1403 فشرده تر می شود.

تحلیل روزافزایش 140 درصدی موج مهاجرت در یک سال اخیر

میدان گازی یا میدان مین
میدان  این  از  برداری  بهره  بر سر  ایران  با  میدان گازی آرش و جدال کویت 

مهم، ایران را در مناقشه تازه با رقبای خلیج فارس قرار داده است.
را  خود  لفاظی های  گذشته  سال  در  سعودی  عربستان  و  کویت  که  حالی  در   
افزایش داده  و هر گونه سهم ایران از ذخایر عظیم میدان آرش را رد کرده اند، 
ایران و سایر کشورهای خلیج  بین  به فهرست تنش های موجود  این موضوع 

فارس اضافه شده است. 
اخیرا یک مقام ارشد ایرانی هشدار داده که تهران در صورتی که کویت اقدام 
به عملیات یک جانبه کند، اکتشاف در میدان گازی مورد مناقشه آرش در خلیج 
فارس را انجام خواهد داد، زیرا مشکل پایدار بین دو کشور همچنان حل نشده 
باقی مانده است. محمد دهقان معاون حقوقی رئیس جمهور گفت: »ما طرفی 

هستیم که این میدان را کشف کردیم و ایران هم در آن سهم دارد«.
این اظهارات در حالی مطرح شد که کویت در موارد متعدد اخیر، رسما هرگونه 
یاد  الدوره  عنوان  با  آن  از  )که  آرش  نخورده  دست  ذخایر  در  ایران  مالکیت 

می کند( را رد کرده است.
میدان  این  برآورد شده  نقل کرده،  المانیتور  از  اکوایران که  اساس گزارش  بر 
گازی واقع در خلیج فارس حاوی حدود 220 میلیارد متر مکعب گاز طبیعی و 
300 میلیون بشکه نفت است و در مرز دریایی شرقی کویت واقع شده است. 
ایران مرزی با کویت ندارد، اما اعلام کرده که بخشی از ذخایر این میدان در 

آب های سرزمینی کشور قرار دارد. 
امتیازات دریایی  ایران و کویت  آرش در دهه 1960 کشف شد، زمانی که به 

داده شد.
ایران و رویال داچ  انگلیس و  ترتیب به شرکت نفت  به  این دو  در آن زمان، 
شل حق حفاری دادند. این اختلاف از آن زمان به دلیل نبود مرزبندی دقیق 

دریایی به طول انجامیده است.
به دنبال حل و فصل مسالمت آميز یا لکنت دیپلماتيک

»حل  یک  دنبال  به  همچنان  تهران  که  کرده  خاطرنشان  ایرانی  مقام  این 
بهره برداری  میدان  این  از  »ما  است:  زمینه  این  در  آمیز«  مسالمت  فصل  و 
کنیم«.  ایجاد  همسایگان  و  کویت  با  مشکلی  نمی خواستیم  زیرا  نکرده ایم 
مقامات  از  است،  »یکپارچه«  اکتشاف  دنبال  به  تهران  اینکه  بیان  با  دهقان 
کویتی به دلیل »عدم اتخاذ رویکرد سازنده تاکنون« انتقاد کرده و توافق کویت 
و عربستان را که تهران بارها آن را »غیرقانونی« توصیف کرده است، رد کرد.

منابع  دارای  که  سعودی،  عربستان  و  کویت   ،2023 مارس  قرارداد  اساس  بر 
انرژی مشترک دریایی هستند، توافق کردند که یک پروژه توسعه مشترک در 

این زمینه انجام دهند و به طور کامل ایران را کنار بگذارند.
به  چهارشنبه  روز  پیشتر  ایران،  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی  کنعانی،  ناصر 
مقامات کویتی گفته بود که »ادعای یکجانبه در بیانیه ها هیچ حقی ]در مورد 

میدان گازی مورد مناقشه[ برای آنها ایجاد نمی کند«.
او هم چنین آمادگی ایران را برای مذاکرات فنی و حقوقی در چارچوبی که به 
نفع هر دو طرف باشد، اعلام کرد.  کنعانی در پاسخ به بیانیه مشترک امیر شیخ 
مشعل آل احمد، حاکم کویت و شیخ محمد بن زاید آل نهیان، حاکم امارات، 
ادعاهای  و  کردند  تاکید  آرش  بر  سعودی  عربستان  و  کویت  حاکمیت  بر  که 

»طرف ثالث« را رد کرد. 
با این حال، در بیانیه پایانی نشست اخیر شورای همکاری خلیج فارس که با 
از لحن  حضور وزرای خارجه کشورهای عضو در ریاض تشکیل جلسه دادند، 

تندتری استفاده شد. 
متعلق به کویت و عربستان سعودی  در این سند ادعا شده که آرش منحصراً 
است و آن ها به تنهایی از حقوق کامل بهره برداری از آن برخوردارند. در ادامه 
این  در  دیگر  طرفین  حقوق  وجود  ادعای  گونه  »هر  قاطع  طور  به  بیانیه  این 

زمینه« را رد کرد.
ادعای  که  طرف هایی  سوی  از  تنها  را  ایرانی  مقامات  آرش  سر  بر  مناقشه 
داخلی  منتقدان  است.  نداده  قرار  فشار  تحت  دارند  را  آن  انحصاری  مالکیت 
دولت ابراهیم رئیسی، هم در این بابت ساکت ننشسته اند. آن ها اظهار می کنند 
که وزارت امور خارجه به دلیل ملاحظات سیاسی با کویت و عربستان سعودی 
با ملایمت برخورد می کند - به ویژه با توجه به توافق تجدید روابط با ریاض 
در سال گذشته که منجر به پایان دادن به هفت سال روابط خصومت آمیز بین 

دو کشور شد.
با  روابط  شدن  گرم  مسیر  تغییر  از  جلوگیری  برای  دولت  منتقدان،  گفته  به 

ریاض، منافع ملی کشور در آرش را به خطر می اندازد. 
از  خورداری  واسطه  به  را  رئیسی  انتخاب،  خبری  پایگاه  پرطنین تر،  همه  از 
میدان  این  در  ایران  مشروع«  »حقوق  از  مؤثر  دفاع  و  »شجاعانه»  موضع 
مشترک مورد حمله قرار داد و استدلال کرد »لکنت زبان دیپلماتیک« دولت 
رئیسی، تنها کویت و عربستان سعودی را جسورتر می کند و »مطالبات بیش از 

حد و ماجراجویی بیشتر علیه منافع ایران« را ایجاد می کند.
نبرد بر سر ميدان گازی در ميانه تنش های ژئوپليتيکی

بر  اختلاف  اینکه  علی رغم  مانیتور،  ژئوپالیتیکال  نوشته  به  شرایط،  همین  در 
سر  آرش به دهه 1960 برمی گردد،  تنش ها بر سر این میدان گازی در چند 
ماه گذشته به دلیل عوامل مختلف سیاسی و اقتصادی تشدید شده و به منبع 

تنش های ژئوپلیتیکی جدید ایران در منطقه مبدل شده است.
کنترل  آوردن  دست  به  جهت  ایران  برای  آشکار  فرصت  یک  آرش  میدان 
درصد   40 به  تنها  دسترسی  تضمین  با  و  است  ارزشمند  انرژی  منبع  یک  بر 
افزایش  را  خود  انرژی  امنیت  می تواند  ایران  بزرگ،  گازی  میدان  چنین  از 
و  نفوذ سیاسی  نتیجه  در  و  افزایش دهد  را  اقتصادی خود  قابلیت های  و  داده 

استراتژیک خود را در منطقه افزایش دهد.
از آن جایی که ایران کشورهای شورای همکاری خلیج فارس را متحد دشمن 
آزمون دیگری  بر سر میدان آرش  افزایش تنش ها  خود در واشنگتن می داند، 
برای ایران در به چالش کشیدن منافع ایالات متحده در منطقه ایجاد می کند.

سه آزمون مهم
تنش های رو به رشد در خلیج فارس سه آزمون مهم را به همراه خواهد داشت. 
ایران؛  اولًا، میزان موفقیت توافق عادی سازی روابط بین عربستان سعودی و 
برقراری  برای  چین  تلاش  چگونگی  و  خاورمیانه  در  چین  نفوذ  میزان  ثانیاً، 
به  توجه  با  موضوع  )این  منطقه  بازیگران  دیگر  با  ایران  تنش های  در  تعادل 
اینکه چین در حال حاضر شریک تجاری اصلی ایران است و به دنبال ردپای 
از  است،  خاورمیانه  و  فارس  خلیج  همکاری  شورای  در  گسترده تر  اقتصادی 

اهمیت ویژه ای برخوردار است. 
غزه،  جنگ  چارچوب  در  حاضر  حال  در  خاورمیانه  در  چین  نفوذ  حال،  این  با 
جنگ داخلی در سودان، و تهدیدات در دریای سرخ، محدود شده است؛ و ثالثاً، 

میزان تعهد استراتژیک ایالات متحده به خاورمیانه.
میدان آرش یک نقطه اختلاف قابل توجه در منطقه خلیج فارس است و ایران، 

عربستان سعودی و کویت برای کنترل با هم رقابت می کنند. 
تعامل  یک  تأثیر  تحت  گازی  ذخایر  از  بهره برداری  و  دسترسی  برای  رقابت 
بالقوه  طور  به  که  است  استراتژیک  و  سیاسی  اقتصادی،  منافع  از  پیچیده 
منطقه  در  بیش تر  بی ثباتی  به  و  کند  تشدید  را  موجود  رقابت های  می تواند 

کمک کند.
در  شرکت  درگیر  طرف های  همه  برای  کنونی  شرایط  در  میدان  این 
حال  در  تنش های  به  رسیدگی  برای  همکاری  و  دیپلماتیک  گفت وگوهای 
گسترش و جلوگیری از هر گونه تشدید تنش که خطر عواقب منفی برای کل 

منطقه را به دنبال دارد، بسیار مهم به نظر می رسد.

حالا مشاهده آخرین وضعیت دوستان در شبکه های 
افراد غریبه  از  اجتماعی جای خود را به ویدیوهایی 
داده که شبیه تلویزیون است. پست های عمومی به 
پیام رسان ها  در  بسته  گروه های  به  فزاینده ای  طور 
منتقل می شود. شبکه های اجتماعی در حال تحول 

هستند و ...
به گزارش تسنیم »شبکه های اجتماعی دیگر چندان 
اجتماعی نیستند!«؛ این ایده یادداشت مهمی است که 

هفته نامه اکونومیست مدتی قبل منتشر کرد.
گروه های  به  اجتماعی  شبکه های  کاربران  فعالیت 
خصوصی در  پیام رسان ها )مثل واتس اپ و تلگرام( 
اجتماعی  شبکه های  درون  محتوای  و  شده  منتقل 
)مثل توئیتر و اینستاگرام( با محتوای افراطی جایگزین 
کاربران  برای  مشکلاتی  که  امری  است.  شده 
شبکه های اجتماعی و پیام رسان ها ایجاد خواهد کرد.

از  بیش  است:  آمده  یادداشت  این  مشروح  ادامه  در 
20 سال از زمانی که فیس بوک متولد شد و دنیای 
جدیدی را خلق کرد، گذشت؛ اما حالا پس از 20 سال 
از فراگیر شدن شبکه های اجتماعی، آن ها دستخوش 
قرار  توجه  مورد  که کمتر  دگرگونی عمیقی شده اند 
اجتماعی  شبکه های  عجیب  جادوی  است.  گرفته 
آنلاین ترکیب تعاملات شخصی با ارتباطات جمعی 
بود. اکنون این ترکیب، دوباره به دو قسمت تقسیم 

شده است.
حالا مشاهده آخرین وضعیت دوستان در شبکه های 
افراد غریبه  از  اجتماعی جای خود را به ویدیوهایی 
داده است که شبیه تلویزیون است. پست های عمومی 
به طور فزاینده ای به گروه های بسته در پیام رسان ها 
منتقل می شود. شبکه های اجتماعی در حال تحول 
هستند و همین امر اکنون مشکلاتی را ایجاد کرده 

است.
از  را  اینترنت  مردم  زیرا  است،  مهمی  موضوع  این 
طریق شبکه های اجتماعی تجربه می کنند. استفاده 
از پلتفرم های شبکه های اجتماعی بیش از یک چهارم 
ساعت بیداری را شکل می دهد. شبکه های اجتماعی 
علاوه بر سرگرم کننده بودن، محل بحث آنلاین و 

کمپین های سیاسی هستند.
ویژگی بارز شبکه های اجتماعی جدید این است که 
 ،TikTok دیگر چندان اجتماعی نیستند! با الهام از
برنامه هایی مانند فیس بوک به طور فزاینده ای ترکیبی 
هوش  توسط  که  می کنند  ارائه  را  کلیپ هایی  از 
مصنوعی انتخاب شده است؛ آن هم بر اساس رفتار 
تماشای کاربر و نه ارتباطات اجتماعی آن ها. در ضمن 
مردم کمتر از گذشته پست می گذارند. از سال 2020، 
انتشار مطالب  از  آمریکایی هایی که می گویند  سهم 
مربوط به زندگی روزانه شان به صورت آنلاین لذت 
می برند از 40 درصد به 28 درصد کاهش یافته است.

چراغ های »میدان شهر دیجیتال« در حال خاموش 
شدن است البته برخی از نتایج این اتفاق، خوشایند 
جلب نظر  برای  که  می گویند  سیاسی  فعالان  است! 
گروه های خصوصی در پلتفرم هایی نظیر واتس اپ یا 
تلگرام، باید پیام های خود را ملایم تر کنند. یک پست 
تحریک آمیز که ممکن است در توئیتر به خوبی لایک 
بگیرد، ممکن است در گروه واتس اپی والدین مدرسه، 

دافعه ایجاد کند.
یا  تلگرامی  گروه های  که  می رسد  به نظر  اکنون 
مناسب تر  نوجوانان  روان  سلامت  برای  واتس اپی، 
مورد  عمومی  فضای  در  زندگی شان  که  چرا  باشد 

تجزیه و تحلیل دیگران قرار نمی گیرد. 
علاوه بر این، پیام رسان هایی نظیر واتس اپ و تلگرام 
از این جهت مفیدتر هستند که پست ها را بر اساس 
ترتیب زمانی نشان می دهند نه بر اساس الگوریتمی 
که ایجاد هیجان کند و این نیز برای سلامت روان 

بهتر است!
کاربران،  اجتماعی،  شبکه های  جدید  دنیای  در 
متمایل  پیام رسان ها  در  به گروه های کوچک  بیشتر 
به  را  خود  مشکلات  جدید  دنیای  این  اما  شده اند 
در  رمزگذاری شده  گفت وگوهای  اگرچه  دارد.  همراه 
حفظ  به  واتس اپ،  یا  تلگرام  در  کوچک  گروه های 
می کند  کمک  اقتدارگرا  نظام های  در  انسان  جان 
اما این گروه ها محیط مناسبی برای پخش دروغ ها 
هستند. سیاستمداران در هند از واتس اپ برای پخش 
دروغ ها استفاده کرده اند در حالی که این دروغ ها در 

شبکه های باز مانند فیس بوک، حذف می شدند.
در سمت دیگر، به نظر می رسد الگوریتم های شبکه 
باز )مثل توئیتر و اینستاگرام( که توسط رفتار کاربران 
پخش  را  ویدیوها  افراطی ترین  می شوند،  هدایت 
گذشته،  در  بگیرند؛  را  مخاطب  واکنش  تا  می کنند 
وایرال  اجتماعی  شبکه  یک  در  چیزی  اینکه  برای 
بگذارند  اشتراک  به  را  آن  بودند  مجبور  مردم  شود، 
اما اکنون آنها آن را صرفاً با تماشا کردن یک ویدئو، 
به وایرال شدن آن کمک می کنند زیرا الگوریتم های 
شبکه های اجتماعی به محتوایی که بیشترین تعامل 

را جذب می کند، پاداش می دهد.
این شرایط جدید به کسانی مانند ترامپ یا تاجران 
اطلاعات نادرست، سود خواهد رساند چرا که آن ها 
بهتر از هر کس می توانند از مخاطب واکنش بگیرند؛ 
 deep با  که  محتوایی  جدید،  وضعیت  این  در 

fake تولید شده باشد به راحتی وایرال می شود.
آنچه از ظهور اخبار جعلی مهم تر است، کمبود اخبار 
تغییر  زمان  از  است؛  اجتماعی  در شبکه های  واقعی 
جهت شبکه به سمت سرگرمی ، اخبار تنها 3 درصد 
می دهد.  تشکیل  را  می بینند  آن  در  مردم  آنچه  از 
از  درصد   19 تنها  اجتماعی،  شبکه های  سراسر  در 
بزرگسالان داستان های خبر را به اشتراک می گذارند 
درصدی   26 کاهش   2018 سال  با  مقایسه  در  که 

داشته است.

آیا پایان عصر »شبکه های 
اجتماعی« فرا رسیده است؟

تلاش های مختلف برای حذف کنکور حداقل در یک دهه گذشته راه به جایی 
نبرده است؛ افزایش سهم معدل امتحانات نهایی در پذیرش دانشگاه ها باعث 
شده که برخی کارشناسان امر مدعی شوند: حتی یک درصد تأثیر قطعی 
معدل در پذیرش دانشگاه ها ظلم به داوطلبان است!به گزارش تسنیم، »حذف 
کنکور« از آن دسته موضوعات پرچالش و ادامه داری است که در یک دهه 
گذشته، اظهارنظر و سیاست گذاری درباره آن بسیار بوده اما کنکور تا به امروز 
حذف نشده است.با این حال شورای عالی انقلاب فرهنگی در قالب مصوبه ای 
به دنبال کمرنگ کردن کنکور رفت و طبق این مصوبه که تیر سال 1401 
ابلاغ شد، سهم امتحانات نهایی در پذیرش دانشگاه ها پررنگ شد و بر این 
اساس تا سال 1406، سهم سوابق تحصیلی به 60 درصد می رسد با این حال 
کنکور همچنان باقی بوده و سهم 40 درصدی خواهد داشت.در گفت و گویی با 
حضور علی امرایی؛ عضو کمیسیون آموزش دیده بان شفافیت و عدالت و جلیل 
یونسی استاد دانشگاه علامه طباطبایی در رشته سنجش و اندازه گیریموضوع 
حذف کنکور و مزایا و معایب مصوبه کنکوری شورای عالی انقلاب فرهنگی 
بررسی شد.علی امرایی عضو کمیسیون آموزش دیده بان شفافیت و عدالت در 
پاسخ به این پرسش که »آیا کنکور باید حذف شود یا خیر« گفت: در ایران 
با توجه به اینکه ظرفیت رشته های پرمتقاضی دانشگاه ها بسیار محدود است 
فعلًا نمی  توان کنکور را حذف کرد به عنوان مثال مجموع ظرفیت پذیرش در 
رشته های علوم پزشکی کمتر از 20 هزار نفر است در حالیکه یک میلیون نفر 

از داوطلبان برای تحصیل در این رشته ها رقابت می کنند!
روش جایگزین برای كنکور نداریم

وی افزود: برای حذف کنکور نیازمند طراحی و ارائه مدل جایگزین هستیم 
دارد،  وجود  جایگزینی  مدل  هم  اگر  و  است  نیفتاده  اتفاق  این  هنوز  که 
زیرساخت های آن ضعیف است؛ کشورهای مختلف جهان هم برای پذیرش 
دانشگاه ها، مدل  های مشابه کنکور  دارند البته کنکور معایبی دارد اما هنوز 
روش جایگزین برای آن وجود ندارد.عضو کمیسیون آموزش دیده بان شفافیت 
و عدالت بیان کرد: مصوبه کنکوری شورای عالی انقلاب فرهنگی اشکلات 
بسیاری داشت و درباره این اشکالات 5 نامه به رئیس جمهور نوشتیم که 
دستور پیگیری داد اما دبیر سابق شورای عالی انقلاب فرهنگی همچنان پاسخ 
نامه ها را نداده است، در نهایت مصوبه کنکوری پس از سه بار اصلاح، ابلاغ 

شد.
كتاب های شب امتحان روانه بازار شد

امرایی با اشاره به اینکه برخی از موسسات آموزشی فعال در حوزه  انتشار 
کتاب های کمک آموزشی قبل از ابلاغ مصوبه کنکوری شورای عالی انقلاب 
فرهنگی، کتاب های امتحانات تشریحی را چاپ کرده بودند، گفت: این پرسش 
مطرح است که این موسسات چگونه از آماده شدن این مصوبه برای ابلاغ 

اطلاع داشتند تا کتاب شب امتحان را روانه بازار کنند!
وی ادامه داد: مصوبه کنکوری به بهانه برچیدن بازار موسسات کنکور ابلاغ شد 
اما هم اکنون کتاب های آمادگی برای امتحانات نهایی هم وارد بازار شده است 
چون 50 درصد تأثیر معدل و 50 درصد تأثیر کنکور را داریم و کنکور همچنان 
بازار خود را دارد و در کنار آن بازار مالی جدید برای امتحانات نهایی ایجاد شده 
است.عضو کمیسیون آموزش دیده بان شفافیت و عدالت بیان کرد: هم اکنون 
در ماه های خرداد، شهریور و دی ماه، 30 بار امتحانات نهایی برگزار می شود و 
80 درصد داوطلبان کنکور در پرسشنامه ای که بعد از کنکور به آنها ارائه شد، 

مخالفت خود با تأثیر قطعی سوابق تحصیلی را اعلام کردند!
اختلاف ۱۰ نمره ای در برگه های امتحانات نهایی

امرایی با طرح این پرسش که چرا باید در تصحیح اوراق امتحانات نهایی 
شاهد اختلاف 10 نمره ای یک برگه میان مصححان مختلف باشیم، متذکر 
شد: سازمان سنجش در سال های 62 و 63 امتحانات تشریحی برگزار کرد که 
ناموفق بود چون تصحیح کننده در ساعات مختلف که برگه را تصحیح می کرد، 
یا سه نمره  نمرات متفاوتی داشت یعنی یک شخص برای یک برگه دو 
متفاوت تولید می کرد!وی ادامه داد: آیا می دانید اختلاف 0.25 در نمره چقدر 
در پذیرش داوطلب اختلاف ایجاد می کند؟ در امتحانات نهایی سال های 98 و 
99 چندین هزار نفر معدل کتبی بالای 19 داشتند و یکی از نمایندگان مجلس 
اعلام کرده بود »اگر فردی معدل کتبی او کمتر از 19.1۷ باشد نمی تواند در 

رشته های پزشکی، دندانپزشکی و داروسازی پذیرفته شود!«
خداحافظی با رشته پزشکی برای این داوطلبان

وی با اشاره به اینکه چندین هزار نفر از دانش آموزان معدل 19.۷5 تا 20 دارند، 
گفت: داوطلبانی که معدلشان کمتر از این است باید با رشته های پزشکی 

خداحافظی کنند.

مصوبه كنکوری وضعيت استان های محروم را ارتقا نداد
عضو کمیسیون آموزش دیده بان شفافیت و عدالت گفت: طبق اطلاعاتی که 
بعد از اجرای مصوبه کنکوری از وزارت آموزش و پرورش دریافت کردیم تا 
بدانیم وضعیت استان های محروم با اجرای این مصوبه چگونه بود مشاهده 
کردیم، رتبه نخست در پذیرش داوطلبان کنکور مربوط به استان یزد بود، یزد 

جزو استان هایی است که کمترین میزان تورم را دارد.
وی ادامه داد: رتبه آخر در پذیرش داوطلبان کنکور مربوط به استان سیستان 
و بلوچستان بود و بیشترین تورم نیز مربوط به این استان است و به این نتیجه 
رسیدیم که معدل امتحانات نهایی با میزان تورم رابطه معکوس دارد و در 
نتیجه مصوبه کنکوری در مسیر عدالت ابلاغ نشده است.امرایی با اشاره به 
اینکه داوطلبان می گویند در کنکور دو بار در آزمون شرکت می کنند اما برای 
امتحانات نهایی باید 30 بار آزمون دهند، گفت: در بررسی هایی که انجام دادم 
در هیچ کشوری از جهان مدلی مشاهده نکردم که براساس نتایج امتحانات 

نهایی برای رشته های پرمتقاضی دانشجو پذیرش کنند.
تأثير قطعی معدل ظلم به داوطلبان؟!

وی مدعی شد: حتی یک درصد تأثیر قطعی معدل در پذیرش دانشگاه ها ظلم 
به داوطلبان است.همچنین جلیل یونسی استاد دانشگاه علامه طباطبایی در 
رشته سنجش و اندازه گیری نیز درباره حذف کنکور گفت: کنکور را نمی توان 
کنار گذاشت اما باید به سمت حذف آن حرکت کنیم؛ هم اکنون آموزش و 
پرورش با آموزش عالی و آموزش پزشکی هماهنگ نیستند و گاهی با اختلاف 

مواجه می شوند.یک دليل عجيب برای ابلاغ مصوبه كنکوری
وی افزود: علت ابلاغ مصوبه کنکوری شورای عالی انقلاب فرهنگی نیز 
سوءتفاهم میان سازمان سنجش و  وزارت آموزش و پرورش بود؛ مسئولان 
سازمان سنجش به مسئولان وزارت آموزش و پرورش اطلاعات لازم را ارائه 
نمی کردند به همین دلیل آموزش و پرورش از طریق رایزنی با شورای عالی 

انقلاب فرهنگی توانست مصوبه کنکوری را دریافت کند.
استاد دانشگاه علامه طباطبایی با اشاره به اینکه در ابلاغ مصوبه کنکوری 
عجله کردند، گفت: زمانی می توان از تغییر سخن گفت که شرایط جایگزین 
فراهم شده باشد؛ بنده با حذف کنکور موافقم به شراط آنکه آموزش و پرورش 

اصلاح شود اما این وزاتخانه هم اکنون به میزان نیاز معلم هم ندارد.

آیا تاثیر قطعی معدل در کنکور ضد عدالت است؟!

کمیسیون نظارت شهرستان تالش
هیات  اجرایی برگزاری انتخابات اتحادیه های صنفی شهرستان تالش

آگهی تمدید فراخوان ثبت نام داوطلبان انتخابات

 اتحادیه صنف فروشندگان کیف،کفش و پوشاک شهرستان تالش
  با عنایت به بند4 صورتجلسه مورخ 1402/02/25 کمیسیون نظارت شهرستان تالش و به استناد ماده 6 آئین نامه اجرایي تبصره 2 )موضوع تبصره 3 ماده 22  و 23 قانون نظام صنفي( ، به منظور برگزاري انتخابات 
اتحادیه صنف فروشندگان کیف،کفش و پوشاک شهرستان تالش، از اعضای محترم آن اتحادیه دعوت می گردد در صورت تمایل به داوطلبی عضویت در هیات مدیره یا بازرس اتحادیه، از تاریخ 1402/01/18 تا 
تاریخ 1402/01/2۷  به مدت10 روز با مراجعه به سامانه ساران به نشانی )election.iranianasnaf.ir( نسبت به ثبت نام و ارسال اینترنتی مدارک خود شامل تصاویر شناسنامه، کارت ملی، پروانه کسب و 
مدرک تحصیلی اقدام و اصل و تصاویر مدارک مذکور را بهمراه 2 قطعه عکس پرسنلی 4*3 به دفتر هیات اجرایی انتخابات به آدرس تالش- خ شهید بهشتی چهارراه قدس، ساختمان دیانسایی طبقه دوم – اداره 

صنعت، معدن و تجارت شهرستان تالش ارائه نمایند. عدم ارائه اصل مدارک به هیات اجرایی به منزله انصراف تلقی خواهد شد.
شرایط داوطلبان عضویت در هيات مدیره و بازرس اتحادیه طبق ماده ۳

1- تابعیت جمهوری اسلامی ایران )برابر شناسنامه(
2-اعتقاد والتزام عملی به نظام جمهوری اسلامی ایران )استعلام از وزارت اطلاعات(

3-نداشتن سوء پیشینه کیفري موثر)استعلام از مراجع ذیصلاح قضایی(
4-عدم ممنوعیت تصرف دراموال ، مانند حجر، ورشکستگی و افلاس )استعلام از مراجع ذیصلاح قضایی(

5-عدم اعتیاد به مواد مخدر)استعلام از نیروی انتظامی( 
6-عدم اشتهار به فساد )استعلام از نیروی انتظامی(

۷-داشتن حداقل مدرک تحصیلی دیپلم برای افراد فاقد سابقه عضویت در هیات مدیره )برابر مدرک تحصیلی یا گواهی معتبر از اداره آموزش پرورش(
8-حداکثر سن در زمان ثبت نام هفتادو پنج سال ) برابر شناسنامه(

9-داشتن پروانه کسب معتبر دائم ) برابر استعلام از اتاق اصناف(
10- داشتن وثاقت و امانت ) اصل بربرائت است مگر وجود مدرک مستندی مبنی بر فقدان وثاقت و امانت(

)شایان ذکر است عضویت افراد در هیات مدیره،  بیش از دو دوره متوالی و یا چهار دوره متناوب ممنوع می باشد.(
جلال صابریان

 رییس هیات اجرایی برگزاری انتخابات
 اتحادیه های صنفی شهرستان تالش
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ارمغانی: مشکل تیم ملی 
سرمربی نیست
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سرمربی سابق تیم ملی بسکتبال ایران می گوید که مشکل 
تیم ملی با تغییر سرمربی حل نمی شود.

سعید ارمغانی در گفت وگو با ایسنا، درباره انتقاداتی که از 
ایران می شود، توضیح داد: من فکر  فدراسیون بسکتبال 
می کنم نفراتی مثل مدیر تیم یا حتی رئیس فدراسیون، 
حتما  که  ندارد  دلیلی  هیچ  تیم،  سرپرست  حتی  و  دبیر 
موفق  مدیران  از  یکی  مثال  عنوان  به  باشند.  بسکتبالی 
بسکتبال ایران قطعا آقای غضنفری بود که اصلا دستش 
به توپ بسکتبال نخورد، اما چون مدیر یک شرکت قوی 
را چگونه  بودند، می دانستند که یک مجموعه  آلمان  در 
هدایت کنند. می دانستند چه کاری نیاز است و کاری که 

ایشان کرد چراغ راه 20 تا 25 سال بسکتبال ما شد. 
یکی از مدیران موفق بسکتبال ایران قطعا آقای غضنفری 
بود که اصلا دستش به توپ بسکتبال نخورد، اما کاری 

که ایشان کرد چراغ راه 20 تا 25 سال بسکتبال ما شد. 
او ادامه داد: اینکه یکسری از آقایان در جامعه بسکتبال 
یا  چرا سرپرست  که  می کنند  انتقاد  خبرنگاری  جامعه  یا 
مدیر تیم بسکتبالیست نیست، از نظر بنده انتقاد درستی به 
شمار نمی رود. خود همین منتقدان ضد و نقیض صحبت 
می کنند؛ اگر در فدراسیون بسکتبال فقط افراد بسکتبالی 
انتخاب  نیاز هستند، در این صورت جواد داوری بهترین 
این  باید  ما  انتقاد کنند.  ایشان  به مدیریت  نباید  و  است 
موضوع را در نظر بگیریم که بد یا خوب بودن مدیریت 
یک فرد به بسکتبالی بودن یا نبودنش نیست، این موضوع 
بستگی به این دارد که افراد چقدر در حیطه مدیریت توانا 
هستند.سرمربی سابق تیم ملی بسکتبال ایران تاکید کرد: 
یک فرد مثل غضنفری که اصلا هم بسکتبالی نبود، مدیر 
سرپرست های  کرد.  دگرگون  را  بسکتبال  و  بود  خوبی 
مختلفی را می شناسم که بسکتبالی نبودند اما بسیار خوب 
کار کردند. افراد در چنین سمت هایی باید مدیریت را بلد 
با  باید  دهند.  انجام  تیم  در  را  اجرایی  کارهای  و  باشند 
فضای بین الملل آشنا باشند و اصلا نیاز به بسکتبالی بودن 
نیست. به عنوان مثال اگر جواد داوری مدیر خوبی باشد به 
دلیل بسکتبالی بودن یا نبودن نیست، اگر هم بد است، به 
بسکتبالی بودنش بستگی ندارد. بحث من این نیست که 
انتخاب ها و نفرات فعلی خوب هستند یا بد،  انتقادی که 

صورت می گیرد را درست نمی دانم. 
او در پاسخ به این سوال که دلیل اصلی حال بد بسکتبال 
ایران در سال های اخیر را چه می داند، تصریح کرد: یکی 
نتایج خوب  در عدم کسب  که  فاکتورهایی  مهم ترین  از 
تاثیرگذار بوده، حال بد بسکتبال پایه ایران است. به عنوان 
مثال همین الان نمی توانیم بگوییم که در تیم ملی 5 یا 
10 بازیکن جوان و بااستعداد را داریم که از پشت خط وارد 
اتفاق  این  دلیل  می گیرند.  را  قدیمی ها  جای  و  می شوند 
هم بی توجهی به پشتوانه سازی و رده های پایه، در سالیان 
گذشته و زمان درخشش نسل طلایی بود. به داوری گفتم 
با هر شرایطی،  تیم ملی ایران به جام جهانی صعود کرده 
است، باید از روزی که به جام جهانی رسیدیم کل تیم ملی 
را یا اینکه 90 درصد را تغییر می دادیم.کارشناس بسکتبال 
ایران تاکید کرد: در این 20 سالی که در اوج بودیم پشتوانه 
سازی نکردیم. غیر از داوری هرکس دیگری هم می آمد 
با این موضوع روبرو می شد. متاسفانه بازیکنانی که داریم 
در سطح نسل طلایی نیستند و آقای داوری هم باید این 
موضوع را تشخیص می داد. من همان زمان هم به داوری 
گفتم که الان با هر شرایطی،  تیم ملی ایران به جام جهانی 
از روزی که به جام جهانی  باید  صعود کرده است، و ما 
رسیدیم کل تیم ملی را 90 درصد تغییر می دادیم و پایه 
تغییر نسل را آنجا می گذاشتیم. با تیم جوان می رفتیم و 
با  اگر  ما  قبول می کردند که  با هم  نیز  بسکتبال  جامعه 
بهترین ترکیب هم برویم همین نتیجه به دست می آید. 
برنامه ریزی قوی  با یک  را می بردیم و  بود جوانان  بهتر 
در مسیر پیشرفت قدم بر می داشتیم. او گفت: ما باید در 
کار  به  بهتر  و  زودتر  چه  هر  را  جوان  نسل  جهانی  جام 
می گرفتیم تا از آن مسابقات به عنوان یک تدارکات خوب 
برای جوان سازی تیم ملی استفاده کنیم. در کنارش باید 
به سطح  تا  می دادیم  قرار  نظر  مد  هم  را  پایه  بسکتبال 
بالاتری برسانیم. البته همه این موضوعات به زمان نیاز 
حدادی،  چون  نفراتی  برای  جایگزین  کردن  پیدا  و  دارد 
صمد نیکخواه، کامرانی، آفاق و ساهاکیان راحت نیست. 
این جوانگرایی زمانی باید انجام می شد که این نفرات در 
اوج بودند. نمی گویم که نفراتی چون یخچالی و جمشیدی 
تیم  که  است  این  من  منظور  نیستند،  خوبی  جانشینان 
این  با  که  بود  فکر  این  به  داوری  نساخته ایم.  را  کاملی 
این  به  باید  اما  بگیرد،  نتیجه  در جام جهانی 2023  تیم 
موضوع توجه می کردیم که نمی شد با این تیم برزیل را 
تغییرات  دلیل  که  سوال  این  به  پاسخ  در  ببریم.ارمغانی 
زیاد در سمت سرمربیگری تیم ملی را چه چیزی می داند، 
اظهار کرد: داوری به این فکر بود که با این تیم در جام 
جهانی 2023 نتیجه بگیرد، اما باید به این موضوع توجه 
می کردیم که نمی شد با این تیم برزیل را ببریم. به المپیک 
هم نمی رسیدیم چون فعلا در تیم ملی ایران پتانسیل این 
کار را نداریم. داوری باید این مهم را تشخیص می داد و 
درست عمل می کرد. تحت فشارهایی قرار گرفت و سعی 
هم  سرمربی  تغییر  البته  که  کنند  ایجاد  تغییرات  کردند 
نتیجه نداد. مشخص شد که راه حل، تغییر سرمربی نبود و 
مربی جادوگر نیست.او در پاسخ به این سوال که آیا با توجه 
به این توضیحات، برکناری هاکان دمیر راه حل مناسبی 
است، تصریح کرد: من نحوه کار ایشان را نمی شناسم و 
اصلا روابط ایشان را نمی دانم که چگونه است، ولی به طور 
کلی به نظر من اگر این اتفاق هم بیفتد تغییر خاصی انجام 
نمی شود. مشکل جای دیگری است. با این حال بنده در 
هر شرایطی آرزوی موفقیت برای بسکتبال ایران دارم و 
به داوری هم گفته ام که اصلا دنبال پست و سمت نیستم، 
اما من ایرانی هستم و با تمام وجودم هر کمکی از دستم 
جامعه  از  می دهم.  انجام  داشتی  چشم  هیچ  بدون  برآید 
بسکتبال خواهش دارم که این مخالفت های شخصی را 
کنار بگذارند، مهم این نیست چه کسی در راس کار است 

و مهم انجام کار است.

برگ سبز )شناسنامه( خودروی سواری سایپا تیپ 
*131SE سفید-روغنی مدل 1393،شماره انتظامی 
۷36 ص 65 ایران 49 به شماره موتور 5313551 و 
شماره شاسی NAS412100E10۷6595 به نام 

روح الله کریمی لیشتر مفقود گردیده و از درجه اعتبار 
ساقط می باشد

فاینورد بند تمدید جهانبخش را فعال نمی کند
باشگاه فاینورد به طور رسمی اعلام کرد که بند تمدید یک ساله قرارداد بال ایرانی اش را فعال نخواهد کرد.

به گزارش تسنیم باشگاه فاینورد با انتشار بیانیه ای وضعیت آینده حرفه ای علیرضا جهانبخش را تشریح کرد. این 
بال ایرانی قرارداد فعلی اش با این باشگاه هلندی در پایان فصل جاری منقضی می شود و در قرارداد او بند تمدید 

یک ساله وجود دارد.
در این بیاینه آمده که این باشگاه هلندی بند تمدید یک ساله قرارداد دو بازیکن خود یعنی علیرضا جهانبخش و 
کوستاس لامپرو را تمدید نخواهد کرد و این موضوع را به اطلاع آنها رسانده است. فاینورد اما تأکید کرد که فسخ 

رسمی قرارداد یا خودداری از فعال کردن بند تمدید قرارداد همیشه به معنای پایان همکاری نیست و این باشگاه ممکن است برای 
عقد قرارداد جدیدی با این دست بازیکنان برای فصل آینده، وارد مذاکره شود.

پطبق توافق باشگاه فاینورد با جهانبخش و دیگر بازیکنانی که قراردادشان در پایان فصل جاری منقضی می شود، این باشگاه باید تا 
تاریح یکم آوریل )13 فروردین( به طور رسمی به آنها اعلام می کرد که قصدی برای فعال کردن بند تمدید یک ساله قراردادشان 
ندارد و همین کار را هم کرد.جهانبخش 30 ساله که مصدومیت اخیر خود را پشت  سر گذاشته و آماده بازگشت به ترکیب فاینورد 

است، تاکنون در 99 بازی برای فاینورد به میدان رفته و آمار 1۷ گل زده و 15 پاس گل را از خود بر جای گذاشته است.

»جهش تولید« در ورزش ایران چگونه اتفاق خواهد افتاد؟
دارند  اعتقاد  استان ها  کل  مدیران  و  ورزشی  فدراسیون های  روسای 
خواهد  فراهم  سال 1403  شعار  محقق شدن  برای  را  زمینه  ورزش 
نزدیک و  تعامل  پرانرژی  نیروهای جوان و  با  این حوزه  کرد چراکه 

تاثیرگذاری دارد.
به گزارش مهر، مقام معظم رهبری بعد از گذشت 4 سال دوباره موضوع 
جهش در تولید را به عنوان شعار سال برگزیدند اما این بار تاکید ویژه ای 
نسبت به مشارکت مردم در تحقق این جهش داشتند. تحقق جهش 
قابل توجه در تولید کشور مستلزم فراهم شدن ملزومات و بسترهایی 
است که باید مد نظر مسؤولان نهادهای مختلف و سیاست گذاران 

باشد.
در این میان ورزش به عنوان یکی از حوزه هایی که مورد توجه مردم 
است می تواند در بخش های مختلف زمینه تحقق شعار سال را فراهم 
کند. روسای فدراسیون های ورزشی و مدیران کل ورزش استان های 
مختلف در مورد شعار سال و راهکارهای محقق شدن آن در ورزش 

اظهار نظر کرده اند.
سهرابيان: پرورش و شناسایی استعدادها اولویت است

علیرضا سهرابیان با اشاره به نامگذاری سال 1403 توسط رهبر انقلاب 
با عنوان »جهش تولید با مشارکت مردم«، اظهار کرد: ورزش در کشور 
می تواند از جهات مختلف در زمینه تولید فعال باشد که همگی آن ها با 

مشارکت مردم امکان بیشتری پیدا می کند. 
پرورش و شناسایی افراد مستعد با همکاری نهادها و ارگان های مردمی 
و به نوعی تولید ورزشکار یکی از جنبه های جهش تولید با مشارکت 
مردم است که می تواند در سال 1403 در دستور کار قرار گیرد و در 
جهت پیشرفت ورزش و نهایتاً برافراشته شدن پرچم ایران عزیز مسیر 

را هموار کند.
از  یکی  داد:  توضیح  هم  ورزشی  تجهیزات  تولید  درباره  سهرابیان 
دغدغه های مهم اهالی ورزش خرید تجهیزات به روز و وارد کردن آن 
با توجه به هزینه های گزاف و طی پروسه های دیگر است. اما با توجه 
به توان بالای تولید داخلی خصوصاً کارگاه های کوچک یکی دیگر از 
مواردی است که با فراهم شدن زمینه ها پس از نگاه مثبت مقام معظم 
رهبری در سال جدید می تواند حمایت از تولیدکنندگان خرد از بدنه 
مردم و در کنار آن تامین تجهیزات مورد نیاز ورزشکاران را در سطوح 

مختلف در پی داشته باشد.
رییس فدراسیون قایقرانی در پاسخ به این سوال که »به عقیده شما 
راهکارهای لازم برای تحقق شعار سال در ورزش در راستای حمایت 
همه جانبه از تولید با رویکرد پیشرفت ورزش کشور چیست؟« بیان کرد: 
سال گذشته پس از وقفه طولانی، شورای عالی ورزش تشکیل جلسه 
داد که خروجی آن تصمیمات مهمی هم بود، گمان می کنم با تشکیل 
این شورا و ایجاد شوراهایی در راستای بررسی و ارایه برنامه های کوتاه 
مدت با حضور اصحاب ورزش می تواند زمینه ساز آغاز یک پویش ملی 

باشد.
با  توليداتِ  افزایش  بخش  نوید   ۱۴۰۳ سال  زارعی: 

كيفيتِ ایرانی
رییس فدراسیون کوهنوردی و صعودهای ورزشی در این مورد گفت: 
بی شک رونق »تولید« و جهش در این زمینه، تبعات مختلف و متعددی 
برای تحقق آرمان ها و منافع ملی دارد که از »استقلال اقتصادی و 

غیرنفتی« تا »اشتغال و امیدآفرینی« را نوید می دهد.
فراگیر  پدیده ی  عنوان یک  به  این عرصه، »ورزش«  در  افزود:  وی 
»اجتماعی - فرهنگی« که با سلامت جسمی و روانی جامعه ارتباط 
مستقیم و اثرگذار دارد، می تواند از »تولید ملی« در تأمین »تجهیزات 
بی گمان  که  ببرد  فراوان  بهره ی  مرتبط،  ملزومات  سایر  و  ورزشی« 
موجود  موانع  رفع  و  ورزشی  تولیدکنندگان  از  دولت  حمایت های  با 
برای  گذشته  چندسال  در  که  خوبی  مسیر  مشارکت ها،  تسهیل  و 
برخورداری از تولیدات استاندارد ورزشی طی شده است، با جهشی قابل 

ملاحظه در سال جاری مواجه شود.
رضا زارعی خاطرنشان کرد: از رهگذر »اقتصادی تولید محور«، رونق و 
جهش در این عرصه، علاوه بر اینکه جامعه ورزش در تأمین تجهیزات 
مورد نیاز با »هزینه های متعارف« سود می برد، چه بسا این تولیدات 
جهان،  و  منطقه  بازارهای  در  درخشش  با  بتواند  ورزشی،  باکیفیت 

دستآوردها و منافع ارزشمندی در صادرات را نیز به ارمغان آورد.
نقش استفاده از توليدات داخلی در ورزش

و  ماهیت  به  اشاره  با  کرمانشاه  استان  جوانان  و  ورزش  مدیرکل 
کارکردهای ورزش در جامعه گفت: این حوزه بدلیل همین کارکردهای 
نهادینه شدن  قادر است نقش مهمی در  چند وجهی و ماهیت خود 
این مورد گفت: ترغیب  ایفا می کند.منوچهر حاتمی در  تولید  جهش 
قهرمانان، باشگاه ها، تیم های مطرح در سطوح مختلف به استفاده از 

تولیدات ملی بدلیل ماهیت رسانه ای و شهرت ورزش، اقدامی اثربخش 
در ترویج فرهنگ تولید و همچنین فرهنگ استفاده از کالاهای ایرانی 

در میان عموم مردم خواهد بود.
وی محیط ورزش برای تبلیغ و ترویج تولیدات داخلی را بسیار مناسب 
دانست و ادامه داد: انتظار می رود بین استفاده جامعه ورزش از تولیدات 
داخلی و حمایت آنها از ورزش در قالب اسپانسری، با هدف ترویج و 

تبلیغ تولیدات داخلی، ارتباط بهتری ایجاد شود.
نهاد  فعالیت سازمان های مردم  به نقش تشکیل و  ادامه،  حاتمی در 
ورزشی، کانون های ورزش محلات، باشگاه ها و تیم های ورزشی در 
رویدادهای  برگزاری  گفت:  و  پرداخت  ملی  تولید  افزایش  به  کمک 
مختلف، میزبانی رقابت های بین المللی می تواند در این زمینه بسیار 

مؤثر باشد.
پرورش  زمينه  در  می تواند  ورزش  در  توليد  طباطبایی: 

ورزشکار و مربی باشد
و  رهبری  معظم  مقام  صحبت های  گفت:  کاراته  فدراسیون  رییس 
با مشارکت مردم مورد توجه  نامگذاری سال 1403 به جهش تولید 
اهالی ورزش است و تمام ارکان ورزش در جهت تحقق این شعار گام 

خواهند برداشت.
وی افزود: در ورزش باید به مقوله تولید توجه ویژه شود. این تولید 
می تواند در زمینه پرورش ورزشکار و مربی باشد. البته برای انجام این 

کار نیاز به برنامه ریزی اصولی و توجه به زیر ساخت ها است.
انسانی غنی  نیروی  نظر  از  ایران  طباطبایی خاطرنشان کرد: ورزش 
است و استعدادهای بیشماری در تمامی رشته ها از جمله کاراته در آن 
وجود دارد. همین ظرفیت غنی در نیروی انسانی وجه تمایز ورزش ما 

با بسیاری از کشورهای منطقه است.
رییس فدراسیون کاراته یادآور شد: با تمام این تفاسیر تحقق شعار سال 
در ورزش ایران قطعاً محقق خواهد شد. در رشته ای مانند کاراته در 
زمینه پرورش ورزشکاران و مربیان اقدامات خوبی صورت گرفته و باید 
با سرعت بیشتری ادامه یابد. توجه به این مهم اینده ورزش را در دو 

بخش قهرمانی و همگانی بیمه خواهد کرد.
پریدر: ورزش می تواند صنعتی در حوزه اشتغال و توليد 

باشد
سرپرست فدراسیون شطرنج گفت: ضرورت دارد ضمن توجه به شعار 
سال »جهش تولید با مشارکت مردم« تلاش کنیم آن را در مرحله 
اجرا و عمل پیاده سازی کنیم و در این راستا تمام تلاش خود را به 

کار خواهیم گرفت.
استاد بزرگ شادی پریدر ادامه داد: صنعت و اشتغال در حوزه ورزش 
از مواردی است که نقش به سزایی در رشد و توسعه شطرنج دارد و 
و  بیانات  و  کنیم  توجه  از گذشته  بیش  آن  تأثیرات مهم  به  بایستی 
منویات مقام معظم رهبری )مد ظله العالی( سرلوحه کارمان باشد و 
ضمن توجه به قوانین رسمی جمهوری اسلامی ایران در حوزه اشتغال 
و تولید به دنبال حمایت از جامعه ورزش و تشویق آن ها برای مشارکت 
از  این تفکر می توانیم بسیاری  باشیم و در دورنمای  تولید  در زمینه 
تجهیزات مرتبط با ورزش در رشته های مختلف ورزشی را در داخل 
کشور تولید کنیم کما اینکه این اتفاقات از سال های گذشته آغاز شده 

است.
در  باید  ورزشی  مدیران  برنامه ریزی  و  رویکرد  کرد:  تصریح  پریدر 
مسیری باشد که توسعه و تعالی صنعت ورزش در دستور کار قرار گیرد 
و افراد فعال و نیمه فعال صنعت ورزش تشویق به حضور در این میدان 
شوند تا بخش عمده ای از مشکلات اشتغال و تولید با حضور جوانان 
و ورزشکاران این مرز و بوم مرتفع شود زیرا اگر ارزش بازار ورزش از 
اقتصاد  پایگاه های اطلاع رسانی و تحلیلی  از دیدگاه  اقتصادی  لحاظ 
متوجه  کنیم  بررسی  را  تا سال 2023  کلی  بررسی های  ورزش طی 
می شویم بیش از 560 میلیارد دلار بوده است و آن ها برآورد کرده اند 
که این رقم تا سال 2028 به 650 هزار میلیارد دلار می رسد و نباید از 

غافله عقب بمانیم.
سرپرست فدراسیون شطرنج در پایان گفت: از حضور صنعتگران و افراد 
فعال در حوزه تولید و اشتغال همواره در فدراسیون شطرنج استقبال 
کرده ایم و از سال جدید نیز این موضوع بیش از گذشته برای ما اهمیت 
دارد و منویات مقام معظم رهبری در تمامی سال های گذشته راهگشای 

مشکلات اقتصادی در کشور علی الخصوص ورزش بوده است.
سال  شعار  تحقق  راستای  در  ورزشی  محصولات  توليد 

است
مدیر کل ورزش و جوانان استان زنجان گفت: خود کفایی در تولید این 
محصولات با مشارکت مردمی، جهشی دربخش تولید کشور است و 

توسعه اقتصادی را رقم خواهد زد. 
انتخاب شعار »جهش تولید با مشارکت مردم« از سوی رهبر فرزانه 
انقلاب گویای آن است که ایشان هوشمندانه و دقیق به تمامی ارکان 
و مولفه های توسعه واقعی توجه داشته اند. با تحقق این شعار و جلب 
حداکثری مشارکت مردمی، اقتصاد ایران قطعاً به جهش بزرگی دست 

خواهد یافت.
جواد بازرگان عنوان کرد: جهش تولید در بخش ورزشی نیز با همراهی 
و مشارکت مردم بتواند انقلابی در این عرصه ایجاد می کند چرا که 
اقتصاد  توسعه  ورزشی،  لوازم  و  محصولات  در  کفایی  خود  و  تولید 
را  ملی  عزت  افزایش  و  خارجی  محصولات  از  نیازی  بی  و  ورزشی 
به دنبال خواهد داشت. امروزه صنعت ورزش در دنیا علاوه بر توسعه 
ورزش بر اقتصاد جوامع نیز تاثیری مستقیم داشته کشورها را در مسیر 
رشد قرار داده است و جهش تولید در این بخش نیز جز با مشارکت 

تولید کننده ها از اقشار مردم محقق نخواهد شد.
قهرمان پروری و نقش آن در توسعه اقتصادی با حضور و مشارکت 
مردمی در بخش ورزش های قهرمانی و پرورش استعدادها، یک ثروت 
ملی انسانی تولید شده و علاوه بر افزایش عزت و اعتماد به نفس ملی 
و پیشرفت ورزش کشور، زمینه های توسعه دیگر تولیدات و عرضه آن 

در بازار جهانی و توسعه توریسم ورزشی نیز فراهم خواهد شد.
خود کفایی در تولیدات ورزشی با کیفیت و دارای شاخص های رقابت با 
تولیدات خارجی جلوی خروج ارز از کشور را گرفته این محصولات را 
با قیمت تمام شده بسیار کمتر در اختیار ورزشکاران قرار می دهد و این 

موضوع از اهمیت بسیار زیادی برخوردار است.
نظریان: ورزش هم باید باعث ایجاد اشتغال و رفاه بيشتر 

مردم شود
رییس فدراسیون اسکی و ورزش های زمستانی گفت: لازم است تمام 
با  ورزش  گذاران بخش  و سیاست  مدیران  ریزان،  برنامه  مسئولان، 
ظرفیت موجود در صنعت ورزش به عنوان یک صنعت کامل، برنامه 
ریزی را به گونه ای پیش ببرند که در راستای تحقق اهداف این شعار و 

این نام گذاری بهترین اتفاقات برای کشور رقم بخورد.
عباس نظریان ادامه داد: در حوزه ورزش هم اگر بخواهیم یک بررسی 
کلی داشته باشیم تا سال 2023 ارزش بازار ورزش از لحاظ اقتصادی 
از دیدگاه سایت ها و پایگاه های اطلاع رسانی و تحلیلی اقتصاد ورزش 
دنیا، بیش از 560 میلیارد دلار بوده و برآورد می شود که این رقم تا سال 

2028 به 650 هزار میلیارد دلار برسد.
وی افزود: در این زنجیره ارزش نیاز است با توجه به این نامگذاری 
که انجام شد تمام مسئولان، برنامه ریزان، مدیران و سیاست گذاران 
بخش ورزش با این رویکرد و این ظرفیت در صنعت ورزش به عنوان 
یک صنعت کامل، برنامه ریزی را به گونه ای پیش ببرند که در راستای 
تحقق اهداف این شعار و این نام گذاری بهترین اتفاقات برای کشور 
رقم بخورد و تعیین پیوست اقتصادی برای توسعه اقتصادی کشور و در 
نهایت ایجاد اشتغال و ایجاد رفاه بهتر برای خانواده ها و مردم ایران از 

طریق ورزش و با استفاده از صنعت ورزش در اولویت کار قرار بگیرد.
نقش ورزش در تحقق شعار سال برجسته است

به اهمیت ویژه  با توجه  استان یزد گفت:  مدیرکل ورزش و جوانان 
مقوله تولید و نقش مهم مردم در این موضوع، مقام معظم رهبری 
شعار امسال را هم که از دو بخش »جهش تولید« و »مشارکت مردم« 
تشکیل شده را مطرح کرد و قطعاً جامعه ورزش و جوانان می توانند 

نقش برجسته ای را ایفا کنند.
پیشرو  همیشه  ورزش  جامعه  و  جوانان  گفت:  حسینی  حاجی  زهیر 
مشارکت های مختلف در طول انقلاب اسلامی بودند که در صدر آن 
دفاع مقدس و آرمانهای اسلامی می باشد و قطعاً با حضور جوانان در 

عرصه تولید نیز در آینده نزدیک شاهد جهش بلندی خواهیم بود.
همچنین وی متذکر شد: ما باید در این سال تمام تفکرات را بر مبنای 
ایده پردازی و خلق اثرهای موثر معطوف کنیم و از کارهای روزمرگی 
پرهیز تا بتوانیم در مسیر تحقق شعار سال با سرعت بیشتر پیش رویم.

گزینه مشترک اسطوره های بایرن: 
مورینیو را بیاوریم

گواردیولا سوژه شد:
 اینها همه اش فیلم است! 

توخل  توماس  است که  دتمار هامان مدعی 
باید خیلی زودتر از پایان فصل بایرن مونیخ 
را ترک کند و ژوزه مورینیو را گزینه مناسبی 

برای جانشینی او می  بیند.
آخرین  از  پس  سه«،  »ورزش  گزارش  به 
شکست بایرن مونیخ، دتمار هامان معتقد است 

که این باشگاه باید با برکناری زودتر توماس توخل به سراغ ژوزه مورینیو برود.
درکلاسیکر  در  دورتموند  مقابل  نتیجه 0-2  با  هفته  این  توخل  توماس  شاگردان 
شکست خوردند تا 13 امتیاز از صدر جدول رده بندی که در اختیار بایرلورکوزن است، 
اختلاف داشته باشند. این مربی آلمانی پس از این شکست با وجود اینکه ۷ هفته تا 

پایان فصل باقی مانده قهرمانی زودهنگام را به لورکوزن تبریک گفت.
این تصمیم از ابتدای فصل تقریبا قطعی شده بود که اخراج می شود اما مدیران باشگاه 

تصمیم گرفتند او تا پایان فصل بماند و سپس این باشگاه را ترک کند.
هامان اما خواستار تغییر زودهنگام شده تا آن ها بهترین شانس را برای ادامه مسابقات 
لیگ قهرمانان داشته باشند. او به اسکای 90 گفت: »به عنوان یک باشگاه، اکنون 
باید در مورد بهترین گزینه تصمیم بگیرند. این درباره توماس توخل یا مکس ایبرل، 
هری کین یا یوشوا کیمیچ نیست، بلکه درباره بایرن مونیخ است. شما در بین 8 تیم 
برتر اروپا هستید و اگر بایرن بتواند خوب بازی کند، شانس بسیار خوبی برای صعود 
مقابل آرسنال خواهد داشت. آرسنال تیم خوبی است اما هنوز در این سطح بسیار کم 
تجربه است. به نظر من اکنون باید تصمیم بگیرید که آیا این بهترین ترکیب ممکن 
برای صعود مقابل آرسنال است یا خیر. از نظر من، مدیریت باید این سوال را از خود 
بپرسد که آیا در چند هفته آینده با توماس توخل به فینال لیگ قهرمانان اروپا خواهد 
رفت یا خیر.اکنون باید به طور جدی به فکر گرفتن یک مربی جدید برای چند هفته 
آینده باشید. تعداد زیادی مربی در بازار وجود دارد. من به ژوزه مورینیو فکر می کنم. 
شما می توانید در مورد مورینیو هر چه می خواهید فکر کنید، اما در چلسی بازیکنان او 
را دوست داشتند. او یک مربی باتجربه از منظر حرفه ای است.«میشائیل رشکه، مدیر 
اجرایی سابق بایرن مونیخ، در این برنامه گفت: »مورینیو یک هنرمند باانگیزه است و 
کاریزما دارد. او مربی ای است که ما باید دنبالش باشیم. ما باید به طور جدی در مورد 

مورینیو در بایرن صحبت کنیم.«

پپ گواردیولا به خاطر بحث پرشور با جک 
گریلیش در پایان بازی با آرسنال با انتقادهایی 
 مواجه شده و برخی او را به فیلم بازی کردن و 

تظاهر جلوی دوربین متهم می کنند. 
به گزارش »ورزش سه«، در ورزشگاه اتحاد 
سوت پایان بازی منچسترسیتی با  آرسنال زده 

شد و دو تیم به تساوی بدون گل رضایت دادند. پپ گواردیولا در حالی در  تصاویر 
تلویزیونی دیده شد که در میانه زمین مشغول بحث و جدل پرشور با بازیکنش  جک 

گریلیش بود و به نظر می رسید از عملکرد او در جریان بازی ناراضی است.  
سیتی نتوانست دفاع منظم تیم میکل آرتتا را باز کند و با اینکه در طول مسابقه ۷2 
درصد  مالکیت توپ را در اختیار داشت تنها یک شوت در چارچوب داشت. در عین 
حال، آرسنال  فرصت هایی بیشتر روی دروازه سیتی ایجاد کرد و در اواخر مسابقه لئاندرو 
تروسار بهترین  فرصت گلزنی را از دست داد. با این حال تعداد شوت های در چارچوب 

آرسنال هم 2 شوت  بود. 
تساوی بدون گل دو تیم به سود لیورپول بود که حالا جلوتر از سیتی و آرسنال در صدر 
 جدول قرار گرفته است. گواردیولا در پایان مسابقه حق داشت از نتیجه و از عملکرد 
 تیمش ناراضی باشد.  گواردیولا که در گذشته هم چندین بار در پایان بازی ها به سراغ 
بازیکنانش از جمله  ارلینگ هالند رفته و با آنها درباره حرکاتشان در زمین بحث کرده 
بود، به سراغ  جک گریلیش رفت که در حدود دقیقه شصت به جای ماتئو کواچیچ 
به میدان رفته بود.  از تصاویر تلویزیونی مشخص نبود که گواردیولا به گریلیش چه 
می گوید، ولی به نظر  می رسید گواردیولا به چند صحنه مشخص از بازی اشاره دارد و 
از حرکات گریلیش در آن  صحنه ها راضی نیست. او در نهایت دستی به سر گریلیش 
کشید و از او جدا شد.  ریچارد کیز، گزارشگر شبکه بی این اسپورتس، از اولین کسانی 
بود که به خاطر این حرکت  از گواردیولا انتقاد کرد و گفت: »این کارها را بگذار برای 
رختکن. این رفتارها برای جلوی  دوربین است. مگر نه؟ واقعا خسته کننده شده. وارد 
تونل شو و به رختکن برو. آنها الان  اصلا نباید در زمین باشند. پپ حتما می خواهد 
سراغ تک تک بازیکنانش برود و بگوید چه  اشتباهاتی کرده اند«.  گواردیولا بعد از جر 
و بحث با گریلیش به سمت ارلینگ هالند رفت که به نظر می رسید در  شروع یک 
درگیری لفظی با گابریل ماگالائش قرار دارد. گواردیولا با مدافع آرسنال شروع  به 
صبحت کرد و سعی داشت او و هالند را از هم دور کند. این ژست صلح جویانه  گواردیولا 
با موفق بود و بعد از چند دقیقه هالند و گابریل همدیگر را در آغوش کشیدند.  نمایش 
گواردیولا جلوی دوربین هنوز تمام نشده بود و او قبل از ورود به تونل ورزشگاه  جرمی 

دوکو را هم پیدا کرد تا اشتباهاتش در جریان بازی را به او هم گوشزد کند.  

برگ سبز )شناسنامه( خودروی سواری هاچ بک سایپا تیپ تیبا 2 آبی 
روشن-متالیک مدل 1395شماره انتظامی،11۷ج 52 ایران 49 به شماره 

موتور M15/8356285 و شماره شاسی NAS821100G1069431 به 
نام ستاره حسن پور مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

کمیسیون نظارت شهرستان تالش
هیات  اجرایی برگزاری انتخابات اتحادیه های صنفی شهرستان تالش

آگهی تمدید بازرس فراخوان ثبت نام داوطلبان انتخابات
 اتحادیه صنف تعمیرکاران اتومبیل )سبک و سنگین( شهرستان تالش

با عنایت به بند4 صورتجلسه مورخ 1402/02/25 کمیسیون نظارت شهرستان تالش و به استناد ماده 6 آئین نامه اجرایي تبصره 2 )موضوع تبصره 
3 ماده 22  و 23 قانون نظام صنفي( ، به منظور برگزاري انتخابات اتحادیه صنف تعمیرکاران اتومبیل )سبک و سنگین( شهرستان تالش، از اعضای 
محترم آن اتحادیه دعوت می گردد در صورت تمایل به داوطلبی عضویت در بازرس اتحادیه، از تاریخ 1403/01/18 تا تاریخ 1403/01/2۷  به مدت 
10 روز با مراجعه به سامانه ساران به نشانی )election.iranianasnaf.ir( نسبت به ثبت نام و ارسال اینترنتی مدارک خود شامل تصاویر 
شناسنامه، کارت ملی، پروانه کسب و مدرک تحصیلی اقدام و اصل و تصاویر مدارک مذکور را بهمراه 2 قطعه عکس پرسنلی 4*3 به دفتر هیات 
اجرایی انتخابات به آدرس تالش- خ شهید بهشتی چهارراه قدس، ساختمان دیانسایی طبقه دوم – اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان تالش ارائه 

نمایند. عدم ارائه اصل مدارک به هیات اجرایی به منزله انصراف تلقی خواهد شد.
شرایط داوطلبان عضویت در بازرس اتحادیه طبق ماده۳

1-تابعیت جمهوری اسلامی ایران )برابر شناسنامه(
2-اعتقاد والتزام عملی به نظام جمهوری اسلامی ایران )استعلام از وزارت اطلاعات(

3-نداشتن سوء پیشینه کیفري موثر)استعلام از مراجع ذیصلاح قضایی(
4-عدم ممنوعیت تصرف دراموال ، مانند حجر، ورشکستگی و افلاس )استعلام از مراجع ذیصلاح قضایی(

5-عدم اعتیاد به مواد مخدر)استعلام از نیروی انتظامی( 
6-عدم اشتهار به فساد )استعلام از نیروی انتظامی(

۷-داشتن حداقل مدرک تحصیلی دیپلم برای افراد فاقد سابقه عضویت در هیات مدیره )برابر مدرک تحصیلی یا گواهی معتبر از اداره آموزش پرورش(
8-حداکثر سن در زمان ثبت نام هفتادو پنج سال ) برابر شناسنامه(

9-داشتن پروانه کسب معتبر دائم ) برابر استعلام از اتاق اصناف(
10-  داشتن وثاقت و امانت ) اصل بربرائت است مگر وجود مدرک مستندی مبنی بر فقدان وثاقت و امانت(

جلال صابریان
 رییس هیات اجرایی برگزاری انتخابات

 اتحادیه های صنفی شهرستان تالش

کمیسیون نظارت شهرستان تالش
هیات  اجرایی برگزاری انتخابات اتحادیه های صنفی شهرستان تالش

آگهی تجدید فراخوان ثبت نام داوطلبان انتخابات

 اتحادیه صنف عطاران و سقط فروشان شهرستان تالش
با عنایت به بند4 صورتجلسه مورخ 1402/02/25 کمیسیون نظارت شهرستان تالش و به استناد ماده 6 آئین نامه اجرایي تبصره 2 )موضوع تبصره 3 
ماده 22  و 23 قانون نظام صنفي( ، به منظور برگزاري انتخابات اتحادیه صنف عطاران و سقط فروشان شهرستان تالش، از اعضای محترم آن اتحادیه 
دعوت می گردد در صورت تمایل به داوطلبی عضویت در هیات مدیره یا بازرس اتحادیه، از تاریخ 1403/01/18 تا تاریخ 1403/02/01  به مدت 
15 روز با مراجعه به سامانه ساران به نشانی )election.iranianasnaf.ir( نسبت به ثبت نام و ارسال اینترنتی مدارک خود شامل تصاویر 
شناسنامه، کارت ملی، پروانه کسب و مدرک تحصیلی اقدام و اصل و تصاویر مدارک مذکور را بهمراه 2 قطعه عکس پرسنلی 4*3 به دفتر هیات 
اجرایی انتخابات به آدرس تالش- خ شهید بهشتی چهارراه قدس، ساختمان دیانسایی طبقه دوم – اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان تالش ارائه 

نمایند. عدم ارائه اصل مدارک به هیات اجرایی به منزله انصراف تلقی خواهد شد.
شرایط داوطلبان عضویت در هيات مدیره و بازرس اتحادیه طبق ماده۳

1-تابعیت جمهوری اسلامی ایران )برابر شناسنامه(
2-اعتقاد والتزام عملی به نظام جمهوری اسلامی ایران )استعلام از وزارت اطلاعات(

3-نداشتن سوء پیشینه کیفري موثر)استعلام از مراجع ذیصلاح قضایی(
4-عدم ممنوعیت تصرف دراموال ، مانند حجر، ورشکستگی و افلاس )استعلام از مراجع ذیصلاح قضایی(

5-عدم اعتیاد به مواد مخدر)استعلام از نیروی انتظامی( 
6-عدم اشتهار به فساد )استعلام از نیروی انتظامی(

۷-داشتن حداقل مدرک تحصیلی دیپلم برای افراد فاقد سابقه عضویت در هیات مدیره )برابر مدرک تحصیلی یا گواهی معتبر از اداره آموزش پرورش(
8-حداکثر سن در زمان ثبت نام هفتادو پنج سال ) برابر شناسنامه(

9-داشتن پروانه کسب معتبر دائم ) برابر استعلام از اتاق اصناف(
10- داشتن وثاقت و امانت ) اصل بربرائت است مگر وجود مدرک مستندی مبنی بر فقدان وثاقت و امانت(

)شایان ذکر است عضویت افراد در هیات مدیره،  بیش از دو دوره متوالی و یا چهار دوره متناوب ممنوع می باشد.(
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ظریف: روسیه، ایران را برای مطامع خود 
فدای آمریکا می کند

 دچار خیالبافی هستیم

امریکا دوباره مخالفت کرد

ادعای تازه رافائل گروسی درباره 
برجام و برنامه هسته ای ایران

روسیه واکنش نشان داد

اطلاعیه مهم دبیرخانه شورای 
عالی امنیت ملی صادر شد

ــورای امنیت درباره حمله اسرائیل به  ایران خواستار نشست فوری ش
شد سوریه  در  خود  کنسولگری 

رقابت هــای ژئوپلتیکی منطقه ای در زنگزور

محمدجواد ظریف وزیرخارجه سابق در 
کتاب جدید خود با نام پایاب شکیبایی 
عنوان کرد: روسیه، ایران را برای منافع 
افشای  و  می کند  آمریکا  فدای  خود 
خرید پهپاد ایرانی نمونه قربانی کردن 

ایران برای منافع ملی روسیه است.
از  به گزارش خبرآنلاین در فرازهایی 

کتاب ظریف آمده است:
راهبرد بنیادین روسیه در روابط جهانی 

تلاش برای حفظ موقعیت »قدرت بزرگی« روسیه است. در نگاه روسیه به روابط جهانی بر 
پایۀ بازی قدرتهای بزرگ، کنشگران دیگر جایگاه همراه و نه همپیمان را دارند البته در دوران 
پساشوروی و برتری آمریکا در زمینه های گوناگون سیاسی اقتصادی و حتی جنگ افزاری 
حضور روسیه بر سر میز قدرت های بزرگ تنها از طریق »نابودی قطعی متقابل« در جنگ 
هسته ای یا آنچه روسها به آن »ثبات راهبردی« می گویند امکان پذیر است. به همین دلیل 
روسیه بسیاری از کنشهای جهانی را از دیدگاه بده بستانهای بسیار پیچیده نابودی متقابل 
هسته ای میبیند. این نگرش در جنگ اوکراین میتواند پیامد جدی برای امنیت ملی ایران 

داشته باشد.
بر پایه نگرش تاریخی روسیه به ایران به چشم یک هم پیمان ضد آمریکایی نگاه نمی کند. 
روسیه باور دارد ایران میخواهد از آن کشور همچون یک ابزار برخورد با آمریکا بهره گیرد. 
اگر ایران بتواند چالشهای خود را با آمریکا حل کند بی درنگ از روسیه دست میکشد این 
نگرش قطعی نخبگان روسیه به ایران است و حتی یکی دو بار آقای لاوروف این نگرش را 

به روشنی بازگو کرد.
روسیه در بده بستانهای بین المللی نه میخواهد و نه میتواند جز در زمینه »ثبات راهبردی یا 
نابودی متقابل هسته ای در برابر آمریکا بایستند و باور دارد تنها »ثبات راهبردی است که 
میتواند امنیت آن کشور را حفظ کند اوکراین از دیدگاه بسیاری از نظریه پردازان یک تله 
امنیتی سازی آمریکا برای پوتین بود که پیشتر بدان اشاره شد. بی شک روسیه آمادگی ندارد 
که در برابر آمریکا منافع ملی خود را فدای ایران کند البته روسیه همچون هر کشور دیگری 
آماده است که ایران را فدای مطامع خود در برابر آمریکا و دیگران کند؛ چنان که در افشای 
فروش پهپادها و قبل از آن افشای سفر سردار سلیمانی در تابستان 1394 این کار را انجام داد. 
آنچه بیشتر اسفناک است بالیدن برخی در رسانه های همگانی به خرید سلاح توسط دومین 
قدرت نظامی جهان از ایران است. این انگاره نشان دهندهٔ برداشت نادرست از دلایل پیچیده 

اصل خرید و کلیدی تر از آن افشای خرید پهپاد توسط روسیه است.
بدین ترتیب ما در تعامل با روسیه دچار چنین چالشهایی میشویم ذهنیت ما نیاز به بازسازی 
و نوسازی پیرامون روسیه دارد که تاکنون نشده و همچنان دچار نگرشهای نادرست هستیم 
بخش چشمگیری از انگاره هایی که از جهان پیرامونی و سیاست خارجی داریم خیال بافی 
است. آن بخش هم که خیالبافی نیست مربوط به سی سال پیش و دوران جنگ سرد است 
که جهان دیگری بود جهان امروز پیوسته در حال شدن است. اما ما پیرامون جهانی صحبت 

می کنیم که خشک و سخت بود جهانی که بود و حالا دیگر نیست.
به همین دلیل است که بیشتر گامهایی در بیراهه بر میداریم که کشور را به مقصد نمی رساند. 
روسیه یک نمونه نمایان آن است. ما باید با روسیه در جایگاه یک همسایه بسیار کلیدی و یک 
کنشگر در سطح جهانی که عضو دائم شورای امنیت است پیوند بسیار خوب داشته باشیم. این 
را نیز همواره در یاد داشته باشیم که توان روسیه در شورای امنیت با توان روسیه در بیرون 
از شورای امنیت همسان نیست یعنی روسیه در شورای امنیت یکی از پنج قدرت دائم جهان 
است. در حالی که بیرون از شورای امنیت به جز در زمینه ثبات راهبردی به چین و حتی به 
اروپا نیازمند است. جز صادرات ،انرژی چندان مزیتی ندارد که آنها به روسیه وابسته باشند. در 
مزیت انرژی نیز رقیب ماست و مؤتلف و هم پیمان ما نیست از این رو، نباید راجع به روسیه 

نگرش هیجانی سلبی و یا ایجابی داشته باشیم.
علت اینکه توانستم تا اندازه ای با روسیه کار کنم این بود که روسیه را به عنوان روسیه 
پذیرفتم. روسیه ای که یک همسایه کلیدی ایران است همین و بس و به همین دلیل نیز 

نتوانستم با سیاسیون داخلی که یا روس ستیز و یا روس پرست هستند، چندان تعامل کنم.
آنها به دنبال بهانه می گردند که روس ستیزی و روس پرستی خود را ثابت کنند. دشواری 
بنیادین در توقعات ما از روسیه است که بر پایۀ بینش درستی تعیین نکرده ایم. به همین دلیل 
دچار سرخوردگی همیشگی از روسیه میشویم روسیه میتواند از ما بهره برداری کند و ما از این 
بهره برداری دچار سرخوردگی میشویم. ما باید روسیه را آن چنان که هست، بشناسیم. روسیه 
نمی خواهد پیوند ایران با غرب و آمریکا عادی شود. همزمان مایل نیست تنش های ما با 
غرب و آمریکا به جنگ بینجامد. روسیه می پندارد که در صورت عادی شدن پیوندهای ما با 

غرب و آمریکا بی درنگ به سمت غرب میرویم.

متحده  ایالات  خارجه  وزیر  دستیار 
این  مخالفت  بر  تاکید  با  آمریکا 
انتقال  لوله  خط  پیشبرد  با  کشور 
به  ایران  اسلامی  جمهوری  گاز 
واشنگتن  که  شد  مدعی  پاکستان، 
در  اسلام آباد  با  پروژه،  این  درباره 

تماس است.
ایالات  خارجه  وزیر  دستیار  ایرنا: 
مخالفت  بر  تاکید  با  آمریکا  متحده 
این کشور با پیشبرد خط لوله انتقال 
به  ایران  اسلامی  جمهوری  گاز 

پاکستان، مدعی شد که واشنگتن درباره این پروژه، با اسلام آباد در تماس است. 
امور  امروز کمیته فرعی  لو در جریان نشست  پاکستانی، دونالد  به گزارش رسانه های 
خارجی مجلس نمایندگان آمریکا در واشنگتن در پاسخ به پرسش یکی از اعضای کمیته 
درباره مواضع آمریکا درباره خط لوله گاز ایران و تصمیم اخیر پاکستان برای احداث 80 

کیلومتر خط لوله در خاک خود، گفت: ما با شرکای پاکستانی خود در تماس هستیم.
 وی با تاکید بر مخالفت آمریکا با طرح گاز ایران و پاکستان، مدعی شد که این پروژه 
سودی برای پاکستان ندارد و آنچنان پروژه بزرگی نیست که شرکت های بزرگ بین 

المللی بخواهند، روی آن سرمایه گذاری کنند.
 لو افزود: اسلام آباد باید دنبال راهکارهای جایگزین به جای پروژه ایرانی باشد و تولید 

انرژی پاک یک راهکار موثر است و آمریکا از آن حمایت می کند.
 وی ادامه داد: این یک واقعیت است که ایران و پاکستان همواره در روابط خود با فراز 

و نشیب زیادی مواجه و اخیرا نیز دو کشور شاهد حوادثی در مرزهای مشترک بودند.
 این دیپلمات آمریکایی افزود: ما طرح خط لوله گاز ایران را رصد می کنیم و به دنبال 
واشنگتن  باشد.  داشته  ایرانی  غیر  انرژی  پروژه های  به  نگاه  پاکستان  که  این هستیم 
هیچ درخواستی از اسلام آباد مبنی بر تمایل آنان برای دریافت معافیت تحریمی دریافت 
نکرده لذا آمریکا به تلاش های خود برای بازداشتن پاکستان از طرح گازی ایران ادامه 

می دهد.
 سخنگوی وزارت امور خارجه پاکستان هفدهم اسفند ماه گذشته در واکنش به موضع 
آمریکا درباره پروژه مشترک گازی اسلام آباد با جمهوری اسلامی ایران، اعلام کرد که 

برای ساخت خط لوله گاز در خاک خود نیازی به مشورت با کشور ثالث نداریم.
 ممتاز زهرا تاکید کرد: ساخت خط لوله در خاک پاکستان نشان از تعهد ما به پروژه 
انجام  این فاز در خاک ما  لذا اسلام آباد معتقد است که  ایران است  با  مشترک گازی 

خواهد شد و نیازی به مشورت با کشور ثالث نداریم. 
وزارت نفت پاکستان اوایل اسفند 1402 با صدور بیانیه ای تکمیل پروژه مشترک گازی 
با جمهوری اسلامی ایران را موجب تقویت امنیت انرژی اسلام آباد دانست و اعلام کرد 
که کمیته انرژی در کابینه دولت پاکستان با طرح احداث خط لوله 81 کیلومتری از بندر 

»گوادر« تا مرز مشترک پاکستان با ایران موافقت کرده است.

گروسی،  رافائل   : جماران 
مدیر کل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی با یادآور شدن 
»اهمیت دیپلماسی« گفت: 
می دانید  که  طور  همان 
برجام 2015 اکنون به یک 

»پوسته خالی« تبدیل شده و هیچ یک از طرفین مسؤلیت های خود را 
انجام نمی دهند.

که  گفت  اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس  کل  مدیر  گروسی،  رافائل   
جمهوری اسلامی در حال افزایش توان هسته ای خود است و با وجود این 
که آژانس بین المللی انرژی اتمی به طور فعال در حال بازرسی است، اما 

این بازرسی ها کافی نیست.
مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی درگفت وگویی با شبکه پی بی اس 
تاکید کرد که گرایش جمهوری اسلامی به سمت افزایش غنی سازی 
حداکثری است، هرچند که برنامه هسته ای ایران بسیار پیچیده شده و 

جنبه های مختلفی دارد.
رافائل گروسی خاطر نشان کرد: »بازرسان آژانس باید با اختیارات کامل 
بتوانند وظیفه بازرسی شان را انجام دهند، اما در حال حاضر بازرسی ها در 
گستره و ژرفایی که طبیعت موضوع برنامه اتمی به آن نیاز دارد، انجام 

نمی شود.«
مقامات  به  من  شد:  مدعی  اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس  کل  مدیر 
جمهوری اسلامی گوشزد کرده ام که »باید فرایند های بازرسی را از نو 

بازیابی کنیم.«
رافائل گروسی با یادآور شدن »اهمیت دیپلماسی« گفت همان طور که 
می دانید برجام 2015 اکنون به یک »پوسته خالی« تبدیل شده و هیچ 
یک از طرفین مسؤلیت های خود را انجام نمی دهند و متاسفانه در این بین 

هیچ مذاکره و دیپلماسی وجود ندارد.
او گفت ما نگرانی هایی داریم و آژانس تنها نقطه ارتباطی است که سعی 
نزدیک کند و گزارش دهد که آن جا چه  به هم  را  می کند طرف ها 

می گذرد.
گروسی تاکید کرد ما با پشتکار پرونده را پیگیری می کنیم و انتظار داریم 

»مذاکره و دیپلماسی« هم درگیر شود؛ امری که بایسته و ناگزیر است.

وزارت امور خارجه روسیه حمله رژیم صهیونیستی به ساختمان 
از  و  کرد  محکوم  به شدت  را  دمشق  در  ایران  کنسولگری 
اسرائیل خواست که اقدامات غیرقابل قبول خود در منطقه را 

متوقف کند.
امور خارجه روسیه در  آنلاین، وزارت  به گزارش همشهری 
این بیانیه یادآور شد:  شامگاه اول آوریل )13 فروردین 1403(، 
نیروی هوایی اسرائیل به ساختمان کنسولگری ایران در دمشق 
حمله کرد. در نتیجه این حمله، ساختمان به طور کامل تخریب 
شد. بر اساس اطلاعات دریافتی تعداد قابل توجهی کشته و 

زخمی از جمله دیپلمات ها وجود دارد.
این وزارتخانه با تأکید بر اینکه حمله به دفتر کنسولی ایران در 
سوریه را به شدت محکوم می کنیم، افزود:  ما هرگونه حمله به 
تأسیسات دیپلماتیک و کنسولی را که نقض ناپذیری آن توسط 
قاطعانه  است،  شده  تضمین  وین  مربوطه  های  کنوانسیون 

غیرقابل قبول می دانیم.
در بیانیه مسکو آمده است: ما توجه ویژه همگان را به این 
واقعیت جلب می کنیم که این حمله در یک منطقه شهری 
پرجمعیت انجام شد و خطر زیادی برای تلفات بسیار شهروندان 

غیرنظامی ایجاد کرد.
در ادامه این بیانیه آمده است: چنین اقدامات تهاجمی اسرائیل 

مطلقاً غیرقابل قبول است و باید متوقف شود.
وزارت امور خارجه روسیه در ادامه تأکید کرد:  لازم است که 
همه اعضای مسئول جامعه بین المللی موضع خود و ارزیابی 
قانونی مناسب از این اقدامات اسرائیل را به وضوح مشخص 

کنند.
روسیه همچنین از سران تل آویو قویاً خواسته است که اقدامات 
نظامی تحریک آمیز در سوریه و سایر کشورهای همسایه را 
که پیامدهای بسیار خطرناک در کل منطقه را به دنبال دارد، 

کنار بگذارد.

اقتصادنیوز: شورای عالی امنیت ملی پیرو جنایت جنگی رژیم 
صهیونیستی علیه اماکن و افراد دارای مصونیت دیپلماتیک و 
به شهادت رساندن سردار سرلشگر پاسدار محمد رضا زاهدی، 

تشکیل جلسه داد.
جنگی  جنایت  پیرو  مهر،  از  نقل  به  اقتصادنیوز  گزارش  به 
دیگری از رژیم صهیونیستی علیه اماکن و افراد دارای مصونیت 
دیپلماتیک و به شهادت رساندن سردار سرلشگر پاسدار محمد 
رضا زاهدی، شورای عالی امنیت ملی ساعت 21 شب گذشته 
در حضور رئیس جمهور و رئیس شورا تشکیل جلسه داد و 

تصمیمات مقتضی اتخاذ گردید.

سفیر و معاون نمایندگی جمهوری اسلامی ایران در سازمان ملل در 
نامه ای به شورای امنیت، در پی حمله رژیم اسرائیل به کنسولگری 
به  را  جنایتکارانه  اقدام  این  این شورا خواست  از  در سوریه  ایران 
شدیدترین وجه ممکن محکوم و نشستی فوری برای رسیدگی به 
نقض آشکار هنجارها و اصول حقوق بین الملل توسط رژیم اسرائیل 

برگزار کند.
به گزارش خبرنگار ایرنا، »زهرا ارشادی« سفیر و معاون نمایندگی 
ایران در سازمان ملل متحد در پی حمله رژیم اسرائیل به کنسولگری 
ای  دوره  رئیس  به  ای  نامه   ، در سوریه  ایران  اسلامی  جمهوری 

شورای امنیت و نیز آنتونیو گوترش دبیرکل سازمان ملل نوشت.
در این نامه آمده است: »مکاتبه حاضر متعاقب نقض آشکار هنجارها 
و اصول حقوق بین الملل توسط رژیم اسرائیل تهیه شده است. رژیم 
نفرت انگیزی  و  شنیع  تروریستی  حمله  مبادرت  اسرائیل  اشغالگر 
علیه اماکن دیپلماتیک جمهوری اسلامی ایران در جمهوری عربی 
ساعت 16:45،  آوریل 2024،   1 ظهر  از  بعد  است.  نموده  سوریه 
اماکن دیپلماتیک جمهوری اسلامی ایران در دمشق هدف حملات 
هوایی و موشکی رژیم صهیونیستی از بلندی های جولان اشغالی 
قرار گرفت. این حمله تروریستی منجر به شهادت غم انگیز دست کم 
پنج پرسنل ایرانی از جمله مستشاران ارشد نظامی و تخریب کامل 

اماکن دیپلماتیک ایران شد.«
است:  آورده  نامه خود  در  ایران  اسلامی  ارشد جمهوری  دیپلمات 
نقض  ناجوانمردانه،  تروریستی  حملات  و  هولناک  جنایات  »این 
آشکار منشور ملل متحد، قوانین بین الملل و اصل اساسی مصونیت 
اماکن دیپلماتیک و کنسولی )همان طور که صراحتاً در کنوانسیون 
کنسولی  روابط  درباره  وین  کنوانسیون   ،1961 دیپلماتیک  روابط 
1963 و همچنین کنوانسیون پیشگیری و مجازات جرایم علیه افراد 
بدان  از جمله عوامل دیپلماتیک 19۷3،  بین المللی  تحت حمایت 
اشاره شده( است. این جنایات هولناک همچنین تهدیدی برای صلح 

و امنیت منطقه به حساب می آیند.«
چنین  بین المللی  پیامدهای گسترده  به  توجه  »با  کرد:  تصریح  او 
کرده  تشدید  منطقه  در  را  تنش ها  می تواند  که  هولناکی  جنایات 
با سایر کشورها  بالقوه ای آتش درگیری های بیشتری را  و به طور 

شعله ور نماید، جمهوری اسلامی ایران از شورای امنیت می خواهد 
تا اقدام جنایتکارانه و حمله تروریستی رژیم اسرائیل را به شدیدترین 

وجه ممکن محکوم کند. «
تاکید  ملل  سازمان  در  ایران  اسلامی  جمهوری  نمایندگی  معاون 
کرد: »مضافاً، جمهوری اسلامی ایران از شورای امنیت می خواهد 
تا هرگونه اقدام لازم از جمله برگزاری نشست فوری برای رسیدگی 
اقدامات تجاوزکارانه آتی که  از  این نقض فاحش و جلوگیری  به 
را  به خطر می اندازد،  را  دیپلماتیک  ماموریت های  ایمنی  و  امنیت 
اتخاذ نموده، و همچنین از به دست عدالت سپردن سریع مسئولین 

چنین اقدامات جنایتکارانه ای اطمینان حاصل نماید.«
معاون سفیر ایران در سازمان ملل گفت: »رژیم متجاوز صهیونیستی 
مسئولیت کامل عواقب چنین جنایات تروریستی را بر عهده دارد. 
جمهوری اسلامی ایران حق مشروع و ذاتی خود را بر اساس قوانین 
بین المللی و منشور ملل متحد برای پاسخ قاطع به این گونه اقدامات 

تروریستی محفوظ می داند.«
معاون نمایندگی ایران در سازمان ملل در پایان نامه خود به رئیس 
شورای امنیت از او خواسته است این مکاتبه بعنوان سند شورای 

امنیت ثبت و توزیع شود.
رسانه های دولتی سوریه عصر روز دوشنبه 13 فروردین ماه 1403 
از حمله هوایی ارتش رژیم اسرائیل از سمت منطقه جولان اشغالی 
به کنسولگری ایران در مجاورت سفارت جمهوری اسلامی ایران در 

شهر دمشق خبر دادند.
خبرگزاری سوریه به نقل از یک منبع نظامی این کشور اعلام کرد: 

در این حمله، ساختمان کنسولگری ایران در دمشق به طور کامل 
تخریب شد و همه کسانی که در داخل آن بوده اند، شهید یا زخمی 
شده اند و کار تخلیه پیکرهای شهدا و امداد رسانی به زخمی ها و 

آواربرداری در حال انجام است.
خبرنگار شبکه خبری العالم نیز گفت که در این حمله، ساختمان 
کنسولگری و اقامتگاه سفیر ایران در مجاورت سفارت به طور کامل 
تخریب شده اما اعضای نمایندگی دیپلماتیک ایران در صحت و 

سلامت هستند.
فیصل المقداد وزیر خارجه سوریه دوشنبه شب با حضور در سفارت 
به  تروریستی  پلید  حمله  این  ما  گفت:  ایران  اسلامی  جمهوری 
ساختمان کنسولگری ایران در دمشق را که به شهادت شماری از 

بی گناهان منجر شد، محکوم می کنیم.
وی افزود: رژیم صهیونیستی هرگز نخواهد توانست به روابط سوریه 

و جمهوری اسلامی ایران خللی وارد کند.
در پی این حمله، فیصل مقداد وزیر امور خارجه سوریه با حسین 
تماس  ایران  اسلامی  جمهوری  خارجه  امور  وزیر  امیرعبداللهیان 
گرفت و دو وزیر در این تماس تلفنی ابعاد مختلف این جنایت را 

بررسی کردند.
وزیر امور خارجه سوریه در این گفت وگو حملات جنایتکارانه رژیم 
اسرائیل را با شدیدترین لحن محکوم کرد و آن را نقض فاحش 
مقررات بین المللی بویژه کنوانسیون روابط دیپلماتیک 1961 وین 

دانست.
امیرعبداللهیان نیز با قدردانی  از حضور وزیر خارجه سوریه در محل 
بدلیل  نتانیاهو  در دمشق، گفت:  ایران  اسلامی  سفارت جمهوری 
نیافتن به  شکست های پی در پی رژیم اسراییل در غزه و دست 
اهداف جاه طلبانه صهیونیست ها، تعادل روانی خود را کاملا از دست 

داده است.
دمشق  در  ایران  کنسولگری  ساختمان  به  حمله  امیرعبداللهیان 
المللی دانست و  بین  از همه تعهدات و کنوانسیون های  را عبور 
مسئولیت عواقب این اقدام را متوجه رژیم صهیونیستی دانست و 
بر ضرورت واکنش جدی جامعه جهانی نسبت به این گونه اقدامات 

جنایتکارانه تاکید کرد.

جاری  سال  اواخر  تا  زنگزور  ترانزیتی  کریدور  است  قرار  اکوایران: 
به اتصال اروپا و چین کمک کند، اما مقاومت ارمنستان همچنان 
موضوعی چالش برانگیز است.به گزارش اکوایران، کریدور ترانزیتی 
 2024 سال  پایان  تا  دارد،  بالایی  ژئوپلیتیکی  اهمیت  که  زنگزور 
تکمیل خواهد شد و امکان اتصال اروپا به آسیای مرکزی و چین 
از طریق ترکیه و آذربایجان را فراهم می کند. با این حال، بخشی 
از مسیر به دلیل اختلافات بین آذربایجان و ارمنستان متوقف شده 
هم  تاریخی  نظر  از  که  زنگزور  منطقه  المانیتور،  نوشته  است.به 
آذربایجان و هم ارمنستان بر آن ادعا دارند، در دهه 1920 توسط 
باعث  اقدام  این  شد.  واگذار  ارمنستان  به  شوروی  جماهیر  اتحاد 
تقسیم خاک آذربایجان شد و باکو را از دسترسی مستقیم به نخجوان 
که به یک منطقه خودمختار در جنوب غربی ارمنستان تبدیل شد، 
محروم کرد. برای ایجاد یک مسیر ترانزیت مناسب بین آذربایجان 
و نخجوان، ارمنستان باید به آذربایجان اجازه دسترسی انحصاری از 
طریق قلمرو خود را بدهد، اما ایروان چندان روی خوشی به این ایده 

نشان نداده است.
ارمنستان  به  آذربایجان  الهام علی اف، رئیس جمهور  ژانویه،  در 10 
هشدار داد که اگر اجازه دسترسی مستقیم بین نخجوان و آذربایجان 
را ندهد، این کشور محصور در خشکی باقی خواهد ماند. علی اف 
با اشاره مستقیم به ماده 9 توافق نامه ای که در سال 2020 توسط 
بین  حمل ونقل  مسیرهای  ساخت  برای  مسکو  و  باکو  ایروان، 
کریدور  مسیر  بدون  که  گفت  شد،  امضا  آذربایجان  و  ارمنستان 

زنگزور، آذربایجان مرز خود با ارمنستان را باز نخواهد کرد.
در سپتامبر سال گذشته، رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور ترکیه 
کریدور زنگزور را »موضوعی راهبردی« برای ترکیه به شمار آورد. او 
بر اهمیت داشتن خطوط ریلی و جاده ای مستقیم با آذربایجان برای 
ترکیه تأکید کرد. قابل ذکر است که تاکنون بیش از 80 درصد این 
کریدور تکمیل شده است.عمدتا شرکت های ترکیه ای در ساخت این 
کریدور با هماهنگی آژانس دولتی بزرگراه های آذربایجان مشارکت 
دارند. این مسیر زمینی که شبکه ای وسیع را تشکیل می دهد، شامل 
بخش های چهاربانده و همچنین شش بانده بوده و دارای 58 زیرگذر، 
2۷ پل و 3 تونل است. امسال، ترکیه و آذربایجان پروژه راه آهن را 
برای اتصال نخجوان به شهر شرقی قارص ترکیه آغاز خواهند کرد.

ذی نفعان زنگزور
به نفع باکو و آنکارا بوده و روابط اقتصادی  کریدور زنگزور عمدتاً 
و دیپلماتیک دوجانبه آن ها را تقویت می کند. این پروژه که دنباله 
با  ترکیه است، مطابق  آذربایجان و  سیاست خارجی هر دو کشور 
اعلامیه شوشا در مورد روابط بین باکو و آنکارا است که توسط الهام 

علی اف و رجب طیب اردوغان در ژوئن 2021 امضا شد.
از نظر ترویج تجارت، کریدور زنگزور می تواند جزئی مهم از کریدور 
میانی یا کریدور شرق به غرب و میانی خزر بوده که از ترکیه آغاز 
شده و از طریق گرجستان، آذربایجان، دریای خزر و آسیای مرکزی 

به چین می رسد.
تورِک فرهادی، تحلیلگر ارشد منطقه ای مستقر در ژنو گفت: »ترکیه 
 2.8 از  بیش  سالانه  و  است  آذربایجان  تجاری  شریک  بزرگترین 
روند  این  می رود  انتظار  دارد.  صادرات  آذربایجان  به  دلار  میلیارد 
یابد. صادرات آذربایجان به ترکیه عمدتاً تحت  همچنان گسترش 
سلطه نفت و گاز طبیعی بوده، از جمله اینکه ترکیه این امکان را به 
آذربایجان می دهد تا انرژی خود را فراتر از بازار ترکیه به غرب صادر 
آمریکا  اروپا و  اوکراین و تحریم های  به  از حمله پوتین  کند. پس 
انرژی  بالقوه صادرات  افزایش  شاهد  روسیه،  انرژی  علیه صادرات 

آذربایجان بوده ایم«.
فرهادی در مجموع گفت: »صادرات انرژی بیش از 90 درصد کل 
درآمد صادراتی آذربایجان را تشکیل می دهد. در نتیجه، آذربایجان 
ثروتمند بوده و توانسته از منابع خود استفاده کند و به طور فعال در 
اقتصاد ترکیه سرمایه گذاری انجام دهد. باکو از طریق سرمایه گذاری 
آذری ها در صنعت ترکیه و ادغام تجاری مرتبط، در حالی که اقتصاد 

خود از صادرات انرژی متنوع می سازد، منافع بیشتری نیز به دست 
و  آذربایجان  متقابل  »سرمایه گذاری های  افزود:  می آورد«.فرهاد 
ترکیه آذربایجان را قادر ساخته تا صادرات خود را از انرژی صرف، 
ارائه  و  انرژی  از بخش  ایجاد شغل خارج  منظور  به  متنوع سازند. 
امکانات برای توسعه اجتماعی و اقتصادی، این تحولی ضروری برای 

این کشور به شمار می رود«.
و  ترکیه  مرکزی،  آسیای  با  ارتباط مستقیم  ایجاد  با  زنگزور  مسیر 
آذربایجان که هر دو ریشه ترک دارند را با سایر کشورهای ترک زبان، 
همچنین  و  ترکمنستان  و  ازبکستان  قرقیزستان،  قزاقستان،  مانند 

روسیه متصل می سازد.
»در  می گوید:  واشنگتن  در  مستقر  مالی  تحلیلگر  شاه،  زیشان 
در  انجام شده  سرمایه گذاری های  به  توجه  با  فعلی،  سناریوی 
زیرساخت های ریلی و بندری خود، آذربایجان گره ای در »کریدور 
این  پیدا کرده است.  بیشتری  اهمیت  میانی« شناخته می شود که 
آمریکای شمالی  اروپا و  به مسیر تجاری  را  مسیر آسیای مرکزی 
متصل ساخته و مسیرهای تجارت زمینی سنتی از طریق روسیه که 
به دلیل تحریم های اعمال شده علیه آن به خاطر جنگ با اوکراین و 
تمایل مسکو به قلدری در روابط با مستعمرات سابق خود در آسیای 

مرکزی مشکل ساز شده اند را دور می زند«.
ایران محتاط

ابتدا نسبت به پروژه زنگزور تردید داشت و نگرانی هایی  ایران در 
مسیر  عبور  دلیل  به  ارمنستان  با  مرزش  مسدودشدن  بر  مبنی  را 
پیشنهادی در طول مرز مشترک آن ها، ابراز کرد. همچنین ممکن 
از  انتقال گاز به نخجوان  ایران درآمدی که آذربایجان برای  است 
طریق خاکش پرداخت می کند را از دست بدهد. در صورت راه اندازی 
زنگزور، حتی ترکیه نیز قادر خواهد بود تا واردات گاز خود از ایران را 

با گاز ارزان تر آذربایجان جایگزین کند.
احتمال دیگری که وجود دارد این بوده که در صورت توقف عبور 
آذری ها از خاک ایران برای رفتن به نخجوان، تهران نفوذ منطقه ای 
خود را از دست بدهد. در حال حاضر و به دلیل بی ثبات بودن روابط 
با ارمنستان، اکثر آذربایجانی ها برای رفتن به نخجوان از ایران عبور 
می کنند.در نهایت، باکو و تهران به توافقی رسیده و تصمیم گرفتند 
برای اتصال نخجوان به ایران، پل هایی برای جاده ها و راه آهن بر 
روی رود ارس که از میان هر چهار کشور ذی ربط می گذرد، بسازند. 
اردوغان با تأکید بر تکمیل به موقع این کریدور همچنین گفته که 
»پروژه های مشترکی انجام خواهد شد که همسایه ما ایران را نیز 
شامل می شود«.به گفته شاه، مسیر زنگزور در اواخر دهه 2010 و 
اوایل 2020 برای تجارت به افغانستان محصور در خشکی پیشنهاد 

شده بود تا تنها به ایران و پاکستان وابسته نباشد.
کریدور  این  اصلی  مخالفان  ارمنستان  و  »ایران  داد:  توضیح  شاه 
هستند. هر دو کشور با این مسیر به شکل پیشنهادی فعلی مخالف 
بوده، زیرا نگرانند که ارمنستان را از ایران جدا کرده و برتری ترکیه 
تثبیت کند و جایگزین  قفقاز جنوبی  به عنوان قدرت اصلی در  را 

روسیه شود«.
او افزود که پیشنهاد دیگری نیز وجود داشت که این کریدور به جای 
مسیر پیشنهادی، از خاک ایران عبور کند تا »ارتباط مرزی ایران با 

ارمنستان حفظ شود«.
تشویق چين، تردیدهای ارمنستان

کریدور زنگزور که کاملًا با ابتکار کمربند و جاده چین همسو است، 
می تواند نقش مهمی در حمل ونقل کالا از چین به اروپا و بالعکس 
ایفا کند. به ویژه از آنجایی که ایران تحت تحریم قرار دارد، مسیر 

زنگزور برای تدارکات لجستیکی ایدئال خواهد بود
به گفته فرهادی، »آذربایجان پتانسیل این را داشته که به عنوان 
پلتفرمی  به  ابریشم مشهور،  در چهارچوب جاده  ترانزیتی  کشوری 
پویاتر تبدیل شود. این پتانسیل در گرو وضعیت سیاسی منطقه بوده، 
ارمغان  به  را  جدیدی  امکانات  قطعاً  ژئوپلیتیکی  اخیر  تحولات  اما 

می آورد«.

در آگوست سال گذشته، فنگ یونگ، سفیر چین در ارمنستان به 
مسائل  که  بوده  این  پکن  موضع  که  گفت  کشور  این  خبرگزاری 

مربوط به این کریدور از طریق گفتگو و به زودی حل شود.
آذربایجان  جمهوری  سفارت  عمومی  امور  مسئول  ممدووا،  جمیلا 
حمل ونقل  ارتباطات  کلید  زنگزور  »کریدور  گفت:  واشنگتن  در 
منطقه ای است. ایده اصلی این کریدور بازگرداندن ارتباطات ریلی 
و جاده ای سابق از شهرستان زنگلان آذربایجان از طریق ارمنستان 
به شهرستان اردوباد آذربایجان )در منطقه نخجوان( است. بر اساس 
بیانیه سه جانبه 10 نوامبر 2020، ارمنستان متعهد شده که حرکت 
را  جهت  دو  هر  در  کالاها  و  نقلیه  وسایل  شهروندان،  مانع  بدون 

فراهم سازد«.
او افزود: »در این راستا، ارمنستان با عمل به تعهد خود، به بخشی 
جدایی ناپذیر از کریدور میانی، شریان اصلی ترانزیت کالا از اروپا به 

آسیا و بالعکس تبدیل خواهد شد«.
پس از تکمیل این پروژه، جاده های جدید می توانند به افزایش تعامل 
اقتصادی بین باکو و استان سیونیک ارمنستان کمک کنند. با وجود 
زنگزور  کریدور  با  ارمنستان همچنان  منطقه ای،  اقتصادی  مزایای 
مخالفت می ورزد؛ زیرا به نظر می رسد که اگرچه مسیر جدید از قلمرو 
ارمنستان عبور کند اما فاقد ایست بازرسی و کنترل مرزی این کشور 
است.ممدووا خاطرنشان کرد: »بازگشایی کریدور زنگزور ارمنستان 
کرد.  خواهد  تبدیل  میانی  کریدور  برای  حیاتی  اتصال  نقطه  به  را 
ارمنستان علاوه بر دریافت عوارض گمرکی، از طریق زیرساخت های 
موجود در خاک آذربایجان به کشورهای منطقه و همچنین آسیا از 
طریق دریای خزر دسترسی پیدا خواهد کرد. قابل ذکر است که در 
برخی موارد، زیرساخت های ترانزیتی آذربایجان می تواند دسترسی 
فراهم  آن  مناطق  سایر  به  ارمنستان  مناطق  برخی  از  سریع تری 
ثبات  تقویت  زنگزور  کریدور  مزیت  »مهم ترین  افزود:  سازد«.او 
منطقه ای، همکاری و رونق اقتصادی بوده که تا به حال در منطقه 
سابقه نداشته است. امیدواریم که ارمنستان این فرصت تاریخی را 
از دست ندهد«.آرمن گریگوریان، دبیر شورای امنیت ارمنستان به 
محض تصمیم آذربایجان و ترکیه برای تکمیل کریدور، مخالفت 
ایروان با این پروژه را تکرار کرد و هفته گذشته به مطبوعات گفت 

که در توافقنامه صلح هیچ اشاره ای به چنین کریدوری نشده است.
آرارات میرزویان، وزیر امور خارجه ارمنستان در سپتامبر سال گذشته 
کریدوری  اجباری«  »تحمیل  برای  تلاش  حال  در  باکو  که  گفت 
فراسرزمینی بر ایروان است. نکته اصلی همچنان خواسته باکو برای 
استفاده از این مسیر بدون کنترل گمرکی است. به نظر می رسد که 
ارمنستان مفهوم فراسرزمینی را نقض حاکمیت خود می داند، اگرچه 

مایل به ادامه صلح است.
ممدووا در این باره می گوید: »پس از سه دهه درگیری، آذربایجان 
معاهده صلحی را با ارمنستان جهت تنظیم روابط بر اساس اصول 
برای هر دو  ارضی  تمامیت  و  از جمله حاکمیت  بین الملل،  حقوق 
عادی سازی  روند  از  بخشی  عنوان  به  است.  ساخته  منعقد  کشور 
است؛  پیگیری  حال  در  مسئله  سه  حاضر،  حال  در  ارمنستان،  با 
نهایی کردن معاهده صلح، تعیین حدود مرزی و بازگشایی ارتباطات 

حمل و نقل منطقه ای«.
می کند:  درک  چنین  موضوع  این  »آذربایجان  کرد:  خاطرنشان  او 
کریدور زنگزور حاکمیت هیچ کشوری را زیر سؤال نمی برد. برای 
قلمرو  از  که  شمالی-جنوبی  و  شرقی-غربی  کریدورهای  مثال، 
آذربایجان می گذرند نیز حاکمیت این کشور را به چالش نمی کشند«.

ممدووا در پایان نتیجه گرفت: »طبق تعهد ارمنستان بر اساس بیانیه 
به  آذربایجان  از  نقلیه ای که  اقلام، شهروندان و وسایط  سه جانبه، 
آذربایجان می روند باید بدون مانع و بدون بازرسی و ترخیص گمرکی 
از آنجا عبور کنند. با این حال، در مورد محموله هایی که از کشورهای 
از طریق خاک  ترکیه  به  آسیای مرکزی  از  مثال  به عنوان  دیگر، 
ارسال  ترکیه  به  آذربایجان  از  که  محموله هایی  حتی  یا  ارمنستان 

می شود، باید تمام عوارض گمرکی پرداخت گردد«.


